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 رنجي كه 
مسكن دولتي مي برد!

 جرايمي 
كه بي مجازات مي مانند

 درگيري بازار 
با دامنه نوسان

 دولت
و فشار كارمندان

1- در حال��ي ك��ه ب��ه پايان 
دومين س��ال فعاليت دولت 
س��يزدهم نزديك مي شويم، 
اما مهم ترين وعده اين دولت 
به مردم يعني ساخت سالانه 
يك ميليون مسكن، با توجه 
به زمانبندي هاي اعلامي در 
قانون جهش توليد مسكن و 
اظهارات دولتمردان، در بدترين شرايط خود قرار دارد. 
مرحوم رستم قاسمي، اولين وزير راه و شهرسازي دولت 
س��يزدهم در اظهارات خود وعده س��اخت 4 ميليون 
مسكن در 4 سال را در دو فاز تعريف كرده بود. به گفته او، 
از آنجا كه ساخت مسكن فرآيندي بيش از يك سال ونيم 
دارد، بنابراين، در فاز اول، در پايان دو سال اول فعاليت 
دولت، دو ميليون مسكن تحويل متقاضيان خواهد شد 
و در فازدوم، در پايان دو س��ال دوم فعاليت دولت نيز دو 
ميليون مسكن ديگر تحويل خواهد شد واينگونه نخواهد 
بود كه در پايان هر سال، يك ميليون مسكن عرضه شود. 
با اين حس��اب، افكار عمومي انتظار دارد تا اول شهريور 
س��ال جاري، دولت دو ميليون مس��كن به متقاضيان 
تحويل دهد. اما برخي آمارهاي ارايه ش��ده در لابه لاي 
اظهارات دولتمردان و مجلسيان حاكي از اين است كه 
تا دو ماه ديگر، حتي 300 هزار مسكن دولتي هم عرضه 

نخواهد شد و افتتاح ها كمتر از اين ميزان خواهد بود. 
2- حال س��وال اين است كه چرا چنين شد؟ چرا وعده 
دولت تحقق نياف��ت؟ آيا دول��ت اراده اي در اين رابطه 
نداش��ت؟ آيا مديريت دولت جهادي نب��ود؟ آيا اركان 
حاكميت با اين طرح همگام نبودند؟ يا مشكل از جاي 
ديگري است؟ در پاسخ به اين سوال كليدي، دولتمردان 
و حتي برخي از انبوه س��ازان بر اي��ن باورند كه بانك ها 
به وظايف تكليفي خود عم��ل نكرده اند و منابع لازم و 
پيش بيني شده را به اين پروژه تزريق نكرده اند. حتي بر 
همين مبنا، در آبان سال گذشته براي 20 بانك دولتي 
و خصوصي كش��ور جريمه 60 هزار ميلي��ارد توماني 
تعيين ش��د و حتي در روزهاي اخير، رييس س��ازمان 
امور مالياتي از صادر شدن برگ تشخيص مالياتي براي 
بانك هايي خبر داد كه تسهيلات نهضت ملي مسكن را 

پرداخت نكرده اند.
آيا اين پاسخ كه بانك ها عاملان عدم تحقق وعده مسكني 
دولت هستند، درست و دقيق است يا پاي علت يا علل 
ديگري در ميان اس��ت؟بي گمان، نمايندگان مجلس 
و در راس آنه��ا كميس��يون عمران مجل��س به عنوان 
تدوين كننده اصلي قانون جهش توليد مس��كن كه در 
جايگاه »نظارت« بر عملكرد قوه مجريه نيز تكيه زده اند، 
بايد علل عدم تحقق اين قان��ون كه همان وعده دولت 
سيزدهم نيز هست، را به طور دقيق به مردم گزارش كند. 
در عين حال، اما به نظر مي رسد، عدم تحقق اين وعده 
ريشه در مسائل ديگري دارد كه در اينجا به اختصار به 
آنها اشاره مي شود.  ادامه در صفحه 3

اين روزها قطعي آب در برخي 
مناطق تهران باعث ش��ده تا 
خريد آب معدني براي برخي 
خانواده ه��ا ض��روري ش��ود 
و همي��ن امر هم ب��ه افزايش 
قيم��ت آن انجاميده اس��ت. 
افزايش قيمتي كه هر چند از 
ديد مسوولان جرم انگاري شده 
اس��ت اما هيچ كس به عنوان ناظر در اين مناطق حضور 
ندارد تا افراد مجرم را مجازات كند، همانطور كه وقتي وزير 
آموزش و پرورش اعلام مي كند دريافت وجه نقد از اوليا 
دانش آموزان هنگام دريافت كارنامه جرم است اما هيچ 
كس به اين خبر توجه نمي كند و اكثر مدارس براي ارايه 
كارنامه از اوليا وجه نقد دريافت مي كنند. اينجا هم كسي 
به خاطر ارتكاب به جرم مجازات نمي شود، همانطور كه 
اكثر پزشكان متخلف كه براي عمل هاي جراحي زير ميزي 
مي گيرند، مجازات نمي شوند، همانطور كه فروش دارو در 
بازار سياه با قيمت هاي ميليون و بازي كردن با جان افراد 
با اينكه جرم انگاري شده است اما سال هاست ادامه دارد 
و انگار هيچ كس به اين جرايم رس��يدگي هم نمي كند. 
اينكه فقط در خبرها برخي رفتارها جرم انگاري شوند اما 
در واقعيت كس��ي براي رسيدگي به اين رفتارها اقدامي 
عمل��ي انجام ندهد ب��ه عادتي ديرينه براي مس��وولان 
تبديل شده اس��ت. طي دو سال گذشته هر نوع افزايش 
قيمت براي مايحتاج مردم اگر بر اساس مبالغ ابلاغ شده 
نباشد، جرم محسوب مي شود فرد ممكن است به خاطر 
گرانفروشي دستگير شود، اما اتفاقي كه رخ داده افزايش 
افسار گسيخته تورم و عدم يكسان سازي قيمت هاست كه 
تنها به ضرر مردم تمام شده است و واسطه ها و فروشنده ها 
و... از اين وضعيت س��ود مي برند و البته كسي هم آنها به 
دليل گرانفروشي توبيخ نمي كند. اينكه وقتي سوار وسايل 
نقليه عمومي از جمله تاكسي يا ماشين هاي مسافركش 
مي ش��وي و هر كدام براي مس��ير ثابت كرايه اي دلخواه 
تعيين مي كنند و در جواب اعتراض شما مي گويند، اين 
همه گراني حالا پرداخت يك كرايه برايتان سخت است 
يعني قرار نيست كس��ي به اين وضعيت رسيدگي كند. 
اينكه قرار است ميزان افزايش اجاره بها مسكن از سوي 
دولت تعيين شود هم يكي ديگر از همان قانون هايي است 
كه دور زدن آن اصلا كار سختي نيست، همانطور كه در 
دوران كرونا قانون افزايش 20 تا 25 درصدي اجاره بهای 
مسكن را بسياري از صاحبخانه ها دور زدند و قانون تمديد 
قرار داد هم به نوعي ديگري از سوي برخي صاحبخانه ها 
دور زده شد و هيچ كس هم در اين زمينه مقصر شناخته 
نشد و باز عذاب باقي مانده براي مستاجري بود كه ديگر 
توان پرداخت هزينه هاي اضافي را نداشت. به خاطر همين 
افزايش اجاره بها تعداد قابل توجهي از افراد به حاش��يه 
شهرها پناه بردند و بسياري ديگر هم به پرداخت هاي چند 
ده ميليون توماني تن دادند تا بتوانند شغل خود را حفظ 
ادامه در صفحه8 كنند.  

بازار س��رمايه در ش��رايط 
فعلي با دامنه نوس��ان هاي 
متغيري در نوس��ان اس��ت 
ک��ه س��هام  به ط��وري  
ش��ركت ها با دامنه نوسان 
متق��ارن 7 درص��دي، 5 
درصدي، 3 درصدي، 2 و 1 
درصدي در نوسان هستند، 
از سال هاي گذش��ته اقداماتي مثل محدود كردن 
دامنه نوسان در شرايط بحراني سال 99 و افزايش 
تدريجي دامنه نوسان را نيز در شرايط فعلي شاهد 

هستيم.
 ديدگاه كلي كه نس��بت به دامنه نوسان فعلي بازار 
سرمايه مي ش��ود را مي توان در چند سناريو منفي 

ومثبت بررسي كرد.
اول اينكه وجود دامنه نوس��ان در بازاري كه ارزش 
شناوري پاييني دارد و س��رمايه گذاران در آن بازار 
بيش��تر به صورت دس��ته جمعي عمل مي كنند و 
هيجانات بس��يار بالايي در بازار موج مي زند اتفاقا 
وجود دامنه نوس��ان منطقي امري ضروري است و 
حذف دامنه نوس��ان به صورت يك باره در اين بازار 
غيرمنطقي ارزيابي مي ش��ود چرا كه بازار سرمايه 
فاصله زيادي با يك ماركت كارا يا همان بازار شفاف 

و پر عمق دارد .
در يك بازار كاراي بدون دامنه نوس��ان قيمت ها در 
محدوده ارزش واقعي خود معامله مي ش��وند اتفاقي 
كه خيلي كم در بازار س��رمايه ايران ديده مي ش��ود 
به طوري كه قيمت ها در زمان هايي بالاتر ارزش واقعي 
و در بيش��تر مواقع هم به دلي��ل عوامل مهمي چون 
نبود نقدينگي، عدم وجود بازارساز و بازارگردان هاي 
بسيار قوي كه بتواند از رشد بيش از حد و افت بيش 
از حد واقع��ي قيمت ها جلوگيري كند باعث ش��ده 
قيمت ها پايين تر از ارزش واقعي خود نوسان كنند، 
پس وجود دامنه نوسان در چنين بازاري كه هنوز زير 
ساخت هاي كافي براي يك بازار بدون دامنه نوسان را 
ندارد منطقي است چرا كه وجود دامنه نوسان منطقي 
در سايكل بحراني يا سايكل رونق تا حدودي مي تواند 
از هيجانات غيرمنطقي جلوگي��ري و باعث كاهش 

تلاطم بازار شود. 
در نهايت بايد توجه داشت وظيفه مهم سياست گذار 
براي ح��ذف دامن��ه نوس��ان ابتدا فراهم س��ازي 
زيرس��اخت ها بابت افزايش عمق بازار باش��د كه به 
تبع آن افزاي��ش تدريجي دامنه نوس��ان مي تواند 
مطلوب باش��د نقد هاي بس��ياري به وج��ود دامنه 
نوسان وارد است. من فكر مي كنم در شرايط فعلي 
نمي توان انتظار بازاري بدون نوس��ان را داشت چرا 
كه اين مهم بايد در كنار پرعمق شدن بازار با افزايش 

تدريجي دامنه نوسان اتفاق بيفتد .

و  مش��كلات  ز  ا وقت��ي 
محدوديت هاي دولت بزرگ 
صحب��ت مي كني��م لزوم��ا 
همه چي��ز به مس��ائل كلان 
اقتص��ادي بازنمي گ��ردد 
و مي ت��وان موضوع��ات را به 
شكلي متفاوت نيز ديد. يكي 
از اصلي ترين مش��كلاتي كه 
در اي��ن ح��وزه مطرح اس��ت، بحث نح��وه مديريت 
كارمندان و چگونگي پرداخت حقوق و ديگر مشكلات 
آنهاس��ت. نگاهي به س��اختار اقتصادي ايران نشان 
مي دهد ك��ه همچنان دولت به عن��وان بازيگر اصلي 
اقتصاد مطرح است و در قوانين بودجه سالانه، بخش 
مهمي از منابع براي حوزه هاي مختلف بايد از طريق 
دولت اجرايي ش��ود. در چنين شرايطي، ما نه تنها به 
س��مت كوچك س��ازي دولت حركت نكرده ايم كه 
حتي با تعريف نهاد و س��ازمان ها و طرح هاي مختلف 
بودجه بگير، هزينه ها را براي دولت افزايش داده ايم. اگر 
اين نهادها و بودجه هاي آنها از برنامه هاي دولتي كنار 
مي رفتند، امكان آن به وجود مي آمد كه به طرح هاي 
زيرساختي و برنامه هاي بلندمدت نگاهي ويژه صورت 
گيرد و اقتصاد ايران براي جهش فعاليت در حوزه هاي 
مختلف خود را آماده مي كرد. از اين رو در سال آينده، 
صرف نظر از اينكه چه ميزان درآمد به حس��اب دولت 
واريز مي ش��ود، بايد تلاش كرد كه گام هايي مهم در 

مسير كوچك سازي دولت برداشته شود.
همين موضوع نش��ان مي دهد تا زماني كه اصلاحات 
كلان در دس��تور كار قرار نگيرد بسياري از مشكلات 
بر جا خواهن��د ماند. اينكه دولت چند ميليون حقوق 
بگير ثاب��ت دارد پيش از هرچيز مديري��ت اقتصاد را 
دشوار مي كند و عملا امكان انعطاف در سياست ها را 
نمي دهد، زيرا در هر شرايطي بايد ميزان قابل توجهي 
حقوق پرداخت ش��ود. ما مي  بينيم كه در طول سال 
ميزان نقدينگي در اقتصاد اي��ران 30 درصد افزايش 
پيدا مي كند كه عامل بخش مهم��ي از اين موضوع، 
چاپ پول جديد از س��وي بانك مركزي است.در كنار 
آن اين پول هاي جديد نيز به زيرسازي و افزايش بودجه 
عمراني منجر نمي شود، بلكه اقتصاد ايران بخش مهمي 
از منابع را صرف امور جاري مي كند. در كنار آن، تعداد 
قابل توجهي از نهاده��اي فرهنگي و غيراقتصادي از 
دولت ايران بودجه اي بسيار گسترده دريافت مي كنند 
و اين در حالي است كه حتي دولت هايي كه با مشكلات 
جدي مواجه نيستند نيز چنين خرج هايي ندارند. در 
چنين شرايطي ما از يكسو با دولتي مواجه هستيم كه با 
مشكلات جاري بزرگ طرف است و از سوي ديگر براي 
دوراني طولاني در ش��رايط كلان آن اصلاحاتي انجام 
نش��ده و در كنار هم قرار دادن تمام اين شرايط به ما 
نشان مي دهد كه چرا اقتصاد كشور در چنين بن بستي 

قرار گرفته است. 
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 دولت، مجلس
و معماي مديريت كارمندان

 ضرورت بازنگري
 در حقوق و دستمزدها

در پاي��ان ه��ر س��ال، 
تصميمات��ي در ح��وزه 
و  حق��وق  تعيي��ن 
تخ��اذ  ا دس��تمزدها 
مي شوند كه نقشه راه يك  
سال آينده اقتصاد كشور 
در اين حوزه را مشخص 
مي كند. از س��وي ديگر، 
اقتصاد ايران هم بر اساس سابقه هاي قبلي، همواره يك 
تورم دو رقمي را تجربه مي كند. اين تكانه هاي تورمي 
به خصوص پس از تشديد تحريم ها در سال هاي اخير 
بيشتر هم شده است. با توجه به اين واقعيت كه تورم 
ايران در كوتاه مدت روند افزايشي مستمر را تجربه 
مي كند، تعيين دستمزد براي يك سال معقول نيست 
و بايد مبتني بر نوسانات تورمي و ساير شاخص هاي 
اقتصادي، حقوق هاي پرداختي هم مورد بازنگري 
قرار بگيرد. اين خواس��ته اي است كه اخيرا از سوي 
كارگران، نمايندگان آنها و عموم حقوق بگيران كشور 
مطرح شده است. در ادامه تلاش مي كنم دلايل اين 

بازنگري ضروري را تشريح كنم: 
 1( همان طور كه بازنگري ها در قيمت در خصوص 
بس��ياري از اقلام مانند خوراكي ه��ا، حمل و نقل، 
لوازم خانگي خودرو و حتي كالاهاي لوكس صورت 
مي گيرد، حقوق و دستمزدها هم نيازمند به روزآوري 
و بازنگري اس��ت. بارها در طول س��ال قيمت اقلام 
مختلف بالا مي رود و متناسب با تورم، رشد مي كند. 
اينكه دولت پافشاري كرده و اجازه ندهد، دستمزدها 
مورد بازنگري و به روز ش��دن ق��رار بگيرند يك كار 
اشتباه و غيركارشناسي است. در سال گذشته، دولت 
اتفاق خاصي را در خصوص حقوق دولتي ها و ساير 
كارمندان رقم زد. در واقع، دولت تحت فشار مديران 
دولتي و بخش هاي ديگر از جمله قوه قصاييه، مجبور 
به افزايش حقوق و دستمزدها ش��د. در پايان سال 
قبل، نرخ تورم حدود 50 درصد، س��بد معيش��تي 
بالاي 13 ميليون تومان محاس��به ش��ده بود. رقم 
تعيين دستمزدها اما بسيار پايين تخمين زده شد، 
چرا كه دولت از ماه ها قبل به دنبال سركوب حقوق و 
دستمزدها بود. دلايلي هم براي اين سركوب عنوان 
مي ش��ود كه نه از جانب كارشناس��ان و نه از سوي 

حقوق بگيران قابل قبول نبوده و نيست.
2( نماين��دگان كارگران در نشس��ت هاي تعيين 
دستمزد احتمالا با فريبكاري، تهديد و ارعاب يا شايد 
حتي به صورت مديريت شده و مناسبات ارتباطي 
خاص با برخي دستگاه ها، ناچار به امضاي اين مصوبه 
شدند. متاسفانه پس از نشست هم با اظهاراتي كاملا 
همراه ب��ا دولت اظهار رضايت كرده و گفتند كه اين 
مصوبه واقعي است. اما در حقيقت رقم تعيين شده 
براي دس��تمزدها بسيار پايين بود، چرا كه تناسبي 
با نرخ تورم، خط فق��ر و قدرت خريد حقوق بگيران 
نداشت. رفته رفته پس از آغاز سال جديد قيمت ها به 
صورت فزاينده اي افزايش پيدا كرد. بر اساس آمارهاي 
مستند، متوسط افزايش قيمت ها )با اجازه نهادهاي 
دولتي( براي سال 1402 هم در عرصه خدمات و هم 
در بخش كالاها بيش��تر از50 درصد بوده است. اين 
در حالي اس��ت كه نرخ افزايش حقوق ها به صورت 
عمومي 21 درصد و براي حداقل بگيران 27 درصد 
بود. اين واقعيتي است كه نسبتي با شرايط اقتصادي 
و هزينه هاي زندگي ندارد. دولت بر خلاف اخلاق و 

منطق، كارگران را مجبور به قبول اين نرخ كرد. 
3( اين روزها به دليل ش��رايط اقتصادي كش��ور و 
تحت فشار اعتراضات مردمي، نمايندگان كارگري و 
بسياري از گروه ها اعلام كرده اند، خواستار بازنگري 
دستمزدها و تشكيل جلسه شوراي عالي كار هستند. 
البته بايد نخستين انتقادات را متوجه نمايندگان 
تشكل ها كارگري كرد؛ در وهله نخست، اگر مصوبه 
حقوق و دستمزدها خلاف شرايط قانوني و ماده 41 
بود، اساس��ا چرا در اس��فندماه آن را امضا كرده اند؟ 
اين افراد بايد بدانند نمايندگان كارگران هستند نه 
نمايندگان دولت. قانون اساسي ايران در اصل26 و 
قانون كار ايران در ماده 31 اين حق را به نمايندگان 
داده كه مطالبات و خاس��ته هاي كارگران را دنبال 
كنند. دليلي براي همراهي ب��ا دولت و كارفرمايان 
وجود ن��دارد و آنها بايد خواس��ته هاي كارگران را 
پيگيري كنند. بنابراين همراهي نمايندگان كارگران 
و امضاي توافقنامه خلاف قانون اساس��ي، حقوق 
صنفي كارگران و خلاف وجدان كاري آنان بود. اولا 
نبايد امضا مي كردند، دوما اگر واقعا اين مصوبه را قبول 
نداشتند و آن را بي ارتباط با نرخ تورم مي دانستند، 
بايد استعفا مي كردند و اين پيام را به فضاي عمومي 
ارسال مي كردند كه روند تعيين دستمردها مطابق 
قانون و مطالبات كارگران نيست. حتي اگر اين افراد 
دست به استعفا نمي زدند، تش��كل هاي كارگري 
بايد آنها را بركن��ار مي كردند. بنابراين معتقدم اين 
مظلوم نمايي ه��اي اخير، اعتراض��ات كارگري و... 
صادقانه نيس��ت، چرا كه مجموعه كارگران كشور 
معترض هس��تند و براي گذران معيش��ت خود با 
ادامه در صفحه8 مشكلات عديده اي مواجهند.  

حميد حاج اسماعيلي

يادداشت-2

آزاد سازي دارايي هاي 
مسدودي و چند نكته مهم

خبر آزادس��ازي منابع 
اي��ران،  مس��دودي 
ط��ي روزه��اي اخير، 
بازخورده��اي فراواني 
در فض��اي عموم��ي 
و رس��انه اي كش��ور 
داش��ته اس��ت. در اثر 
اي��ن آزادس��ازي ها، 
نشانه هاي نسبي از ثبات در بازارهاي مختلف 
كشور نمايان شده است، اما چند نكته مهم در 
خصوص آزادي دارايي هاي مس��دودي وجود 

دارد كه بايد به آنها توجه شود: 
ابتدا بايد ديد اين مبلغ كه شامل آزادي 7ميليارد 
دلار از ك��ره جنوبي، 10ميلي��ارد دلار دارايي 
مس��دودي از عراق، همچنين حدود 7ميليارد 
دلار س��هم ايران از صندوق بين المللي پول و... 
نس��بت به ظرفيت و عملك��رد اقتصادي ايران 
چه عددي و حجمي است؟ اين موضوع بسيار 
مهمي است. موضوع بعدي كه اهميت زيادي 
دارد آن اس��ت كه بدانيم، اين منابع با ش��رط و 
شروط خاصي آزاد مي ش��وند. به عبارت ديگر 
اين منابع در هر موض��وع و بازاري قابل هزينه 
كردن نيس��تند. ايران نمي تواند ه��ر طور كه 
صلاح دانس��ت از اين دارايي ها اس��تفاده كند. 
دليلش هم اين اس��ت كه تحريم ها عليه ايران 
همچنان برقرار است و تنها بخشي از منابع مالي 
آزاد ش��ده اند. اما در خصوص نكته اول، كافي 
است به اطلاعات و آمارهاي سال 90 )11سال 
قبل( نگاه كنيم. در آن س��ال حجم صادرات و 
واردات ايران بيش از 220ميليارد بوده اس��ت. 
يعني ايران ماهانه نزدي��ك به 20ميليارد دلار 
صادرات و واردات داشته اس��ت. اقتصاد ايران 
11سال قبل يك چنين ظرفيتي داشته است. 
اين عدد در س��ال قبل )1401( به جاي اينكه 
افزايش پيدا كند، كاهش پيدا كرده اس��ت. به 
عنوان مثال مجموع صادرات غيرنفتي و اردات 
ايران به حدود 100ميليارد دلار رسيده است. 
در واقع اقتصاد اي��ران حدودا به نيم  كوچك تر 
شده است. مبلغي كه بر اساس اعلام دولتمردان 
قرار شده آزاد ش��ود، نسبت به ظرفيت اقتصاد 
ايران مبلغ قابل توجهي نيست كه تصور شود، 
اتفاق خاص��ي در اقتصاد كش��ورمان رخ داده 
اس��ت. اما چون اقتصاد ايران به ش��دت نسبت 
به تحريم ها حساس ش��ده و متغيرهاي كلان 
اقتص��ادي متاثر از تحريم ها ش��ده اند، هرگونه 
اخبار مثبت در خصوص توافق نهايي، يا توافق 
موقت يا احياي برجام باعث بهبود شاخص هاي 
اقتصادي مي شود. به طور مشخص اگر بخواهيم 
در خصوص نوس��انات نرخ ارز بحث كنيم، بايد 
بگوييم زماني كه دولت سيزدهم استقرار پيدا 
كرد و قرار بود مذاكرات آغاز ش��ود، هر خبري 
مثبت يا منفي باعث ايجاد تكانه در بازار شد. در 
نقطه مقابل زماني كه خبر از س��ر گيري روابط 
با عربستان منتش��ر شد يا تصويري احتمالي از 
احياي برجام شكل گرفت بازار ارز را تحت تاثير 
قرار داد و ن��رخ ارز از حدود 60ه��زار تومان به 
حدود 48هزار تومان رسيد. به طور كلي نوسانات 
نرخ ارز به ش��دت تحت تاثير اخبار تنش زدايي 
ايران است. چه تنش زدايي با كشورهاي منطقه 
و چه درباره مناس��بات ارتباط��ي بين المللي و 
احياي برجام باشد. در خوش بينانه ترين حالت 
راجع به اثرات اين آزادسازي ها مي توان گفت كه 
اين موضوع يك مسكن قوي براي اقتصاد ايران 
است. مسكن قوي طبيعي است كه تا يك زماني 
مي تواند متغيرهاي كلان اقتصادي را تحت تاثير 
قرار دهد. اما چشم انداز ايجاد نخواهد كرد، مگر 
اينكه اين تواف��ق موقت تبديل به توافق دايمي 
شود تا هم اعتماد براي جذب سرمايه گذاري و 
هم رش��د براي واردات و صادرات كشور ايجاد 
كن��د. وضعيتي ك��ه در حال حاض��ر رخ داده، 
صرفا آزادس��ازي منابع مح��دود براي مصارف 
محدود است. بخشي از منابعي كه از عراق آزاد 
ش��ده، صرف پرداخت بدهي ايران جهت خريد 
گاز از تركمنس��تان شده، بخش��ي ديگر صرف 
هزينه هاي ارزي حجاج شده و باقي مانده منابع 
ع��راق، صرف خري��د كالاهاي اساس��ي با دارو 
خواهد شد. يادمان نبايد برود كه همچنان همه 
تحريم ها عليه ايران پابرجاست. به عنوان مثال 
براي تامين فناوري هاي و تكنولوژي جديد براي 
صنعت، تقويت صنعت هوايي، يا بهبود س��اير 
صنايع و... همچنان با محدوديت هاي تحريمي 
دامنه داري روبه رو هستم. اما در عين حال بايد 
از همين منافذ محدود مثل آزادسازي منابع و 
توافق موقت استقبال كرد و اميد داشت كه اين 
توافقات دايمي ش��وند تا مردم شريف و مظلوم 
ايران بيش از اين تحت فش��ارهاي ش��ديد قرار 

نداشته باشند.

هادي حق شناس

يادداشت-1 رهبر انقلاب در ديدار دبيركل جهاد اسلامي فلسطين: 

نتيجه شناسايي خانه هاي خالي؛ فقط 300 هزار واحد مسكوني

رژيم صهيونيستي در موضع انفعال است

 پرونده خانه هاي خالي 
بسته مي شود

گروه راه و شهرس�ازي| در شرايطي كه وضعيت 
بازار مسكن وخيم است و سايه عوامل كلان و كليدي 
اقتصاد همچون جهش هاي تورمي مكرر و نوسان هاي 
پي در پي نرخ ارز بر سر آن سايه افكنده، ماليات ستاني 
از خانه هاي خالي به ترجيع بند اظهارات مس��وولان 
مسكن كش��ور بدل شده است. نش��انه اي كه شكاف 
ميان واقعيت و ذهنيت مديران را نشان مي دهد. اين 
در حالي است كه آمارهاي ارايه شده از سوي مسوولان 
كش��ور نيز به قدري ناچيز، مبهم و غيرموثر در روند 
كلي بازار مسكن كشور اس��ت كه هر ناظر بيروني به 

راحتي مي تواند هزين��ه- فايده اين حجم از تبليغات 
روي خانه هاي خالي و ماليات ستاني از آنها را تشخيص 
دهد. به نظر مي رس��د، برخي از مديران دولتي تمايل 
دارن��د با طرح اعداد بزرگ براي اش��خاص حقيقي يا 
حقوقي مانند شناسايي 3 هزار نفر كه هر يك دارنده 
بيش از 100 خانه خالي هس��تند، افكارعمومي را از 
عمق بحران مسكن و تقليل اين بحران به چند شخص 
حقيقي و حقوقي منحرف كنند. حال آنكه مساله در 
سياست هاي كلان دولت نهفته است و راه حل آن نيز 
صفحه 5 را بخوانيد در تغيير حكمراني است.   

تعادل| خودروس��ازان به دنبال اي��ن بودند تا عرضه 
محص��ولات خود از مس��ير بورس كالا را ب��ار ديگر در 
دستور كار قرار دهند. اما مخالفت شوراي رقابت ابهاماتي 
را در اي��ن ارتباط ايجاد كرده ب��ود. حال وزارت صمت 
نيز به صف مخالفان عرضه بورس��ي خودرو پيوسته تا 
اميد خودروس��ازان براي بازگشت روي تابلوي بورس 
كالا نااميد ش��ود. معاون حمل و نق��ل وزارت صمت با 
انتشار نامه اي تكليف بازگشت خودروسازان به بورس 
كالا را مش��خص كرد. منوچهر منطق��ي در نامه اي به 
مديرعامل بهمن موتوردستور داد تا عرضه 600 دستگاه 
ديگنيتي پرس��تيژ كه در دس��تور كار اين خودروساز 
قرار داش��ت،متوقف ش��ود. البته اين عرضه در حالي 
صورت مي گيرد كه اعلام شده بود خودروسازي نظير 
بهمن موتور،  به علت تكميل  ظرفيت شان در مرحله اول 
عرضه در س��امانه يكپارچه خودرو، در دور دوم عرضه 
يكپارچه خودرو حضور ن��دارد. بااين حال، اين رفت و 

برگشت ها سبب سرگيجه بازار شده است. 
روند عرضه خودروي س��واري در ب��ورس كالا، بهمن 
ماه سال گذش��ته و بعد از چند عرضه منظم و متوقف 
شد. دليل اين توقف هيچگاه به صورت رسمي از سوي 
مسوولان اعلام نشد و حتي شوراي عالي بورس بر اين 

موضوع تاكيد داشت كه مانعي براي عرضه خودرو در 
بورس كالا وجود ندارد؛ اما سوي ديگر اين ماجرا شوراي 
رقابت بود كه بر اين موضوع تاكيد داشت كه بازار خودرو 
انحصاري است و اعلام كرد كه فعاليت سامانه يكپارچه 

فروش خودرو بايد ادامه پيدا كند.
در اين ميان مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار هفته گذش��ته بر اين موضوع تاكيد كرد كه هيچ 
مانعي براي عرضه خودرو در بورس وجود ندارد. از همين 
رو، بهمن موتور قصد داش��ت تا در روز 29 خرداد سال 
جاري عرضه 600 دستگاه ديگنيتي پرستيژ را از مسير 
بورس كالا عملياتي كند اما نامه معاون حمل و نقل وزارت 
صمت واطلاعيه جديد ش��وراي رقابت ورق را برگرداند 
تا اين عرضه در تاريخ ياد ش��ده، اتفاق نيفتد.  منوچهر 
منطقي در نام��ه  خود به مديرعامل بهم��ن اعلام كرد: 
پس از اتمام اعتبار مصوبه ش��صت و س��ومين نشست 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا، از تاريخ 10 
آبان 1401 تصميم گيري درباره قيمت گذاري خودرو 
توسط ش��وراي رقابت انجام مي شود كه آن شورا نيز در 
اين راستا »دستورالعمل تنظيم بازار خودروي سواري« 
را در نشست شماره 543 مورخ 11 بهمن 1401 مصوب 
صفحه 7 را بخوانيد و ابلاغ كرده است.  



در هفته هاي گذشته، وضعيت كار و معيشت كارمندان به 
يكي از اصلي ترين چالش هاي دولت سيزدهم تبديل شده 
است، چالشي كه البته بخشي از آن به مجلس و نمايندگان 
نيز باز مي گردد. سوالي كه مشخص نيست كه سرانجام 

چه نهادي براي آن پاسخي نهايي ارايه خواهد كرد؟
چالش نخست از افزايش حقوق كارمندان كليد خورد. در 
شرايطي كه بر اساس آمارهاي دولت نرخ تورم در اقتصاد 
ايران همچنان نزديك به 50 درصد است، مجلس و دولت 
در نهايت تصميم گرفتند كه حقوق كارمندان تنها 20 
درصد افزايش پيدا كن��د. موضوعي كه در زمان تحويل 
لايحه بودجه به مجلس نيز خود را نشان داد. رحيم زارع 
سخنگوي كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴02 با اشاره به 
تعيين تكليف تبصره ۱2 لايحه بودجه سال آينده كه به 
موضوع حقوق و دستمزد كارمندان دولت و بازنشستگان 
اختصاص دارد كه بر اس��اس تصميم كميسيون تلفيق 
گروه هاي مختلف حقوق بگير به ميزان 20 درصد نسبت 
به سال ۱۴0۱ افزايش مي يابد.بر اساس اين مصوبه حداقل 
حكم كارگزيني سال ۱۴02 حقوق بگيران معادل ۱.2 
برابر حداقل حكم كارگزيني حقوق بگيران سال ۱۴0۱ 
موضوع جز ۱ بند الف تبصره ۱2 قانون بودجه سال ۱۴0۱ 
با اعمال امتيازات جز يك قانون اصلاح قانون بودجه سال 
۱۴0۱ با ترميم حقوق كاركنان و بازنشستگان كشوري 
و لش��كري خواهد بود. همچنين حقوق بازنشس��تگان 
وظيفه بگيران و مشتركان صندوق بازنشستگي كشوري 
و لشكري و س��اير صندوق هاي بازنشستگي وابسته به 
دستگاه اجرايي نيز مش��ابه كارمندان ميزان 20 درصد 
نسبت به آخرين حكم حقوق سال ۱۴0۱ افزايش مي يابد.

با وجود آنكه پس از آن مذاكرات و صحبت هايي مختلفي 
درباره اين تصميم مطرح ش��د اما در نهايت دو طرف به 
اين جمع بندي رسيدند كه شرايط بايد به همين شكل 

مشخص شود.
موضوع ديگري كه به چالش��ي مهم براي دولت و مجلس 
تبديل شده، بحث تعطيلي شنبه ها اس��ت. از چند سال 
قبل بارها اين بحث به وجود آمده بود كه با توجه به اينكه در 
نقاط مختلف جهان، شنبه و يك شنبه تعطيل است، اگر بنا 
باشد تعطيلي آخر هفته در ايران دو روزه شود نيز به جاي 
پنج شنبه بايد به شنبه ها فكر كرد، موضوعي كه در ميان 
نمايندگان مجلس نيز طرفداراني جدي پيدا كرده و حتي 
مصوباتي نيز در اين زمينه نهايي شده است. حدود ۱5 سال 
پيش بود عمده كشورهاي اسلامي و ممالك حوزه خليج 
فارس براي جبران زي��ان اقتصادي و علمي و بهره مندي 
بيش��تر از تعاملات بين المللي و فرامنطقه اي، در اقدامي 
واحد و مش��ترك، روزهاي تعطيلات پايان هفته خود را 
از »پنجشنبه و جمعه« به »جمعه و شنبه« تغيير دادند، 
تا با تعاملات و مراودات بين المللي و منطقه اي هماهنگ 
شوند. تصميمي كه با وجود تبادلات نفتي و تجاري و حتي 
وارداتي اين كشورها از كش��ورهاي غربي به نظر درست 
مي رسيد و همراهي مردم را هم به دنبال داشت. حالا پس 
از تعيين تكليف تغيير نكردن ساعت تابستانه و زمستانه از 
ابتداي سال جاري، كميسيون اجتماعي مجلس شوراي 
اسلامي در جلسه اخير خود با حضور معاون سازمان اداري 
و استخدامي كشور، نمايندگاني از سازمان برنامه و بودجه، 
ديوان محاس��بات و مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اسلامي، با كاهش س��اعت كار اداري از ۴۴ ساعت به ۴0 

ساعت در هفته و تعطيلي روز شنبه موافقت كرده است.
پيش��نهاد دولت در لايحه ارايه شده ۴2.5 ساعت كار در 
هفته بود و در قانون فعلي ۴۴ ساعت است كه كميسيون 
اجتماعي تصويب كرد هر هفته ۴0 س��اعت و در هر روز 
هش��ت ساعت كار باشد كه از س��اعت هفت صبح تا ۱5 
خواهد بود. محسن پيرهادي، عضو هيات رييسه مجلس 

و يكي از طراحان مساله تطبيق و تنظيم تعطيلات پايان 
هفته در اين رابطه گفته است: ساماندهي تعطيلات پايان 
هفته موجب تنظيم بيشتر با بازارهاي جهاني و منطقه اي، 
جلوگيري از فرصت س��وزي تجاري و خسران كشور در 
اين حوزه خواهد ش��د. وي معتقد است: يك روز تعطيل 
كه جمعه باشد به واسطه مسائل ديني، اجتناب ناپذير و 
صحيح است، اما تغيير تعطيلي از پنجشنبه به شنبه، هيچ 
منع شرعي و قانوني ندارد و صرفاً نياز به يك عزم و اصلاح 
دارد. پيرهادي ب��ا توجه به برخي ايراداتي كه از س��وي 
جمعي نس��بت به جايگزين شدن تعطيلي روز شنبه به 
جاي تعطيلي مرسوم پنجشنبه ها در كشور بيان مي شود، 
گفت: بسياري از افراد از گشايش كار فعالان اقتصادي در 
تعامل با دنيا بي اطلاع هستند و طبيعي هم هست؛ چراكه 
درگير اين موضوع نبوده و نيستند، اما وظيفه مسوولان و 
نخبگان است كه در اين باره روشنگري كنند، تا اشخاصي 
كه به جايگزيني ش��نبه به جاي پنجش��نبه اي��راد وارد 
مي كنند، اقناع شوند. وي اين را هم گفته كه تأكيد دولت 
بر تعطيلي سراسري پنجشنبه ها، به دليل نيمه تعطيل 
بودن قاطبه ادارات دولتي در اين روز در كنار تعطيلي روز 
جمعه سبب بروز نگراني هايي در ميان فعالان اقتصادي 
شده است، چرا كه منجر به افزايش شمار روزهاي مسكوت 
در تعاملات و مراودات بين المللي و منطقه اي از سه روز 

به چهار روز مي شود.
با اين وجود اما هنوز اين طرح حتي در ميان نمايندگان 
نيز با اجماع مواجه نيس��ت و تعدادي از آنها از مخالفت 
جدي با اين تعطيلي سخن گفته اند. يك عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: پيشنهاد 
مشخص كميسيون اجتماعي اين است كه 5 روز هفته 
كاري بوده و ساعت كاري كارمندان نيز روزي ۸ ساعت 
است اما اينكه بين پنجشنبه و شنبه كدام روز تعطيل باشد 

هنوز جاي بحث دارد.
سيد كريم حسيني با اشاره به مصوبه كميسيون اجتماعي 
مبني بر تعطيلي شنبه ها به جاي پنجشنبه ها، بيان كرد: 
دولت در لايحه اي كه به مجلس ارايه داده است به دنبال 
كاهش ساعت كاري است و در لايحه اي كه ارايه كرده ۴۴ 
ساعت در هفته را به 5/۴2 ساعت تقليل داده است. ما نيز 
در مجلس با توجه به اينكه 5 روز هفته كاري است به اين 
نتيجه رس��يديم كه اگر بنا باشد بيش از ۸ ساعت در روز 
كارمندان سر كار حضور داشته باشد طاقت فرسا بوده و 
بهره وري لازم هم ندارد. وي در ادامه اظهار كرد: به همين 
دليل ما ساعت كاري كارمندان در طول 5 روز كاري را ۴0 
ساعت تعيين كرديم. بدين ترتيب ساعت ورود و خروج 
كارمندان به ادارات منطقي است. نماينده مردم اهواز در 

مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: پيشنهاد مشخص 
كميسيون اجتماعي اين است كه 5 روز هفته كاري بوده 
و ساعت كاري آن نيز روزي ۸ ساعت است. تعطيلي بين 
پنجشنبه و شنبه اس��ت. دولت در خصوص اينكه بين 
پنجشنبه و ش��نبه كدام روز تعطيل باشد، نظري نداده 
است. هنوز اينكه بين پنجش��نبه و شنبه كدام روز بايد 
تعطيل باش��د جاي بحث دارد. كميسيون اجتماعي به 
تعطيلي شنبه راي داده اما ممكن است در صحن مجلس 

اين تعطيلي به پنجشنبه تغيير كند.
در كنار تعطيلي، دولت و مجلس با يك معضل ديگر نيز 
مواجه شده اند. پس از آنكه مجلس تصويب كرد كه امسال 
ساعت تغيير نكند، اعلام شد كه در فصل تابستان، ساعت 
كار كارمندان تغيي��ر خواهد كرد، موضوعي كه در زمان 
اجراي چند روزه آن با انتقادات فراواني مواجه شده و حالا 
مس��وولان مختلف دولتي از تجديد نظر در آن صحبت 
مي كنند. جلس��ه هيات وزيران صبح روز )چهارشنبه( 
به رياس��ت معاون اول رييس جمهور برگزار شد.محمد 
مخبر در اين جلسه با اشاره به سفر سيد ابراهيم رييسي 
به كش��ورهاي ونزوئلا و نيكاراگوئه و استقبال كم نظير 
از رييس جمهور كش��ورمان در اين سفرها، گفت: امروز 
ديپلماسي دولت مردمي سيزدهم و راهبرد رييس جمهور 
در توسعه همكاري و تعامل سازنده با كشورهاي مختلف 
به نتيجه رسيده و به وضوح شاهد اقتدار جمهوري اسلامي 
ايران هستيم.معاون اول رييس جمهور همچنين با تاكيد 
بر لزوم تمركز دستگاه ديپلماسي بر توسعه همكاريهاي 
اقتصادي به ويژه با كش��ورهاي آفريقايي، خاطرنش��ان 
كرد: سفرا و كاركنان نمايندگي هاي جمهوري اسلامي 
بايد تمركز جدي تري در حوزه اقتصادي داشته باشند و 
بس��ترهاي لازم را براي ارتقاء سطح همكاري هاي ايران 
با كش��ورهاي ديگر فراهم كنند.مخب��ر از رأي اعتماد 
نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي به علي آبادي وزير 
صمت ني��ز قدرداني كرد و افزود: هرچ��ه اعضاي دولت 
تعامل و نشست هاي خود را با نمايندگان مجلس بيشتر 
كنند، هماهنگي ها افزايش يافته و شاهد پيشبرد هرچه 

بهتر امور خواهيم بود.
معاون اول رييس جمهور همچنين با اشاره به برخي مسائل 
و مشكلات در گمركات كشور كه منجر به عدم ترخيص 
برخي اقلام و كالاها ش��ده، وزير امور اقتصادي و دارايي را 
مكلف كرد در اس��رع وقت از گمركات و س��ازمان اموال 
تمليكي بازديد داشته باشد و حداكثر ظرف مدت يكماه 
تدابير و تصميمات لازم را براي حل و فصل مش��كلات و 
نارسايي هاي گمرك اتخاذ كند. مخبر در ادامه با اشاره به 
فصل ثبت نام مدارس و گلايه برخي اولياء و خانواده ها نسبت 

به افزايش نامتعارف شهريه ها به ويژه در مدارس غيردولتي، 
به وزير آموزش و پرورش تاكيد كرد به اين موضوع رسيدگي 
و با ساماندهي مسائل موجود، دغدغه  خانواده ها را مرتفع 
سازد.وي در بخش ديگري از سخنان خود به سالگرد آغاز 
به كار دولت مردمي اش��اره و تصريح كرد: دولت سيزدهم 
كارهاي بزرگي در بخش هاي مختلف به انجام رس��انده و 
برنامه هاي مهمي در دست اقدام دارد و لازم است در سالگرد 
آغاز فعاليت دولت، اقدامات صورت گرفته و دستاوردهاي 
حاصل شده در اين مدت براي مردم تشريح و تبيين شود. 
معاون اول رييس جمهور همچنين به برخي انتقادات در 
خصوص تغيير ساعت كار اداري كشور نيز اشاره كرد و از 
سازمان امور اداري و استخدامي كشور خواست تا با همكاري 
وزارت نيرو، به انتقادات مطرح توجه و تصميمات لازم را در 

جهت اصلاح اين طرح اتخاذ كنند.
همچنين ميثم لطيفي در حاشيه جلسه هيات دولت در 
رابطه با كاهش ساعت كاري بيان كرد: وزارت نيرو نظرشان 
اين بود كه اگر اين كار را نكنيم قطعا قطعي برق خواهيم 
داشت و پيش��نهادي بود كه در دولت نيز بحث شد و رأي 
هم آورد. وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا ممكن است 
دولت لايحه اي براي اص��لاح قانون ارايه كند؟ گفت: الان 
نيز اصلاحيه اي تحت عن��وان يك لايحه به مجلس ارايه 
كرده ايم كه در هفته جاري در كميسيون اجتماعي مجلس 
تصويب شد كه مجوز داشته باش��يم تا ساعت اداري را در 
ش��رايط خاص بحراني و مواردي مانند شرايط فعلي يك 
مقدار كاهش دهيم، چون محدوديتي كه داريم اين است 
كه قانونگذار تعيين كرده زمان ساعت كاري كاركنان دولت 
بايد ۴۴ ساعت در هفته باشد. رييس سازمان امور اداري و 
استخدامي كشور افزود: در تبصره 3 كه ما پيشنهاد داديم 
هم ۴0 ساعت و هم اينكه در ش��رايط خاص بتوانيم اين 
۴0 ساعت را هم كمتر كنيم پيشنهاد شده تا مانند زمان 
كرونا كه شرايط خاص داشتيم، اگر در حوزه برق و انرژي در 
بخش خانگي و توليدي با مشكل مواجه شويم بتوانيم از اين 
ظرفيت استفاده كنيم. اين موضوع يكشنبه هفته جاري در 
كميسيون اجتماعي تصويب شد و منتظريم كه در صحن 

مجلس نيز مطرح شود.
لطفي يادآور شد: اگر اين موضوع تبديل به طرح شود دست 
ما در دولت بازتر خواهد بود تا بتوانيم ساعت ها را متناسب با 
شرايط كاري و شرايط عمومي جامعه تغيير دهيم. وي در 
ادامه در پاسخ به اين سوال كه آيا تعطيلي شنبه ها با موافقت 
دولت بوده اس��ت؟ تصريح ك��رد: در قانون فعلي خدمات 
كش��وري تعيين روز تعطيلي بعد از روز شش��م بر عهده 
دولت است و دولت اين اختيار را دارد. برخي از نمايندگان 
مجلس نظرشان اين بود كه ما اين ساعت را تغيير دهيم، اما 
هنوز تصميم گيري نهايي انجام نشده و منتظريم ببينيم 
در صحن مجلس چه اتفاقي خواهد افتاد. رييس سازمان 
امور اداري و استخدامي كشور افزود: برخي از دستگاه هاي 
اجرايي كه ارتباطات بين المللي دارند اين موضوع برايشان 
معنادار است، اما عموم دس��تگاه هاي اجرايي ارتباطات 
بين المللي ندارند كه بخواهيم تابع آنها تغيير دهيم و حال 
بايد تصميم گيري شود. لطيفي در رابطه با برگزاري آزمون 
اس��تخدامي در آموزش و پرورش عنوان كرد: در هفته اي 
كه گذشت جلسه اي با وزير آموزش و پرورش داشتيم كه 
نهايي شد و امروز يا فردا كارهاي دفترچه آزمون دبيري براي 
22 هزار و ۱2۸ نفر نهايي مي شود. كه اميدواريم در ميانه 
مردادماه آزمون استخدامي دبيري برگزار شود. هرچند به 
نظر مي رس��د اصلاح شرايط كلان و مشكلات معيشتي 
اصلي ترين دغدغه دولت و مجلس در رابطه با كارمندان 
باشد اما حالا به نظر مي رسد كه در زمينه اجرا نيز توافق 
نظري وجود ندارد و بايد كه سرانجام دو قوه در رابطه روز 

و ساعت كار كارمندان چطور به جمع بندي مي رسند. 

راهبرد
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رهبر انقلاب در ديدار
دبيركل جهاد اسلامي فلسطين: 

دبيركل جنبش جهاد اسلامي فلسطين و هيات همراه 
با رهبر انقلاب ديدار كردند. حضرت آيت الله خامنه اي 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي عصر روز )چهارشنبه( 
در ديدار آق��اي »زياد النخاله« دبيركل جنبش جهاد 
اسلامي فلسطين و هيات همراه، ضمن تبريك پيروزي 
جهاد اسلامي در نبرد اخير غزه، ش��رايط امروز رژيم 
صهيونيستي را در مقايس��ه با هفتاد سال قبل بسيار 
متفاوت دانستند و تاكيد كردند: دشمن صهيونيستي 
امروز در موضع انفعال و عكس العمل است و اين شرايط 
نش��ان مي دهد گروه هاي مقاومت و جهاد اس��لامي 
فلسطين مسير را به درستي شناخته اند و با تدبير در 
اين مسير پيش مي روند. رهبر انقلاب اسلامي با تاكيد 
بر اينكه در اه��داف و كارهاي بزرگ تا زماني كه خطر 
به جان خريده نش��ود، دستيابي به اهداف امكان پذير 
نخواهد ب��ود، گفتند: امروز به لط��ف خداوند قدرت و 
اعتبار گروه هاي مقاومت فلسطيني و جهاد اسلامي 
روز افزون شده و شكست اخير رژيم صهيونيستي در 
جنگ 5 روزه مويد همين موضوع است. حضرت آيت الله 
خامنه اي خاطرنشان كردند: جهاد اسلامي فلسطين 
در نبرد اخير غزه امتحان خوبي داد و اكنون ش��رايط 
براي رژيم صهيونيستي نسبت به هفتاد سال قبل تغيير 
كرده و سران صهيونيستي حق دارند كه نگران نديدن 
هشتاد سالگي اين رژيم باشند. ايشان با تاكيد براينكه 
جهاد اسلامي و ساير گروه هاي مقاومت فلسطيني كليد 
اصلي مبارزه با رژيم صهيونيستي را يافته اند، افزودند: 
اقتدار روز اف��زون گروه هاي مقاومت در كرانه باختري 
كليد اصلي به زانو درآوردن دشمن صهيونيستي است 
كه اين مس��ير بايد ادامه يابد. رهبر انقلاب اس��لامي 
ب��ا قدرداني از اقدام گروه هاي مبارز فلس��طيني براي 
وحدت عمل در عرصه سياسي و ميداني، آن را بسيار 
مهم ارزيابي و بر استمرار حمايت هاي جمهوري اسلامي 
ايران از مردم و گروه هاي مبارز فلسطين تاكيد كردند. 
در اين دي��دار آقاي »زياد النخال��ه« دبيركل جنبش 
جهاد اسلامي فلسطين ضمن قدرداني از حمايت هاي 
دايمي جمهوري اسلامي از مردم فلسطين و مبارزات 
آنها، گزارشي از تحولات اخير فلسطين اشغالي به ويژه 
شكس��ت رژيم صهيونيس��تي در جنگ 5 روزه غزه و 
شرايط كرانه باختري و دست برتر گروه هاي مقاومت در 
اين منطقه، بيان كرد و گفت: جهاد اسلامي از جنگ غزه 
سربلند خارج شد و اميدواريم به زودي شاهد پيروزي 

نهايي و آزادي قدس شريف باشيم.

جنگ، كاربرد خود را
از دست داده است

محمد جواد ظري��ف با بيان اينكه نظم جهاني در حال 
ظهور »پسا قطبي« است، تصريح كرد: تلاش سه دهه اي 
ب��راي ايجاد يك نظم هژموني��ك تك قطبي از طريق 
»جنگ هاي بي پاي��ان«، »امنيتي س��ازي« و »اجبار 
اقتص��ادي« موفق نبوده اس��ت، در حالي كه رنج هاي 
سنگين، زيان هاي انساني نابخشودني و اتلاف گسترده 

منابع بشر را بر جاي گذاشته است.
متني كه محمد جواد ظريف در صفحه اينستاگرام خود 

در اين ارتباط منتشر كرده به شرح زير است: 
»پس از ۴0 س��ال كنش��گري ديپلماتيك – در كنار 
آموزش و نگارش در زمينه روابط بين الملل - و تأمل و 
آموزش تمام وقت به دور از كانون توجه سياست جهاني 
در دو سال گذشته، به چند نتيجه ابتدايي در مورد نظم 
جهاني كنوني رسيده ام. اينك، نكاتي براي تفكر و تأمل 

بيشتر تقديم مي كنم: 
۱. دوران گذار در روابط بين الملل به پايان رسيده است؛ 
2. نظم جهاني در حال ظهور »پس��ا قطبي« است؛ نه 
تك قطبي، نه دوقطبي، ن��ه چند قطبي يا هر تركيبي 

از آن ها؛ 
3. تلاش س��ه ده هاي براي ايجاد يك نظم هژمونيك 
تك قطب��ي از طري��ق »جنگ ه��اي بي پاي��ان«، 
»امنيتي س��ازي« و »اجبار اقتص��ادي« موفق نبوده 
است، در حالي كه رنج هاي سنگين، زيان هاي انساني 
نابخش��ودني و اتلاف گسترده منابع بش��ر را بر جاي 

گذاشته است؛ 
۴. »پاي��ان تاري��خ«، »برخورد تمدن ها«، »برس��ازي 
دش��من« و برس��ازه هاي نظري و سياس��ي مش��ابه 

نتوانسته اند بانيان شان را به مقصد مطلوب برسانند؛ 
5. »جنگ« كاربرد خود را به عن��وان يكي از ابزارهاي 
سياست خارجي بكلي از دست داده است. تقريباً همه 
آغازگران جنگ ها در قرن هاي 20 و 2۱ در جنگ هايي 
كه آغاز كرده اند شكست خورده اند و گاهي حتي نابود 
ش��ده اند، يا در بهترين حالت نتوانس��ته اند به اهداف 

اعلام شده خود دست يابند؛ 
۶. در روابط بين الملل »بازي هاي با حاصل جمع صفر« 
ميسر نيست. كنشگري ها يا »حاصل جمع مثبت« يا 

»حاصل جمع منفي« ببار خواهد آورد؛ 
۷. عصر اتحادهاي دايمي رو به پايان است؛ 

۸. ائتلاف هاي موقت موضوع محور به طور فزاينده اي در 
فضاي بين المللي در حال سربرافراشتن هستند؛ 

۹. بسياري از كنشگران دولتي و غيرحكومتي به طور 
همزمان در زمينه هاي مختلف »همكاري«، »رقابت« و 

»شبكه سازي« مي كنند؛ 
۱0. شبكه ها - با اجزاء دولتي و غيرحكومتي – شكل 

غالب رژيم هاي موضوع محور فراملي خواهند بود؛ 
۱۱. ساختارهاي جهاني سيال شده اند و ديگر نتايج را 

تعيين و تحميل نمي كنند؛ 
۱2. عليرغم همه پيشرفت هاي بزرگ در زمينه فناوري 
و هوش مصنوعي، كنشگري انساني عامل تعيين كننده 

است.
اين افكار در مقاله اي تبيين خواهد شد.«

چرا محسن رضايي
از دولت استعفا داد؟

س��خنگوي دولت دليل استعفاي محسن رضايي 
از معاونت اقتص��ادي دولت را توضي��ح داد.  علي 
بهادري جهرمي درباره علت انتقال محسن رضايي 
به دبيرخانه شوراي هماهنگي سران قوا، اظهار كرد: 
اخيرا رهبري در ساختار شوراي هماهنگي سران 
قوا تغييراتي ايجاد كردند و ضروري بود بر دبيرخانه 
اين شورا تمركز بيشتري انجام شود. اين دبيرخانه 
فراقوه اي اس��ت و نياز است فعاليت هايش بيشتر 
شود و استقلال بيشتري مي طلبيد به همين دليل 
محس��ن رضايي از سمت معاونت اقتصادي دولت 
استعفا دادند و حكم جديدي براي دبيرخانه براي 
وي صادر ش��د. وي ادامه داد: تاكنون 2۸ جلس��ه 
سران قوا برگزار و بيش از 30  مصوبه در حوزه هاي 
مختلف تجارت، اصلاح نظام بودجه، تامين مالي 
مسكن، تورم، اصلاح نظام بانكي، رفع ناترازي ها در 
حوزه هاي انرژي و رمز ارزها و كالابرگ الكترونيكي 
در اين ايام ساماندهي ش��ده است.  بهادري افزود: 
۱۱2 جلسه هم در ستاد هماهنگي اقتصادي دولت 
برگزار ش��ده و ۱50 موضوع در اين جلسات مورد 

بحث و بررسي قرار گرفته است.

افزايش ۲۰ درصدي
يارانه دهك هاي پايين جامعه

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي، تاكيد كرد: تصميم 
بر اين ش��ده تا 20 درصد به يارانه دهك هاي پايين 
جامعه اضافه شود و باتوجه به گشايش هاي اقتصادي 
اميدوار به ايجاد رونق خوبي در سال ۱۴02 هستيم. 
سيد صولت مرتضوي در حاشيه جلسه هيات دولت 
در جمع خبرنگاران، در پاس��خ به پرسشي مبني بر 
اينكه اخبار مطروحه از رانت ها و فساد ها در صندوق 
بازنشستگي كش��وري چه ميزان صحت دارد، بيان 
كرد: امكان دارد خدايي نكرده در برخي از شركت ها 
تخلف هايي صورت بگيرد. هم مركز حراست ما، هم 
مركز بازرسي ما و هم مديران عامل ما پيگير هستند 
تا هر كجا كه تخلفي كش��ف شد با ش��دت و قدرت 
برخورد شود. وي در ادامه در پاسخ به اين پرسش كه 
آيا تغييري در ميزان يارانه ها صورت خواهد گرفت، 
بيان كرد: اكنون تصميم بر اين است كه 20 درصد به 
يارانه دهك هاي پايين جامعه اضافه شود. اين امكان 
وجود دارد باتوجه به اينكه در اقتصاد كشور اتفاق هاي 
خوبي در حال رخ دادن اس��ت و باتوجه به س��فرها و 
پيگيري هايي كه رييس جمهور دارند، رونق خوبي 
در س��ال ۱۴02 رخ دهد و به اين موضوع نيز اميدوار 
هستيم كه شرمنده آحاد مختلف مردم نشويم. بنده به 
عنوان وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي اين آرزو را دارم 
كه بتوانيم ميزان يارانه را افزايش دهيم. وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي در ادامه در پاسخ به پرسشي مبني 
ب��ر اينكه آخرين تغييرات ص��ورت گرفته در لايحه 
برنامه هفتم توسعه پيرامون مسائل كارگران چه بوده 
است، بيان كرد: بنده از اصحاب رسانه خواهش دارم 
كه پيش داوري نكرده و اجازه دهيد تا برنامه تقديم 
مجلس شود. برنامه اي كه تقديم مجلس شد يعني 
به تاييد هيات وزيران و رييس جمهور رسيده است. 
طبيعي كه اي��ن برنامه مانند همه برنامه ها نقدپذير 
اس��ت. مانند همه برنامه هاي ديگ��ر آحاد مختلف 
مردم و ش��خصيت هاي مختلف مي توانند نقد خود 
را نسبت به برنامه هفتم داش��ته باشند. ما به عنوان 
كارگزاران نظام و دولت موظف هستيم كه نقدهاي 
مردم و نخبگان پاسخگو باشيم. برخي از اخباري كه 
در فضاي مجازي منتشر مي شود صحت ندارد. البته 
بايد بگويم كه برخي از اصلاحات در حوزه صندوق ها 
گريز ناپذير است. وي در ادامه تاكيد كرد: ما چاره اي 
نداريم جز اينكه اصلاحات را انجام دهيم اما قطعا بايد 
با يك شيب منطقي و ملايم باشد تا خدايي ناخواسته 

مشكلي براي اقشار مختلف مردم ايجاد نكند.

از تغيير دوباره ساعت كار تا احتمال تغيير در تعطيلات

مشاور فرماندهي كل قوا: 

دولت، مجلس و معماي مديريت كارمندان

كسب قدرت و اقتدار ملي وارداتي نيست
مش��اور فرماندهي كل قوا در امور ارتش گفت: تجربه 
تاريخي ۴۴ سال اخير به ما نشان داده كسب قدرت و 
اقتدار ملي وارداتي نيست و بايد با رويكرد مردم پايه به 

دنبال ساخت و ارتقاء قدرت ملي حركت كنيم.
امير س��رتيپ حاتمي در همايش »جهاد تبيين« در 
مركز آموزش ش��هداي س��رباز نيروي زميني ارتش 
اظهار كرد: متاسفانه در قرن اخير شاهد توسعه كمي 
و كيفي جنگ ها و متنوع شدن منازعات بين كشورها 
هستيم. در تعريف بين المللي جنگ ها در ۶ حوزه رزم 
زميني، دريايي، هوايي، فضايي، س��ايبري و به تازگي 
نيز جنگ شناختي دسته بندي شده اند و در جنگ ها 
و منازعات فعلي جهان، مصاديق اين جنگ ها را شاهد 

هستيم.
وي با اشاره به بودجه هاي سرسام آور نظامي كشورهايي 
مانند امريكا، روسيه، فرانسه و چين افزود: مطالعات 
نشان مي دهد كه تمايل برخي كشورها همچنان به 
سمت به دست آوردن سلاح هاي كشنده و هسته اي 
اس��ت و تجميع سلاح هاي هسته اي و كشتار جمعي 
امريكا، رژيم صهيونيس��تي و برخي كشورها، توانايي 

نابودي چند باره كره زمين را داراست.
 حاتم��ي اف��زود: اين كش��ورها در ش��رايطي خود را 
مدعيان دروغين حقوق بشر مي دانند كه با نگهداري 
زرادخانه هاي بزرگ اتمي در يك قرن اخير آغاز كننده 
۷00 جنگ و منازعه ويرانگر و خانمان س��وز بوده اند. 
يكي از پيامدهاي دردآور اين جنگ ها، كش��ته شدن 
ده ها ميليون انسان و آوارگي ميليون ها نفر بوده است. 
 مشاور فرمانده معظم كل قوا به حضور مداخله جويانه 
امريكا و ساير كشورهاي هم پيمان امريكا در منطقه 
اشاره كرد و گفت: حضور امريكا در كشورهاي مختلف 
اروپا، آسيا و به ويژه منطقه غرب آسيا در سال هاي اخير 

بيشتر شده و متناسب با آن نيز بودجه نظامي ارتش 
امريكا هم افزايش پيدا كرده است. امريكا حضور خود 
را در كشورهاي متعددي حفظ كرده كه اين امر نشان 
از توسعه و گسترش حضور نظامي و روحيه استكباري 
امريكا در جهان دارد.  حاتمي با اشاره به موقعيت ايران و 
ژئوپليتيك غرب آسيا اظهار كرد: در 200 سال گذشته 
و قبل از ظهور انقلاب اسلامي، سرزمين ايران همواره 
درگير جنگ، منازعه، آشوب و هرج و مرج هاي ناگوار 
و تلخ بوده اس��ت. تنها در دوره قاجار بيش از دو سوم 
خاك كشورمان تجزيه و سه ميليون و پانصد كيلومتر 
از كشور جدا شده است. وي افزود: در دوره پهلوي اول 
نيز با وجود اعلام بي طرفي دولت به كشورهاي متجاوز 
اما به دليل نبود قدرت و اقتدار، كشورمان اشغال شد. 
به دليل اين بي كفايتي، تهاجم همه جانبه خسارت ها 
و تلفات سنگيني به كشور ما تحميل كرد. امير حاتمي 
با اشاره به خيانت و بي عرضگي پهلوي دوم ادامه داد: 
در دوره پهلوي دوم نيز تنها با يك تهديد لفظي و بدون 
هيچگونه جنگ و درگيري، بخشي از سرزمين ايران 
به نام بحرين از وطن براي هميش��ه جدا شد. مشاور 
فرماندهي معظم كل قوا به وقايع روزهاي اول انقلاب 
اسلامي اشاره كرد و گفت: درروزهاي ابتداي پيروزي 
انقلاب اسلامي، جنگ تحميلي با هدايت اربابان غربي 
توسط رژيم صدام به ملت ايران اسلامي تحميل شد. 
استكبار جهاني با پشتيباني هاي بي شمار تسليحاتي و 
كمك هاي ميلياردي به دنبال سرنگوني و براندازي نظام 
جمهوري اسلامي و همچنين تجزيه و اشغال ايران بود 
كه با رهبري ه��اي امام راحل و مقاومت هاي بي نظير 
ملت و نيروهاي مسلح، اهداف شوم دشمن ناكام ماند 
و دشمن نتوانس��ت حتي يك وجب از خاك مقدس 
ايران اسلامي را جدا كند. در هشت سال دفاع مقدس، 

ملت ايران به عنوان يك ملت مقاوم، اس��تكبار ستيز 
و ولايتمدار شناخته ش��د و اين را مي توان مهم ترين 
عنصر و مولفه قدرت بازدارندگي ملي دانست. حاتمي 
تجاوزهاي امريكا در س��ال هاي اخير به كش��ورهاي 
منطقه را مصداق نقض حقوق بين الملل دانست و اشاره 
كرد: همه صاحب نظران بر اي��ن باور بودند كه هدف 
اصلي امريكا از اشغال عراق و افغانستان، آغاز جنگ و 
درگيري با ايران و از بين بردن جمهوري اسلامي ايران 
بوده است. وزير س��ابق دفاع با يادآوري دشمني هاي 
نظام سلطه با مردم منطقه تصريح كرد: با گذشت اين 
سال ها و براساس اعتراف صريح مقامات رسمي امريكا 
هدف از تشكيل داعش در دو سرزمين عراق و سوريه، 
مقابله با تفكر انقلاب اسلامي و جمهوري اسلامي ايران 
بوده و حضور مستشاري جمهوري اسلامي ايران در اين 
دو كشور، راهبردي ترين تصميم شجاعانه و حكيمانه 
جمهوري اس��لامي ايران براي ريشه كن ساختن اين 

شجره ملعونه و جنايتكار بوده است.
حاتم��ي با بيان اينك��ه موقعيت راهب��ردي ايران در 
منطقه يك موقعيت چالش ساز و همراه با فرصت ها و 
تهديدات متعدد است، تصريح كرد: جمهوري اسلامي 
ايران زماني مي تواند از فرصت هاي موجود منطقه اي 
و جهاني نهايت به��ره را ببرد كه داراي قدرت و اقتدار 
ملي باش��د. تجربه تاريخي ۴۴ سال اخير به ما نشان 
داده كسب قدرت و اقتدار ملي وارداتي نيست و بايد با 
رويكرد مردم پايه به دنبال ساخت و ارتقاء قدرت ملي 
حركت كنيم. حاتمي افزود: استقلال، آزادي، جمهوري 
اسلامي به عنوان ايده اصلي انقلاب اسلامي نقشه راهي 
براي بهره مندي از فرصت هاي ژئوپليتيكي ايران است 
و دشمنان و نظام سلطه نيز با انديشه انقلاب اسلامي 
كه همان انديشه اس��تقلال خواهي و آزادگي و قطع 

وابستگي است، مخالفند. مشاور فرماندهي معظم كل 
قوا گفت: قدرتمند شدن در حوزه هاي دفاعي و نظامي 
حاصل تدبير و انديش��ه حكيمانه رهب��ري انقلاب از 
شناخت تهديدات و فرصت ها در سطح منطقه و جهان 
است و از زماني كه به اين نتيجه قطعي دست يافتيم كه 
براي حفظ استقلال، امنيت و تماميت ارضي، راهبردي 
جز قدرتمند شدن وجود ندارد به سمت توليد قدرت و 
اقتدار دفاعي و استفاده از همه ظرفيت هاي داخلي در 

اين حوزه ها حركت كرديم.
مش��اور فرماندهي معظم كل قوا با بيان اينكه قدرت 
دفاعي، نظامي و امنيتي زيرساخت و پيش نياز ساير 
مولفه هاي قدرت است، تصريح كرد: قدرتي جامع است 
كه در تمامي حوزه ها و مولفه ها باشد و امروز به بركت 
جمهوري اسلامي ايران در ساير حوزه ها و مولفه هاي 
قدرت نيز به دستاوردهاي ارزشمندي دست يافته ايم 

و دنيا نيز به آن اعتراف كرده است.
وي با اشاره به جنگ شناختي و جنگ نرم همه جانبه 
نظام اس��تكبار عليه ملت ايران به خص��وص جوانان و 
خانواده ها تصريح كرد: راه اندازي حدود 250 ش��بكه 
فارسي زبان ماهواره اي و راه اندازي هزاران كانال و بستر 
ضد ارزشي فضاي مجازي و سرمايه گذاري هاي هنگفت 
براي توليد محتواي ناهنجار با هدف ترويج اباحه گري، 
دين ستيزي و اسلام زدايي از جمله توطئه هاي عميق و 
دسيسه هاي پيچيده بر عليه ملت ايران است.   حاتمي 
گفت: درعرصه جنگ شناختي، تشخيص نقشه و توطئه 
دشمنان و انتخاب خوراك فكري و رواني مناسب و سالم 
و همچنين تغذيه فكر و انديش��ه با محتواي ارزشي و 
اسلامي، نيازمند آگاهي، بصيرت و دشمن شناسي است 
تا بتوانيم دشمن را در اين عرصه جنگ نيز همچون ساير 

عرصه ها به شكست و ناكامي كشاند.

رژيم صهيونيستي 
در موضع انفعال است

با تصويب هيات دولت نهايي شد

با تصويب هيات دولت، س��ازمان هدفمندي يارانه ها 
مكلف شد منابع يارانه كمك معيش��تي را به حساب 
شركت خدمات فناوري اطلاعات رفاه ايرانيان )فارا( و 

مجري پروژه كالابرگ الكترونيك واريز كند.
معاون اول رييس جمهور تصوي��ب نامه هيات وزيران 
در جلس��ه تاريخ ۱۴02/03/۱0 در خصوص»تكليف 
سازمان هدفمندي يارانه ها نسبت به واريز مبالغ يارانه 
كمك معيشتي مشمولين طرح به حساب بانكي شركت 
خدمات فناوري رفاه ايرانيان« را ابلاغ كرد. هيات وزيران 
در جلسه تاريخ ۱۴02/3/۱0 به پيشنهاد سازمان برنامه 
بودجه كش��ور، وزارت امور اقتصادي و دارايي و وزارت 
تع��اون كار و رفاه اجتماعي و به اس��تناد اصل يكصد و 
سي و هشتم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران و در 
اجراي بند )ي( تبصره )۱۴( ماده واحده قانون بودجه 

سال ۱۴02 كل كشور تصويب كرد: 
۱- س��ازمان برنام��ه و بودج��ه كش��ور )س��ازمان 
هدفمندسازي يارانه ها( مكلف است مبالغ يارانه كمك 
معيش��تي مش��مولين طرح را در موعد مقرر حسب 
پيشرفت به حساب بانكي معرفي شده شركت مجري 
طرح شركت خدمات فناوري رفاه ايرانيان )فارا( وابسته 

به وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي واريز كند.
2- وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي مكلف اس��ت 
فهرست مش��مولين طرح را در موعد مقرر و به صورت 

مكتوب به سازمان هدفمندسازي يارانه ها ارسال كند.
3- وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مكلف است ماهانه 
نتايج حاصل از هزينه كرد مبالغ يارانه كمك معيشتي 
طرح را كه توسط سازمان هدفمندسازي يارانه ها براي 
خريد مش��مولين از طريق كالا ب��رگ الكترونيك به 
حساب مذكور واريز گرديده، به همراه اطلاعات هويتي 
مشمولين طرح و جزييات واريز و خريد آنان را به صورت 

مكتوب به سازمان هدفمندسازي يارانه ها ارسال كند.

واريز منابع يارانه معيشتي
به حساب شركت مجري كالابرگ



هنگامي  ك��ه درب��اره اقتصاد كلان اي��ران صحبت 
مي كنيم، ناخ��ودآگاه به اقتصاد متش��كل از نفت و 
فرآورده هاي آن هدايت مي شويم؛ لازم به ذكر است 
كه اي��ران يكي از دارندگان اصل��ي منابع نفت و گاز 
در دنياست و قسمت عظيمي از اقتصاد ايران تحت 
تاثير نفت و فرآورده هاي آن اس��ت. به همين دليل 
چگونگي س��از وكارهاي مرتبط با عرضه و تقاضا در 
اين بازار مي تواند تاثيرات چشمگيري بر روي اقتصاد 

ايران داشته باشد. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، بنابراين وجود بس��تر 
و محل��ي براي انجام معام��لات حامل هاي انرژي به 
صورت ش��فاف و حرفه اي كاملا ضروري اس��ت و به 
همين منظور در سال ۱۳۹۱ شركت بورس انرژي به 
منظور كشف قيمت و سازوكار شفاف معاملات مرتبط 
با انرژي تأسيس ش��د. نياز به چنين فضاي شفاف، 
منصفانه و كارآمد براي بازارهاي حامل انرژي بسيار 
احساس مي شد. همانطور كه بيان شد، هدف اصلي 
تأسيس بورس انرژي، ايجاد يك بازار كارآمد و شفاف 
با كارايي و رقابت پذيري بالا به منظور كشف قيمت 
و رفع انحصار كالاهاي حامل انرژي بوده است كه به 
فروش بيشتر نفت در كشور كمك مي كند. در همين 
راستا گفت وگويي با نايب رييس كميسيون صنايع 
و معادن مجلس شوراي اسلامي حسيني كيا انجام 

داده ايم كه در ادامه آن را مي خوانيد. 
سيد جواد حسيني كيا، نايب رييس كميسيون صنايع 
و معادن مجلس، با اشاره به مشكلات موجود در حوزه 
تجارت نفت گفت: يكي از مشكلات اصلي در حوزه 
تجارت نفت، وابستگي فروش نفت كشور به مبادي 
مش��خص و معين نفتي اس��ت؛ براين اساس يكي از 
راهكارهاي مهم در اين زمينه، متنوع سازي مبادي 
فروش است كه عاملي مهم براي تحريم گريز بودن 

كشور است. 
وي در ادامه يكي از راهكارهاي مهم براي تنوع مبادي 
فروش را، به كارگيري از ظرفيت بخش خصوصي در 
عرضه نفت در بورس ان��رژي از طريق اوراق گواهي 
سپرده كالايي نفت خام دانست و در اين زمينه نكاتي 
را يادآور ش��د: عرضه نفت در بورس انرژي به منظور 

تنوع و فراواني انرژي نيس��ت، بلك��ه ارزش آفريني 
و فروش بيش��تر انرژي از اين طريق اس��ت و اين بر 
هيچكس پوشيده نيس��ت كه انرژي محدود و حق 

آيندگان نيز هست.
نايب ريي��س كميس��يون صنايع و مع��ادن مجلس 
شوراي اسلامي افزود: اين نكته نيز حائز اهميت است 
ك��ه نمي توان تمام انرژي را در ب��ورس انرژي عرضه 
كرد، زيرا كشور به درآمدهاي ارزي نيز احتياج دارد 
و نمي تواند مش��تريان دايمي خود را از دست بدهد. 
مورد بعدي اين اس��ت كه، بورس انرژي در شرايط و 
محدوديت هاي تحريم به فروش بيشتر نفت كمك 
مي كند و در بورس فقط خريد انجام مي شود و نوعي 

سرمايه گذاري براي خريداران است تا بازار اصلي براي 
تبديل شدن به فرآورده نفتي، ايجاد شود.

حس��يني كيا در تش��ريح مزيت هاي عرضه نفت در 
بورس انرژي از طريق اوراق گواهي سپرده كالايي نفت 
خام، اينگونه مي گويد: فروش نفتي كه ظرفيت توليد 
آن وجود دارد اما به دليل شرايط تحريمي بازار فروش 
براي آن محدود است، يكي از مهم ترين مزيت هاي 
اين راهكار است. حضور بخش خصوصي در تجارت 
نفت خام ايران از طريق اوراق گواهي س��پرده نفت 
خام، علاوه بر متنوع سازي مبادي فروش نفت، امكان 
توسعه بازارهاي نفتي كوچك اما متعدد را براي ايران 
ايجاد خواهد كرد كه اثر تحريم تجارت نفت خام ايران 

از بين خواهد برد. علاوه بر اين، عرضه نفت در بورس 
ايجاد يك فرصت طلايي براي سرمايه گذاري بخش 
خصوصي است و قدرت مديريت و هدايت نقدينگي 
را دارد كه منجر به رونق توليد و اشتغال نيز مي شود.

ايشان در پايان با اشاره به ضرورت سرمايه گذاري در 
ميادين مشترك گفت: س��رمايه گذاري در ميادين 
مش��ترك به منظور حداكثر بهره برداري از سهام و 
منابع كش��ورمان، از اهميت بالايي برخوردار است و 
كمبود آن به شدت احساس مي شود؛ لذا هدايت منابع 
حاصل از عرضه نفت در بورس انرژي، به سمت توسعه 
ميادين جديد و سرمايه گذاري در ميادين مشترك، 

ضروري است.
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رنجي كه مسكن 
دولتي مي برد!

۳- مسكن و س��اخت و ساز آن در ايران و جهان، 
امري كاملا خصوصي است و از همين رو، توصيه 
مي ش��ود كه دولت ها به طور مستقيم و از طريق 
عرضه مسكن در اين بازار مداخله كنند. چه آنكه 
از سويي، هيچ دولتي به اندازه اي توان مالي ندارد 
كه براي همه ش��هروندان يا بخش قابل توجهي 
از آنان مس��كن توليد كند و از سوي ديگر، شأن 
سياست گذاري دولت اجازه نمي دهد كه در اين 
بازار كاملا خصوصي وارد شود. بي گمان، اجراي 
اصول قانون اساس��ي مرتبط با تامين س��رپناه و 
مس��كن بايد از طريق سياست گذاري هاي كلان 
اقتص��ادي در ثبات بخش��ي به بازاره��ا و فراهم 
آوردن زمينه هاي رش��د اقتصادي انجام شود نه 
با مداخل��ه در قيمت گذاري و س��اخت و عرضه 
مس��كن. جالب اينكه تبع��ات مداخله دولت در 
مسكن س��ازي انبوه پيش از اين با اجراي مسكن 
مهر آشكار ش��ده بود و هم اينك با گذشت بيش 
از ۱2 سال از آغاز اين پروژه بزرگ، هنوز بيش از 
200 هزار واحد آن تكميل نش��ده است. در اين 
ميان، تجربه كش��ورهاي ديگر در تامين سرپناه 
شهروندان شان نيز قابل توجه و درس آموز است.

ضمن اينكه با توجه به وضعيت تحريم ها، كسري 
بودجه و در نهايت تورم از ابتداي تدوين و اجراي 
طرح ساخت 4 ميليون مسكن در 4 سال مشخص 
بود كه اي��ن تنگناه��ا، تواني ب��راي دولت باقي 
نخواهد گذاشت كه مانند دولت هاي نهم و دهم 
با دست هاي پر از دلارهاي نفتي به سراغ اجراي 

اين پروژه بزرگ برود.
نكته ديگر اينكه برنامه هاي زمان بندي شده در 
قانون جهش توليد مس��كن ب��ه موقع و در زمان 
مقرر اجرا نشدند و اركان مختلف قوه مجريه، به 
اجراي دقيق اين قانون وفادار نبودند يا به عبارت 
دقيق به علت موارد پيش گفته، نتوانس��تند اين 
قان��ون را به درس��تي و با دقت اج��را كنند. مثلا 
قرار بود زمين هاي دس��تگاه هاي دولتي دو ماهه 
ابتداي��ي پس از ابلاغ قانون، شناس��ايي و به اين 
پروژه دولتي معرفي بشوند كه نشدند و به همين 

دليل، زماني بيش از يكسال از دست رفت.
غفلت از »تقاضاي موثر« ني��ز يكي ديگر از علل 
عدم موفقي��ت طرح مس��كن دولتي به ش��مار 

مي رود.
در اين طرح، ساخت مسكن با توجه به مشاركت 
مالي متقاضيان طراحي ش��ده ب��ود، حال آنكه 
»نياز« به مس��كن در ميان اقشار محروم جامعه 
الزام��ا به معن��ي وج��ود تقاضاي موث��ر- يعني 
تقاضايي كه متقاضي ه��م اراده و هم پول دارد- 

نيست.
تقاضاي واقع��ي و موثر براي اج��راي اين طرح، 
برخ��لاف وعده ه��اي مس��وولان وزارت راه و 
شهرس��ازي براي شناس��ايي تعداد و حتي نوع 
تقاضا، هيچگاه احصا نشد و به اين ترتيب، صرفا 
ثبت نام در س��ايت مربوطه، ملاك وجود تقاضا 
قرار گرف��ت، در حالي كه ثبت نام به معني اعلام 
»نياز« به مسكن بود نه »تقاضا«ي پيش خريد و 

مشاركت مالي در آن.
به دليل تورم، مس��تاجران كه جامعه هدف اين 
طرح بودند، طي دو س��اله اخير، حتي در تامين 
هزينه هاي معيش��ت و اجاره خان��ه خود بيش از 
پيش ناتوان شدند و نتوانستند 40 ميليون تومان 

آورده اوليه را تامين كنند.
آماره��اي جس��ته گريخت��ه اعلامي از س��وي 
مس��وولان دولتي حاكي از اين اس��ت كه حدود 
۳00 ه��زار نفر توانس��ته اند، مبل��غ 40 ميليون 
تومان آورده اوليه را تامي��ن و فرآيند ثبت نام را 

تكميل كنند.
از آنجا كه اعطاي تس��هيلات از س��وي بانك ها 
مس��تلزم طي ش��دن فرآين��د ثبت ن��ام و واريز 
آورده اولي��ه متقاضي و افتتاح حس��اب اس��ت، 
مي توان گفت، بانك ها اساسا به مرحله پرداخت 
تس��هيلات نرس��يده اند. به عب��ارت دقيق تر، با 
ثبت نام متقاضي، وزارت راه و شهرسازي متقاضي 
را ب��ه بانك معرف��ي مي كند و پ��س از بازكردن 
حس��اب و واريز وجه از سوي متقاضي، بانك نيز 
نسبت به عقد قرارداد با متقاضي اقدام مي كند و 
در نهايت، تسهيلات 450 ميليون توماني ساخت 
به س��ازنده واحدي كه قرار است براي متقاضي 
مربوطه ساخته ش��ود، پرداخت مي شود. از اين 
رو، در فرآيند اجراي قانون جهش توليد مسكن، 
نقش مشاركت مالي متقاضي و آورده او در تكميل 
پرونده و آغاز پروژه مربوط بس��يار مهم است وبه 
نظر مي رسد، قطعه گمشده پازل عقب ماندگي 
از وعده س��اخت 2 ميليون مسكن در 2 سال اول 
فعاليت دولت س��يزدهم ناتوان��ي متقاضيان در 

پرداخت آورده اوليه است.
بر اساس اظهارات مس��وولان مالياتي، به غير از 
بانك مس��كن، س��اير بانك ها آورده اي به عنوان 
تس��هيلات به طرح مس��كن دولتي نداشته اند. 
بنابراين، آمار اعلامي از سوي اين بانك، مي تواند 
تصوي��ري از وضعي��ت واري��ز آورده ه��اي اوليه 

متقاضيان را به نمايش بگذارد.
سرپرست بانك مس��كن درگفت وگويي با پايگاه 
خب��ري وزارت راه و شهرس��ازي در تاري��خ 25 
ارديبهشت ۱402 اعلام كرده كه از ابتداي طرح 
نهضت ملي مس��كن حدود ۹82 هزار و ۳6۳ نفر 
در بانك مس��كن افتتاح حس��اب كردند و از اين 
ميزان، قرارداد 24۳ هزار و ۱24 واحد مسكوني 
منعقد ش��ده و كمتراز 25 ه��زار و 200 ميليارد 
تومان آورده داش��ته اند. همانطور كه مش��اهده 
مي ش��ود، در حالي كه تاكنون بيش از 5 ميليون 
نفر براي دريافت مسكن دولتي در سايت مربوطه 
ثبت نام اوليه داشته اند اما كمتر از ۳00 هزار نفر 
توانس��ته اند، مراحل ثبت نام، واريز وجه و انعقاد 

قرارداد را طي كنند.

نايب رييس كميسيون صنايع و معادن مجلس در گفت وگو با »تعادل«:

»انرژي« حق آيندگان است 

جزييات صادرات نفت ايران به آلمان

توليد بنزين يورو ۵ در دستور كار

معاون وزير پيشين نفت در امور بين الملل و بازرگاني 
گفت: قاعدتا مذاكرات برجام در صادرات نفت ايران به 
يك كشور اروپايي مثل آلمان بي تاثير نبوده است، ما 
مي توانيم صادرات نفت به اين كشور را افزايش دهيم 

اما به شرطي كه تحريم نباشيم.
علي ماجدي در گفت وگو با ايلنا، درباره صادرات نفت 
ايران به آلمان و امكان تداوم آن اظهار داشت: احتمالا 
يك مجوز خاصي داده شده كه آلمان بتواند حدود ۷0 
هزار بشكه نفت از ايران خريداري كند و اگر اين روند 

تكرار شود قابل بحث خواهد بود.
وي افزود: در حال حاضر اروپا از روسيه نفتي خريداري 
نمي كند و اين كش��ور در تحريم بسر مي برد، در اين 
شرايط بازار اروپا مي تواند امكاني را براي صادرات نفت 
و گاز ايران فراهم كند، ولي اينكه آيا اين برداشت آلمان 
از نفت ايران با اجازه اوفك بوده، تغيير سياست يا يك 

مورد خاص؛ بايد مشخص شود.
معاون وزير پيشين نفت در امور بين الملل و بازرگاني 
گفت: در هر حال بالقوه اين استعداد وجود دارد كه ما 
به كش��ورهاي اروپايي و از جمله آلمان صادرات نفت 
داشته باش��يم اما بالفعل رساندن آن منوط به مثبت 

شدن نتيجه مذاكرات برجام است.
وي تاكيد كرد: ما مي توانيم صادرات نفت به آلمان را 
افزايش دهيم اما شرط آن اين است كه تحريم نباشيم، 
اكنون تحريم هاي امريكا و سازمان ملل را داريم و همه 
كشورها با لحاظ كردن اين موضوع با ايران مراوده دارند. 
بنابراين فعلا تا عملياتي شدن اين موضوع بايد منتظر 

لغو تحريم باشيم. ماجدي گفت: زماني ما 2 ميليون 
و 500 هزار بش��كه صادرات داشتيم كه از اين ميزان 
600 هزار بشكه در روز به اروپا صادر مي شد بنابراين 
صادرات به يك كشور اروپايي پديده جديدي نيست 
و اكنون صادرات به آلمان هم ممكن است يك اتفاق 

استثنايي باشد.
وي خاطرنش��ان كرد: قاعدتا مذاكرات برجام نيز در 
صادرات نفت ايران به يك كش��ور اروپايي مثل آلمان 

بي تاثير نبوده است.

معاون وزير پيشين نفت در امور بين الملل و بازرگاني 
تصريح كرد: عملا بازار نفت ايران آسياي شرقي، خاور 
دور و بعد از آن اروپا بوده اس��ت اما در حالت عادي كه 
صادرات ما با مشكل مواجه نبوده 25 درصد از صادرات 
نفت ايران به اروپا بوده اس��ت، اكنون هم اگر شرايط 
سياسي به حالت عادي برگدد قاعدتا اروپا مي تواند بازار 

خوبي براي نفت ايران باشد.
وي يادآور ش��د: ما معمولا نفت زيادي به آلمان صادر 
نكرده ايم البته بعد از برجام هيات هاي آلماني به ايران 

مراجعه كرده و در حوزه پتروش��يمي فعال بوده اند و 
در نظر داش��تند كه به حوزه نفت ه��م ورود كنند اما 

بي نتيجه ماند.
ماجدي بيان داش��ت: م��ا زمينه هاي زي��ادي براي 
صادرت نفت و پتروشيمي به كشور آلمان داشته ايم 
و اين كش��ور همواره ش��ريك اول تجاري ما در بين 
كش��ورهاي اروپايي بوده اس��ت، آلمان ه��ا هم در 
ش��رايط عادي نگاه مثبتي به همكاري اقتصادي با 
ايران دارند س��ابقه هم همين را نشان مي دهد، مثلا 
زمينس جزو اولين ش��ركت هاي بود ك��ه وارد ايران 
ش��د و بناي همكاري با ما داشته اس��ت و در زمينه 
نيروگاه ها همكاري وسيعي داشته باشيم، ما در زمينه 
خودروسازي هم با آلمان ها كار مي كرديم، در هر حال 
اكنون زمينه همكاري با اين كشور بسيار زياد است 

فقط بايد شرايط فراهم شود.
جديدترين اطلاعات منتشر شده از سوي مركز آمار 
اروپا نشان مي دهد آلمان براي نخستين بار طي 5 سال 
گذشته يك محموله بزرگ نفت خام يا فرآورده نفتي از 

ايران وارد كرده است.
بر اساس آمار يورو اس��تات اين كشور در مارس سال 
جاري 6۹ ه��زار و ۷۳۷ تن نفت خام يا فرآورده نفتي 
از ايران وارد كرده است. آلمان آخرين بار نيز در اكتبر 
20۱8 يك محموله ۱0 هزار تني نفت خام يا فرآورده 

نفتي از ايران وارد كرده بود.
مجموع واردات نفت اتحاديه اروپا از ايران در اين دوره 

بالغ بر 6۹ هزار و 884 تن بوده است.

مديرعامل شركت پالايش نفت امام خميني شازند، 
گفت: توليد بنزين يورو 5 در دستور كار است، اما اكنون 
همان بنزين يورو 4 را توليد مي كنيم و توليد بنزين يورو 

5 براي سال هاي آينده برنامه ريزي شده است.
به گزارش ايس��نا، مجيد رجبي در مراسم رونمايي از 
كاتاليست ساخت ايران RFCC در جمع خبرنگاران 
در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه آيا توليد بنزين يورو5 
در دستور كار است؟ گفت: در حال حاضر ۱6 ميليون 
ليتر در روز بنزين يورو4 توليد مي كنيم و در حال حاضر 
توليد بنزين يورو5 در دستور كار اصلي نيست، اما امكان 
توليد وجود دارد. در اين حوزه توليد و عرضه نيز داشتيم 
و ثابت كرديم كه مي توانيم اما فعلا اعلام شده كه بنزين 

يورو4 توليد شود.
وي در خص��وص كيفيت بنزين با توج��ه به افزايش 
مصرف، گفت: در حال حاضر بنزين يورو 4 كاملا مطابق 
با استانداردهاي اروپايي و مورد نياز كشور توليد مي شود 

كه كيفيت خوبي دارد و پايدار است.
مديرعامل ش��ركت پالايش نفت امام خميني شازند 
با اش��اره به كاتاليس��تي كه امروز رونمايي شد گفت: 
اين كاتاليست موجب مي شود تا در تامين اين مقدار 
بنزين دغدغه نداشته باشيم چرا كه اگر اين كاتاليست 
وجود نداشت ممكن بود در تامين كاتاليست با وقفه 

مواجه شويم.
رجبي تاكيد كرد: با توليد كاتاليست بومي توليد بنزين 
پالايشگاه و ساير توليدات با يك اطمينان خاطر انجام 

مي شود و اين موضوع كه به ما اعلام شده باشد كيفيت 
بنزين را كاهش دهيم وجود نداشته است.

وي با بيان اينكه بنزين پالايش��گاه تحت نظارت يك 
سازمان مختص وزارت نفت مورد بررسي قرار مي گيرد 
و تا تاييديه آنها صادر نشود اجازه ارسال وجود ندارد، 
گفت: كيفيت به هيچ عنوان فداي كميت نخواهد شد 

و توليداتي كه داريم را با كيفيت بالا ارايه مي دهيم.
مديرعامل شركت پالايش نفت امام خميني شازند در 

پاسخ به اين سوال كه آيا امكان و برنامه افزايش توليد 
داريد؟ گفت: خير در حال حاضر چنين برنامه اي وجود 
ندارد اكنون ۱2 ميليون گازوئيل دو الي سه ميليون ليتر 
نفت س��فيد با كيفيت بالا عرضه مي شود، همچنين 
سوخت جت را به مقدار نياز توليد مي كنيم. همچنين 
۱800 تن نيز گاز مايع در اين پالايشگاه توليد مي شود.

رجبي همچنين در صحبت هاي خود در مراسم با بيان 
اينكه توليد كاتاليست س��اخت ايران كه امروز از آن 

رونمايي شد يك محصول با ارزش براي صنعت نفت و 
پالايش كشور است، اظهار كرد: اين كاتاليست توسط 
يك شركت دانش بنيان ايراني و با حمايت پالايشگاه 

شازند توليد شده است.
به گفته وي استارت اين كار ۱0 سال پيش زده شد و 

اكنون به محصول نهايي دست يافته ايم.
رجبي درباره كاتاليس��ت داخلي س��ازي شده واحد 
RFCC گفت: مراحل آزمون و راه اندازي اين كاتاليست 
كه در فاز ۱5 راه اندازي ش��ده، دو تا س��ه س��ال زمان 

برده است.
وي با بيان اينكه كيفيت نفت كوره توليدي در سطح 
استاندارد است، اظهار كرد: با توجه به نياز كشور نفت 
كوره توليدي در پالايشگاه امام خميني )ره( شازند را 
در اختيار صنايع قرار داده و بخشي نيز صادر مي شود. 
در حال حركت به سمت صفر شدن توليد نفت كوره و 

تبديل آن به محصولات با ارزش هستيم.
رجبي از رونمايي كاتاليس��ت ايراني واحد RCD در 
آينده نزديك خب��ر داد و گفت: كيفيت فرآورده هاي 
توليدي در پالايشگاه امام خميني )ره( شازند داراي 
استاندارد يورو 4 است و در حال حركت به سمت كسب 

استاندارد يورو 5 نيز هستيم.
وي با اشاره به محصولات صادراتي پالايشگاه، گفت: 
گوگرد، پروپيلن، نرمال هگزان و سوخت كشتيراني 
توليدي در پالايشگاه امام خميني )ره( شازند از جمله 

محصولات صادراتي اين پالايشگاه است.

تحليل

خبر

روسيه توليد نفت خود را 
۴۱۶ هزار بشكه در روز كاهش داد

بر اساس بيانيه منتشر شده در وب سايت اوپك، 
توليد نفت روسيه در ماه گذشته ميلادي به حدود 

۹.5 ميليون بشكه در روز رسيد.
به گزارش تس��نيم به نقل از خبرگزاري تاس، بر 
اساس بيانيه منتشر ش��ده در وب سايت اوپك، 
توليد نفت روس��يه در ماه گذش��ته ميلادي به 

حدود ۹.5 ميليون بشكه در روز رسيد.
منابع مس��تقل اوپك اعلام كردن��د توليد نفت 
روس��يه در مي 202۳ به ۹ ميليون و 5۳۳ هزار 
بشكه در روز رس��يد كه 4۱6 هزار بشكه در روز 

كمتر از فوريه 202۳ است.
بر اس��اس گزارش اوپك، اين در حالي است كه 
بر اس��اس آخرين اطلاعات ارايه شده توسط اين 
منابع، سهميه توليد نفت روسيه در سال 2024 
تحت توافق اوپك پلاس از ۹.828 ميليون بشكه 
در روز به ۹.۹4۹ ميليون بش��كه در روز افزايش 

يافته است.
در ابتدا در نشست اوپك پلاس در تاريخ 4 ژوئن 
در وين، سهميه روسيه براي سال 2024، ۹.828 

ميليون بشكه در روز تعيين شد.
با اين حال، بيانيه نهايي نشان داد كه اين سطح 
مي توان��د در ماه ژوئن م��ورد بازنگري قرار گيرد 
چرا كه روسيه با منابع مستقل براي تعيين حجم 

توليد همكاري مي كند.
بنابراين، بر اس��اس داده هاي اين منابع، س��طح 
توليد نفت روسيه در فوريه 202۳ مورد بازنگري 
قرار گرفت كه به س��هميه به روز شده اين كشور 
براي س��ال 2024 تح��ت تواف��ق اوپك پلاس 

تبديل شد.

روند صعودي نفت
جان تازه اي گرفت

قيم��ت نف��ت پ��س از صعود س��ه درص��دي در 
ش��ب گذش��ته، در معاملات روز چهارش��نبه كه 
سرمايه گذاران منتظر انتشار آمار اقتصادي جديد 
چين و نتيجه نشست بانك مركزي امريكا بودند، 

اندكي افزايش يافت.
به��اي معاملات نفت برنت با ۹ س��نت معادل 0.۱ 
درصد افزايش، به ۷4 دلار و ۳8 سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با يك سنت افزايش، به 6۹ دلار و 4۳ سنت 

در هر بشكه رسيد.
هر دو شاخص روز سه ش��نبه با اميدواري به رشد 
تقاضاي چين براي سوخت در پي اقدام بانك مركزي 
چين در كاهش نرخ وام دهي كوتاه مدت، بيش از سه 

درصد صعود كرده بودند.
كلوي��ن ون��گ، تحليلگر ارش��د بازار در ش��ركت 
OANDA در اي��ن ب��اره گفت: به نظر مي رس��د 
پول هاي داغ كوتاه مدت )سفته بازان( به دليل داده ها 
و رويدادهاي مهم قريب  الوقوع مانند توليد صنعتي، 
خرده  فروشي و شاخص قيمت مسكن چين براي ماه 
مه كه فردا منتشر مي شود و همچنين جديدترين 
پيش بيني كميته بازار آزاد فدرال كه روز جاري اعلام 
مي شود، براي دادن پيشنهادهاي قيمت بالاتر در 

معاملات امروز مردد هستند.
فعالان بازار انتظار دارند كميته بازار آزاد فدرال بانك 
مركزي امريكا به دليل عدم اطمينان در چشم انداز 
اقتص��ادي و تاثير با تاخي��ر ۱0 دور افزايش نرخ از 
مارس سال 2022، افزايش نرخ بهره را متوقف كند.

افزايش نرخ، دلار امريكا را تقويت كرده و كالاهايي 
كه به اين ارز قيمت گذاري مي شوند را براي دارندگان 
ارزهاي ديگر گران تر مي كند و قيمت نفت را تحت 
فشار كاهشي قرار مي دهد. توقف افزايش نرخ بهره، 
رشد اقتصادي و تقاضا براي نفت نفت را تقويت كرده 

و از قيمت ها حمايت مي كند.
اقتصاددانان انتظار دارند كه بانك مركزي كانادا پس 
از اينكه هفته گذشته نرخ بهره را به طور غيرمنتظره 
25 واح��د افزايش داد، مجددا نرخ بهره را در ژوييه 
افزايش داده و به پنج درصد برساند. همچنين انتظار 
مي رود بانك مركزي اروپا در نشست سياست گذاري 
روز پنجشنبه خود، به منظور مهار تورم، نرخ بهره 
را يك چهارم درص��د ديگر افزايش دهد. اما انتظار 
مي رود بانك مركزي ژاپ��ن كه تصميم خود را روز 
جمعه اعلام خواهد كرد، سياست پولي فوق تسهيلي 

خود را حفظ كند.
اطلاعات منابع بازار با استناد به آمار موسسه امريكن 
پتروليوم نشان مي دهد كه در بخش عرضه، ذخاير 
نفت امريكا در هفته منتهي به ۹ ژوئن، حدود يك 
ميليون بشكه افزايش يافت كه برخلاف پيش بيني 
تحليلگران از كاهش 500 هزار بشكه اي اين ذخاير 
در نظرسنجي رويترز بود. آمار رسمي بعدازظهر روز 
جاري از سوي اداره اطلاعات انرژي امريكا منتشر 

مي شود.
 ب��ر اس��اس گ��زارش رويت��رز، در همي��ن حال،

 اوپك پلاس مبناي سطح توليد نفت روسيه را كمي 
بالاتر برد و به اين ترتيب، روسيه مي تواند بيشتر از 
جديدترين س��هميه اي كه مورد توافق قرار گرفته 

است، توليد كند.



بيش از يكسال است كه رونمايي سامانه ستاره مي گذرد 
و قرار بود اين س��امانه به عنوان ضام��ن در بانك و ديگر 
ارگان هاي كشور قرار بگيرد؛ اما به نظر مي رسد كه تنها 
سازمان بورس از سامانه رونمايي كرد و پيگيري ها نشان 
مي دهد هنوز اس��تفاده چنداني از اين سامانه نمي شود. 
البته مساله استفاده نيست بلكه نكته اصلي اينجاست كه 
به طور كلي سامانه ستاره كاربرد چنداني ندارد و نمي توان 

استفاده چنداني از آن كرد.
سامانه توثيق الكترونيكي يا همان »ستاره« پنجم مرداد 
۱۴۰۱ طي مراس��مي در س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
به صورت رسمي رونمايي شد. سامانه ستاره كه مخفف 
»س��امانه الكترونيكي توثيق س��هام« است با همكاري 
شركت دانش بنيان پرداخت الكترونيك سداد و سازمان 
بورس طراحي و پياده س��ازي شده اس��ت. اين سامانه از 
طريق بستر »نشان بانك« در اپليكيشن ايوا كه اپليكيشن 
رسمي پرداخت شركت سداد است، در فاز اول اين امكان 
را فراهم مي آورد كه سهام يا اموال منقول داراي تأييديه 
بورس را مثل سهام عدالت به صورت هوشمند، توثيق و 
از آن به عنوان ضمانتنامه براي محاكم قضايي استفاده 
كنن��د« با وجود اي��ن موضوع هنوز بخش اول س��امانه 
به طور واقعي اجرايي نشده كه بخواهيم به فاز يا مرحله 

دوم برسيم.

    ستاره چيست؟
ستاره همان ضامن است؛ س��هام يا اموال منقول داراي 
تاييديه بورس را مثل سهام عدالت به صورت هوشمند، 
توثي��ق و از آن به عنوان ضمانتنامه براي محاكم قضايي 
استفاده كنند.اگر سهامداري چه حقيقي و چه حقوقي 
قصد وثيقه گذاري نزد ش��خص ديگري را داشته باشد، 
مي تواند طي مراحلي و تحت نظارت شركت سپرده گذاري 
مركزي، سهام خود را به عنوان وجه الضمان نزد شخص 
ديگري كه مي تواند حقيقي يا حقوقي باشد، توثيق كند. 
اين امكان درباره درياف��ت وام از بانك هاي عامل در اين 
س��امانه هم امكان پذير است و س��هامداران مي توانند با 

توثيق از دريافت تسهيلات بهره ببرند.
همچنين احتمالا بانك ه��ا ۷۰ درصد ارزش س��هام را 
تسهيلات مي دهند و ۳۰ درصد مارجين مي گيرند. البته 
در اين بازه زماني قيمت سهام تقريبا در كف است و انتظار 
نمي رود بيش از اين افت كند. از طرف ديگر امكان افزايش 
توثيق در نظر گرفته شده است. در واقع اگر بانك متوجه 
شد كه دارد وارد ريسك مي شود و ارزش توثيق از مارجين 
كمتر شده است، مي تواند به مشتري اعلام و درخواست 
كند مشتري ميزان توثيق را افزايش دهد تا بانك اقدام به 

فروش سهام شخص نكند.
ش��رايط توثيق در بازار س��رمايه به اين صورت است كه 
س��هامداران محدوديت ناظر يا به اصطلاح دارايي فريز 
نداشته باش��ند و لازم اس��ت دارايي افراد قابل معامله و 
سپرده باشد و دارايي توقيف يا توثيق شده از قبل نداشته 
باشند. س��هامداران بايد توجه داشته باشند كه پذيرش 
ش��رايط و محدوديت هايي كه در ابتداي فرآيند توثيق 
پذيرفته مي ش��ود در صورتي كه در بازه زماني مشخص 
سهامداران به تعهداتشان عمل كنند عمليات رفع توثيق 
رخ مي دهد و در صورتي كه به تعهدات خود عمل نكنند و 
در حقيقت نكول اتفاق افتد توسط بانك هاي مربوطه و بر 
اساس قراردادهايي كه در ابتداي توثيق توسط وثيق گذار 

و وثيقه بگير جاري شده است دارايي سهامدار به فروش 
خواهد رسيد. اگر سهامداري چه حقيقي و چه حقوقي 
قصد وثيقه گذاري نزد ش��خص ديگري را داشته باشد، 
مي تواند طي مراحلي و تحت نظارت شركت سپرده گذاري 
مركزي، سهام خود را به عنوان وجه الضمان نزد شخص 
ديگري كه مي تواند حقيقي يا حقوقي باشد، توثيق كند. 
اين امكان درباره درياف��ت وام از بانك هاي عامل در اين 
س��امانه هم امكان پذير است و س��هامداران مي توانند با 

توثيق از دريافت تسهيلات بهره ببرند.
سامانه ستاره وثيقه س��هام با توجه روش نوين خود در 
وثيقه گذاري، ت��ا حد زيادي كار م��ردم را براي دريافت 
تسهيلات از بانك ها س��اده تر مي كند. مهم ترين موارد 
وثيقه گذاري در دو مورد استفاده از وام و تسهيلات بانكي يا 
امورات قضايي است. در اين ميان، ارايه وثيقه براي استفاده 
از تسهيلات بانكي بيشتر رايج بوده و ممكن است هر كدام 

از شهروندان تمايل به انجام اين كار داشته باشند. 

    ابهامات وثيقه گذاري سهام پابرجاست
اين سامانه قصد داشت تا امكان وام گرفتن براي افرادي 
را كه توانايي اخذ وام از بانك ها داشتند اما صرفا به دليل 
نداش��تن وثيقه ملكي از اين امكان محروم بودند، فراهم 

سازد.
مشخصا تا قبل از راه اندازي سامانه ستاره افرادي كه 
صاحب ملك نبودند، نمي توانستند با به وثيقه گذاشتن 
دارايي هاي منقول خود مثل طلا، سهام و… اقدام به 
دريافت وام كنند. بنابراين به منظور حل اين مشكل 
و تس��هيل روند اخذ وام از سيستم بانكي كشور براي 
عموم افراد جامعه، س��امانه وثيقه گذاري الكترونيك 
ستاره سمات، راه اندازي شد تا افراد متقاضي دريافت 
وام، با استفاده از وثيقه گذاشتن سهام خود، نسبت به 
اخذ وام اقدام كنند. همچنين از ديگر اهداف مهم اين 
طرح، امكان دريافت وام براي دارندگان سهام عدالت 

بود كه اين افراد با وثيقه گذاري سهام خود، بتوانند از 
بانك هاي كشور وام دريافت كنند. گفتني است سامانه 
وثيقه گذاري الكترونيك ۵ مرداد ماه س��ال گذشته با 
حضور وزير اقتصاد و رييس سازمان بورس در سازمان 
بورس رونمايي شد. رييس سازمان بورس در رويداد 
رونمايي از اين سامانه با اش��اره به مزاياي اين سامانه 
گفت: افراد به صورت رسمي مي توانند از اين سامانه 
استفاده كنند و س��امانه در سيستم بانكي هم به طور 

همزمان عملياتي مي شود.
ب��ه گفته وي با بهره گيري از س��امانه توثيق الكترونيك 
هوشمند »ستاره« سهامداران به ويژه سهامداران خرد 
مي توانند نياز ب��ه نقدينگي فوري خ��ود را بدون اينكه 
مجبور به فروش سهام يا دارايي خود شوند، مرتفع كنند و 
در واقع از طريق اين سامانه امكان دريافت وام كوتاه مدت 
ميسر مي شود كه پس از اتمام بازپرداخت وام، اين وثيقه 
به صورت الكترونيك آزاد خواهد شد. بر اين اساس قرار 
ش��د تا در گام هاي بعدي پذيرش س��اير دارايي ها نظير 
سكه، اندوخته بيمه  عمر، گواهي كسر از حقوق و موارد 
ديگر براي انجام اموري كه نياز ب��ه وثيقه گذاري وجود 
دارد، به اين سامانه اضافه شود. همچنين به گفته محسن 
خدابخش، عضو هيات مديره سازمان بورس، با گذشت 
چند روز از اجرايي شدن اين طرح، حدود ۳۵۰ هزار نفر با 
استفاده از توثيق سهام عدالت وام دريافت كرده اند. محسن 
خدابخش نكول )ناكامي در پرداخت( و عقب افتادگي اين 
وام ها را صفر دانست، در نتيجه هر شخصي كه داراي سهام 
عدالت باشد مي تواند در صورت واجد شرايط بودن، اين 

وام را دريافت كند.
اگرچه حدود يك سال از رونمايي سامانه توثيق الكترونيك 
هوشمند »ستاره« مي گذرد، اما مشاهدات حاكي از آن 
اس��ت كه اين س��امانه چندان كارا هم نبوده و همچنان 
سوالات و ابهامات مهمي درخصوص سامانه ستاره مطرح 
اس��ت. اولين س��والي كه پيش مي آيد اين است كه چرا 

تا به امروز، غير از آمار رس��مي كه توسط يكي از اعضاي 
هيات مديره س��ازمان بورس در همان روزهاي ابتدايي 
اجراي اين طرح درخصوص آمار افراد وام گيرنده از سامانه 
ستاره منتشر شد، هيچ آمار رسمي ديگري درخصوص 
تعداد افراد وام گيرنده با استفاده از روش توثيق سهام تا به 

امروز گزارش نشده است؟
همچنين ديگر سوالي كه درخصوص اين سامانه مطرح 
مي شود اين است كه به رغم اينكه شركت سپرده گذاري 
مركزي امكان وثيقه گذاري س��هام ب��راي دريافت وام با 
وثيقه گذاري سهام را براي سهامداران خود ايجاد كرده 
و در حال حاضر افراد بسياري با دارا بودن شرايط گرفتن 
وثيقه در بورس، متقاضي بهره مندي از اين تس��هيلات 
هستند چرا تعداد بانك هاي عامل براي اعطاي وام بسيار 
كم است و به نظر مي رسد اكثر بانك هاي كشور، همچنان 
از وثيقه گذاري سهام براي اعطاي وام استقبال نمي كنند؟

البته لازم ذكر است كه اخيرا باغستاني مديرعامل شركت 
سپرده گذاري مركزي در گفت وگويي اعلام كرد: در حال 
مذاكره با )باقيمانده( بانك ها هستيم تا از سامانه ستاره 
براي وثيقه گيري سهام به صورت برخط استفاده كنند. 
همچنين وي با اشاره به بانك ها گفت معمولا وجه نقد را 
به ميزان ۱۰۰ درصد، سفته را به ميزان ۸۰ درصد و سهام 
را به صورت عمومي ۵۰ درصد ارزش آن، به عنوان وثيقه 
قبول مي كنند، اما با استفاده از سهام وثيقه الكترونيكي 
علاوه بر كاهش سرعت وثيقه گيري، ارزش واقعي سهام 

هم مدنظر قرار مي گيرد.
در آخر نيز بايد گفت همچنان به نظر مي رسد در شرايط 
فعلي و با توجه به عدم موفقيت فاز اول طرح وثيقه گذاري 
س��هام، احتمالا فعلا براي صحبت از س��اير روش هاي 
وثيقه گذاري كه رييس سازمان بورس در سال گذشته 
وعده آنها را داده بود )وثيقه گذاري دارايي ها نظير سكه، 
اندوخته بيمه  عمر، گواهي كسر و…( بسيار زود بوده و 

بعيد است كه اين طرح ها به زودي راه اندازي شوند.
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بورس انرژي به توسعه
صنعت برق كمك مي كند

بورس ان�رژي ايران| س��پهر برزي مهر مديرعامل 
صندوق پژوهش و فناوري صنعت برق و انرژي با اشاره 
به هماهنگي و تفاهم وزارت نيرو و وزارت صمت براي 
همكاري در احداث ۱۰ ه��زار مگاوات ظرفيت جديد 
نيروگاهي اظهار كرد: اين امر يكي از راهكارهاي موثر براي 
تأمين برق مطمئن و پايدار صنايع به شمار مي رود.در اين 
طرح از ظرفيت شركت هاي بزرگ صنعتي و معدني كه 
از منابع و ظرفيت هاي مالي مناسبي برخوردارند براي 
ايجاد ظرفيت هاي جديد نيروگاهي استفاده خواهدشد. 
مكلف كردن صنايع انرژي بر به تأمين برق خود از طريق 
احداث نيروگاه هاي حرارتي و تجديدپذير و تس��هيل 
عرضه و تبادل برق و همچنين برق تجديدپذير در بورس 
انرژي ايران از راهكارهايي اس��ت كه به توسعه صنعت 
برق كمك مي كند. سپهر برزي مهر گفت: ويژگي مهم 
اين برنامه مستثني شدن صنايع كوچك و كارگاه هاي 
توليدي كوچك اس��ت كه تأمين برق آنها بدون هيچ 
محدوديتي انجام مي شود، از سوي ديگر اعلام برنامه 
مديريت مصرف براي صنايع مس��تقر در شهرك هاي 
صنعتي امكان برنامه ريزي و تغيير شيفت هاي كاري را 
براي صاحبان صنايع فراهم كرده است. برنامه ريزي براي 
صنايع بزرگ و انرژي بر همانند صنايع فولاد و سيمان 
نيز از طريق جابه جايي بار مصرفي آنها از س��اعات اوج 
به ساعات غيراوج و همچنين برنامه ريزي براي كاهش 
١٠٠٠ مگاواتي برق در بخش اداري از ديگر ويژگي هاي 
اين برنامه اس��ت. وي ادامه داد: بايد در نظر داشت كه 
هرگونه محدوديت در تأمين برق صنايع موجب كاهش 
توليدات صنعتي و متعاقب آن افزايش قيمت محصولات 
توليدي مي شود، بنابراين شايد بتوان راهكارهاي اتخاذ 
شده را براي عبور از بحران خاموشي ها و جلوگيري از بروز 

نارضايتي صاحبان صنايع، مناسب قلمداد كرد.

عرضه اوليه اي جديد
در راه فرابورس

فرداي اقتصاد| پنجمين عرضه اوليه به عموم در سال 
۱۴۰۲ اين بار در بازار فرابورس تهران صورت مي گيرد. 
شركت آسيا ناما با حاشيه سودي بالغ بر ۳۰ درصدي هفته 
آينده در بازار سرمايه عرضه مي شود.ش��ركت آس��ياناما 
ب��ه عن��وان يك��ي از بزرگ تري��ن تولي��دكنن��دگان 
مخ��ازن ب��دون درز تح��ت فش����ار در منطق��ه، با 
در اختيار داش��تن طي�ف وس���يعي از ماش�ين آلات و 
دس���تگاه هاي تولي�د مخ�ازن، مخازني ب�ا اس�تفاده 
از لول�ه هاي ب���دون درز و ورق ه�اي ف���ولادي توليد 
مي كند. سهامدار اصلي شركت آسيا ناما گروه مديريت 
س��رمايه گذاري اميد با ۹۹.۹ درصد است. اين در حالي 
است كه مشتريان اصلي مخازن آسيا ناما شركت هاي 
خودروسازي سايپا، زامياد و ايران خودرو هستند.البته 
در كنار مخازن CNG, در اين كارخانه مخازن صنعتي 
نيتروژن، اكس��يژن، آرگون، هيدروژن و گازهاي طبي 
اكسيژن نيز توليد مي ش��ود. بررسي عملكرد ۱۲ ماهه 
اخير آس��يا ناما نشان مي دهد كه ش��ركت حدود ۵۲۰ 
ميليارد تومان فروش داشته و بر اين اساس، بيش از ۸۵ 
هزار مخزن فروخته اس��ت. نكته قابل توجه در بررسي 
زنجيره توليد اين شركت آن است كه تمام مواد اوليه مورد 
اس��تفاده در توليد آسيا ناما توسط خود شركت صورت 
مي گيرد و ورق فولادي مورد نياز از شركت فولاد اكسيد 
اهواز تهيه خريداري مي شود. ضمن اينكه اين شركت 
به رغم اينكه خريداران اصلي آن، سه خودروساز بزرگ 
كشور هستند، مشمول قيمت گذاري دستوري نمي شوند. 
حسام خوشبين فر، مديرعامل و عضو هيات مديره آسيا 
ناما در نشست خبري امروز با اصحاب رسانه عنوان كرد: 
»مزيت اصلي استفاده از ورق داخلي، بومي سازي است، 
اما در برخي از مخازن ناچار به وارد كردن لوله هستيم.« 

اعلام مصوبه معافيت مالياتي 
نقل و انتقال سهام

رييس كل س��ازمان امور مالياتي كشور، مصوبه هيات 
وزيران موضوع آيين نامه اجرايي بند )د( تبصره )۱۹( 
ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ كل كشور پيرامون 
معافيت مالياتي نقل و انتقال سهام را جهت اجرا به ادارات 
كل امور مالياتي سراسر كشور ارسال كرد. در بخشنامه 
ابلاغي محمدهادي س��بحانيان خطاب به ادارات كل 
امور مالياتي سراسر كشور آمده است: به پيوست تصوير 
تصوي��ب نام��ه ش��ماره ۳۳۱۶۱/ ت ۶۱۲۳۱ ه مورخ 
۱۴۰۲/۰۲/۳۰ هيات وزيران، موضوع آيين نامه اجرايي 
بند )د( تبصره )۱۹( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ 
كل كشور، براي اجرا ارسال مي شود. مقتضي است تبصره 
)۱( ماده )۴( تصويب نامه مذكور مورد توجه قرار گيرد. 
مطابق تبصره )۱( ماده )۴( آيي��ن نامه مذكور، نقل و 
انتقال سهام موضوع اين آيين نامه در اجراي تبصره )۱( 
ماده )۱۹( قانون اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و 
چهارم )۴۴( قانون اساسي از ماليات نقل و انتقال سهام 
معاف است. ساير هزينه هاي مترتب بر واگذاري بر اساس 

قوانين و مقررات مربوط بر عهده طرفين است.

كاهش ۷۱۳ ميليون توماني 
قيمت كاميون در بورس كالا

ايرنا| در معاملات روز سه شنبه خودرويي ها در بورس 
كالا ش��اهد كاهش قابل توجه قيمت ها در مقايسه با 
عرضه هاي قبل بوديم به طوري كه بيش��ترين كاهش 
قيمت مربوط به كاميون كش��نده فاو با ۷۱۳ ميليون 
تومان اختصاص داشت. البته اين روند كاهشي در كارا 
تك كابين و دو كابين نيز تجربه شد به گونه اي كه هر 
دو محصول نسبت به عرضه هاي قبلي خود با كاهش 
حدود ۷۶ ميليون توماني مواجه شدند. كارا تك كابين 
در عرضه ۲۵ ارديبهشت، ۴۸۳ ميليون تومان فروخته 
شده بود و روز اخير با ۴۰۷ ميليون تومان معامله شد. 
كارا دو كابين نيز در عرضه ۲۵ ارديبهشت ۵۰۰ ميليون 
به فروش رسيده بود درحالي كه در عرضه سه شنبه ۴۲۴ 

ميليون و ۵۰۰ هزار تومان معامله شد.

سه برنامه مهم سازمان بورس
در سال ۱۴۰۲

سنا| مجيد عشقي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
در حاش��يه پانزدهمين نمايش��گاه صنعت مالي، اظهار 
كرد: نهادهاي مالي دست پر و با توانمندي هاي خوبي در 
نمايشگاه صنعت مالي حاضر شدند و استقبال خوبي نيز به 
عمل آمد. عشقي مطرح كرد: عمق بازار سرمايه و بازيگران 
آن نسبتا رشد داشته و به دنبال اين موضوع نهادهاي مالي 
ني��ز افزايش پيدا كرده اند. نهاده��اي قديمي از قابليت و 
ابزارهاي جديدي رونمايي كردند و عمدتا در حوزه آي تي 
تحولات خوبي رقم خورده است. با چنين بستري، نمايشگاه 
صنعت مالي فرصت مناس��بي را براي به اشتراك گذاري 
تجربيات و اين توانمندي ها به  وجود آورد. وي افزود: هميشه 
ابهامي در مواجه سهامداران و نهادهاي مالي وجود دارد كه 
از جمله آن مي توان به پرسش هايي همچون سهامداران 
حقوقي چه افرادي هستند و چه فعاليتي انجام مي دهند، 
اش��اره كرد؛ در اين نمايش��گاه فرصت خوبي براي طرح 

پرسش ها و رفع ابهام فراهم شد.
عش��قي بيان كرد: عمده فعالان بازار سرمايه از راه اندازي 
ابزارهاي جديد استقبال كردند، نهادهاي مالي استقبال 
خوبي از ابزارهايي همچون آتي س��هم، انواع صندوق ها 
همچون صندوق بازنشستگي، تضمين اصل سرمايه و... 
داشتند. رييس س��ازمان بورس تصريح كرد: حساسيت 
اصلي بازيگران سهام عمدتا مربوط به نمادهاي متوقف 
مي شد، اين مساله نقدينگي بازار را نيز كاهش مي دهد. 
همچنين دغدغه  و حساسيت بالايي درخصوص دامنه 
نوسان وجود دارد كه درمورد اين موضوع نيز كارشناسي 
برخورد خواهيم كرد و تمام جوانب س��نجيده مي شود؛ 
مباحث مربوط به دامنه نوسان مطابق برنامه گذشته پيش 
خواهد رفت. وي گفت: ابزارهاي غيرمستقيم به روان شدن 
بازار كمك مي كند اما فرهنگس��ازي استفاده از اين نوع 
ابزارها زمان بر است؛ باتوجه به پيچيده شدن ابزارها بايد 
به سوي سرمايه گذاري غيرمستقيم پيش برويم. عشقي 
تش��ريح كرد: يكي از اولويت ها و مباحث جدي سازمان 
بورس مربوط به موضوع تامين مالي مي شود. تامين مالي 
از بستر بازار س��رمايه )از زمان درخواست تا دريافت وجه 
جهت تامين مالي پروژه( بايد روان بشود و در مدت كوتاهي 
به سرانجام برسد؛ اميدواريم تا سال آينده دست آورد خوبي 
درمورد اين هدف داشته باشيم. رييس سازمان بورس گفت: 
توسعه زيرساخت هاي آي تي نيز يكي ديگر از اولويت هاي 
سازمان بورس به حساب مي آيد؛ هرچند كه شايد فعالان 
بازار توجه كافي به اين مساله نداشته باشند اما در سامانه 
معاملات و پس از معاملات تحولات جدي خواهيم داشت.

ثبت ۶ هزار تخلف معاملاتي
به روش هوشمند در ۱۵ ماه اخير

مدار اقتصادي| اميرمه��دي صبايي مدير نظارت بر 
بورس هاي سازمان بورس اوراق بهادار گفت: حوزه نظارتي 
سازمان بورس در سطوح مختلف بازار، كاملا هوشمند، 
سيستمي و مبتني بر دو روش نظارت روزانه و گذشته نگر 
است. در بخش نظارت روزانه، تخلفات در لحظه شناسايي 
مي شوند و نگاه و رويكرد اين بخش نظارتي، پيشگيرانه و 
داراي اولويت است. وي اظهار كرد: عمدتا نهاد ناظر هم 
تمايل دارد كه تخلفاتي مانند رنِج كشيدن، سفارش گيري 
و غيره در لحظه شناسايي شوند و بيشتر مصاديق تخلفاتي 
كه به صورت روزانه و سيستمي با آنها مواجه مي شويم و 
شناسايي مي كنيم، تخلفاتي از جنس بازار است كه مطابق 
ماده ۷ دستورالعمل انضباطي كارگزاران، تشريح و تبيين 
شده اس��ت. مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس، 
گفت: بخش گذشته نگر هم مربوط به تخلفات قبل است 
و بخشي از اين نوع تخلفات به دليل تكرار، تخلف محسوب 
 Front( مي شوند مانند تخلف پيش دستي يا فرانترانينگ
Running( و سواس��تفاده كه به مرور زمان و با تكرارِ 
انجام آن، متوجه تخلف مي شويم. البته هيچ يك از موارد 
مذكور با روش چشمي و به اصطلاح دستي، كشف نشد 
بلكه به صورت سيستمي و هوشمند انجام گرفت. صبايي 
افزود: تخلفات فرانترانينگ و پيش دستي قابل توجهي 
نيز در همين بازه زماني كشف شده كه برخي از آنها مورد 
رسيدگي قرار گرفته اس��ت و برخي ديگر نيز در دست 
رسيدگي و تكميل پرونده قرار دارند. همچنين معاملات 
چرخشي نيز از جمله حوزه هايي است كه تخلفات در آن 
با ايجاد روند گمراه كننده صورت مي گيرد و به اصطلاح 
فعالان بازار، سهام پروژه مي كنند. وي ادامه داد: تخلفات 
فرانترانينگ يا پيشدستي، الگوريتم، معاملات چرخشي 
و سهام پروژه كردن با ايجاد قيمت  كاذب با ضوابطي كه به 
كد و برنامه تبديل شده و داخل سامانه هوشمند قرار داده 
شده است، به صورت اتوماتيك و سيستمي شناسايي 
و توسط كارشناسان مجددا بررسي مي شوند. بنابراين، 
كشف تخلفات از طريق سيستمي و اتوماتيك و به صورت 
هوشمند اس��ت و در نهايت، خروجي آن در قالب تذكر 
سيستمي يا تذكر اداري انجام مي گيرد. صبايي اظهار كرد: 
در صورت تكرار تخلف، تذكر به پرونده تبديل مي شود و 
در مرحله آخر تبديل پرونده به پرونده تخلفاتي و ارجاع 
آن به كميته رسيدگي به تخلفات است كه اگر با نقض 
قانون همراه باشد و جنبه كيفري پيدا كند، قوه قضاييه به 
آن رسيدگي مي كند. مدير نظارت بر بورس هاي سازمان 
بورس، تصريح كرد: از ابتداي سال ۱۴۰۱ تاكنون، )۱۵ 
ماه( بيش از ۶ هزار تخلف روزانه با استفاده از هشدارهاي 
سيستمي و هوشمند ثبت ش��ده و مصاديق مختلفي 
را ش��امل مي ش��ود. در كمتر از ۶ ماه كه سامانه و بسته 
الگوريتمي را به روز رساني كرديم، ۵۰۰ تخلف از ۶ هزار 
تخلف كشف شده، تذكرات مربوط به الگوريتم بوده و اين 
تنها يكي از موارد تخلفاتي است. صبايي گفت: برخي از 
تخلفات هم از نظر حجم، تكرارپذيري و سطح اهميت 
در رتبه بالاتري قرار داش��تند كه تبدي��ل به پرونده 
تخلفاتي شدند. براي نمونه، ۶ شركت تخلفاتي در اين 
سطح داشتند كه پس از تشكيل پرونده و احضار، نسبت 
به تخلفات انجام شده، توضيحاتي را ارايه داده اند. وي 
افزود: از اين تعداد پرونده هاي كشف شده، برخي هم 
در دست رسيدگي يا نگارش هستند و ۳۰ پرونده هم 
به كميته تخلفات ارجاع شد كه تعدادي از آنها به قوه 

قضاييه ارسال شده يا به زودي ارسال مي شوند.

»تعادل«گزارشميدهد

ستاره بورس خاموش شد!

شاخص دوباره بازگشت
شاخص كل بورس تهران در پايان معاملات آخرين روز 
كاري هفته چهارشنبه، ۲۴ خرداد با ۲۶ هزار ۹۰۹ واحد 
افزايش در ارتفاع ۲ ميليون و ۱۸۲ هزار واحدي ايستاد. 
ش��اخص هم وزن با ۱۰ ه��زار و ۹۵۰ واح��د افزايش به 
۷۴۱ هزار و ۳۶۴ واحد و شاخص قيمت با ۶ هزار و ۳۷۴ 
واحد رش��د به ۴۳۱ هزار و ۵۴۱ واحد رسيد. در اين روز 
در معاملات بورس تهران، بيش از هشت ميليارد و ۲۶۱ 
ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۶۱ هزار و 

۱۵۷ ميليارد ريال معامله شد.
فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با چهار هزار و ۹۷۵ واحد، 
ملي صنايع مس ايران )فملي( با يك هزار و ۹۴۷ واحد، 
پالايش نفت اصفهان )ش��پنا( با يك هزار و ۴۱۱ واحد، 
پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با يك هزار و ۱۷ واحد، 
پتروشيمي بوعلي سينا )بوعلي( با ۸۷۷ واحد، پالايش 
نفت تهران )ش��تران( با ۷۴۳ واحد و فولاد خوزس��تان 
)فخ��وز( با ۶۷۸ واح��د تأثير مثبت بر ش��اخص بورس 
داشتند. در مقابل نفت و گاز پتروشيمي تأمين )تاپيكو( 
با ۱۹۲ واحد، پتروش��يمي پارس )پارس( با ۱۴۱ واحد، 
پتروش��يمي جم )جم( با ۱۳۶ واحد و پارس س��ويچ )به 
سويچ( با ۷۶ واحد تأثير منفي بر شاخص بورس داشتند.

بر پاي��ه اين گ��زارش، بانك ملت )وبملت(، گس��ترش 
س��رمايه گذاري اي��ران خ��ودرو )خگس��تر(، پرداخت 
الكترونيك پاس��ارگاد )پي پاد(، سايپا )خساپا(، سيمان 
اصفهان )سصفها(، كمك فنر ايندامين )خكمك( و ايران 
خودرو )خودرو( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه 
خودرو هم در معاملات روز گذش��ته صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت ش��د و در اين گروه يك ميليارد و ۶۵۴ 
ميليون برگه سهم به ارزش هفت هزار و ۲۸۵ ميليارد ريال 
دادوستد شد. شاخص فرابورس نيز در آخرين روز كاري 
گذشته ۳۶۸ واحد افزايش داش��ت و به ۲۷ هزار و ۹۹۴ 
واحد رسيد. در اين بازار بيش از ۶ ميليارد و ۱۱۷ ميليون 
برگه س��هم و اوراق مالي دادوستد ش��د و تعداد دفعات 
معاملات در اي��ن روز فرابورس بيش از ۳۰۲ هزار و ۱۸۶ 
نوبت بود. سرمايه گذاري مالي سپهر صادرات )وسپهر(، 
پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، پليمر آرياساسول )آريا(، 
ايران خودرو ديزل )خاور(، گروه انتخاب الكترونيك آرمان 
)انتخاب( و مجتمع جهان فولاد سيرجان )فجهان( تأثير 

مثبت بر شاخص فرابورس داشتند. در مقابل آهن و فولاد 
غدير ايرانيان )فغدير(، پتروشيمي تندگويان )شگويا(، 
پتروش��يمي مارون )مارون( و توليدات پتروشيمي قائد 
بصير )شبصير( با تأثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.

    تاثير ارز روي بازار 
سياوش وكيلي، كارشناس بازار سرمايه در رابطه با افزايش 
هيجانات منفي در بازار سرمايه و نوسان اخير بازار بازار، 
اظهار كرد: پس از برگزاري موفق پانزدهمين نمايشگاه 
صنعت مالي و استقبال كم سابقه فعالان بازار از آن، شروع 
معاملات هفته سوم خرداد ماه با افت قابل توجه شاخص 
كل و كاهش معني دار حجم معاملات همراه بود كه موجب 
تعجب بسياري از سرمايه گذاران شد، مساله اي كه دلايل 
آن را مي ت��وان كاهش نرخ ارز در بازار آزاد غير رس��مي 
دانست. وي خاطرنشان كرد: در بحث كاهش نرخ آزاد ارز 
بايد به اين موضوع توجه كرد كه اكنون مبناي شناسايي 
درآمد ارزي حاصل از فروش در نمادهاي صادراتي محور 
بيش از ۴۰ هزار تومان نيست. وكيلي با بيان اينكه درآمد 
ش��ركت ها بر مبناي نرخ دلار در بازار آزاد غيررس��مي 
تعيين نمي ش��ود، اعلام كرد: كاهش نرخ ارز در بازار آزاد 
غيررسمي تأثيري بر درآمد اين صنايع بورسي نداشته و 
تحليل كاهش نرخ ارز در مركز مبادله ارز و طلاي ايران 

ناشي از كاهش نرخ ارز بازار آزاد غيررسمي هم موضوعيتي 
و تاثيري در سودآوري ش��ركت ها ندارد. اين كارشناس 
ارشد بازار سرمايه تاكيد كرد: از سوي ديگر با كاهش نرخ 
ارز در بازار آزاد غيررسمي، عملًا بهاي تمام شده كالاهاي 
وارداتي كاهش يافته و به مرور موجب سودآوري صنايع 
ريال��ي محور و وارداتي از جمل��ه خودرويي ها، دارويي و 
بانكي خواهد شد. متأسفانه سياست هاي قيمت گذاري 
دستوري ضمن متوقف سازي عرضه خودرو در بورس كالا، 
موجب زيان سازي خودروس��ازان براساس گزارش هاي 
منتشر شده در كدال شد. وكيلي تاكيد كرد: اكنون وزن 
ارزش بازار نمادهاي خودرويي در تابلوي معاملات كمتر 
از ۵ درصد است، در همين راستا منطق اقتصادي حكم 
مي كند كه بازار راه خود را از نمادهاي خودرويي جدا و به 
ساير گروه ها توجه كند. سهامداران بايد بر ارزندگي بازار 
و تحليل هاي بنيادي توجه بيش��تري كرده و شتاب زده 
نسبت به فروش س��هام اقدام نكنند، زيرا در اين صورت 
بازده��ي مورد انتظار خود را به دس��ت نياورده و متضرر 

خواهند شد.

    بازار رشد مي كند؟
بعضي نمادها به محدوده هاي حمايتي خوبي رسيده اند 
ولي ارزش معاملات خرد هنوز نتوانسته روند صعودي به 

خود بگيرد. تحليلگران با آزادسازي پول هاي بلوكه شده 
ثبت نام خودرو به بازار س��رمايه نسبت به بازار ارز و سكه 
خوش بين تر هستند با توجه به آزادسازي پول هاي بلوكه 
شده در خارج و خبرهاي سياسي مثبت در اين روزها، كار 
براي افزايش��ي هاي دلار مي تواند سخت شود ولي تنوع 
موجود در بازار سرمايه مي تواند در صورت بروز توافق نيز 
دارايي هاي مردم را ك��ه از طرح ثبت نام خودرو ها خارج 
مي ش��وند به خود جلب كند، همچنين بازار سرمايه به 
خاطر اززندگي و نداش��تن مشكلات تورمي مانند آنچه 
دلار به وجود مي آورد از جانب بازارساز مي تواند با حمايت 
بيشتري روبه رو ش��ود. در صورتي كه شاخص كل بازار 
سرمايه همچنان به مسير نزولي خود ادامه دهد محدوده 
دو ميليون و ۵۰ هزار حمايت ۳۸ درصد فيبوناچي سطح 
مهمي است كه مي تواند مانع از كاهش بيشتر شاخص كل 
و كليت بازار سرمايه شود. در صورت افزايش شاخص كل 
مقاومت س��طح دو ميليون و ۲۳۶ هزار واحد پيش روي 

شاخص قرار دارد.
نس��بت به اوج قيمت ها در ارديبهشت امسال، بسياري 
از نمادها افت هاي بيش از ۲۰ درصدي داشته اند كه اين 
مي��زان از اصلاح، از نظر بس��ياري از تحليلگران، انتهاي 
اصلاح قيمتي است. اما اصلاح زماني هنوز تمام نشده و 
بورس در حال طي كردن دوره اي است كه اصلاح زماني 
نيز به پايان برسد. ديروز بورس تهران مثبت بود. اما رشد 
آن كمتر از نيم درصد بود كه اين نشان مي دهد بازار فعلا 
زور زيادي براي بالا رفتن ندارد. موضوع مهم ديگر، كاهش 
ارزش معاملات خرد بود. نكته قابل توجه اينجاست كه 
تا زماني كه ارزش معاملات خرد پايين بماند، اميدي به 
بازگشت بورس نيس��ت. فعلا هم با ارزش معاملات ۷-۶ 
هزار ميليارد توماني نمي توان انتظار داش��ت كه بازار به 
مسير صعودي خود برگردد. خروج ۱۲۰ ميليارد تومان 
پول از بازار در روز گذشته هم نشان مي دهد با وجود مثبت 
شدن شاخص ها، همچنان حقيقي ها در حال نقد كردن 
سهام خود هستند. البته حركت پايين به بالاي شاخص 
در معاملات روز گذشته مي تواند نويد يك بازار مثبت براي 
امروز را بدهد اما از آنجا كه معمولا در روزهاي چهارشنبه 
فش��ار فروش افزايش پيدا مي كند، مي توان براي امروز 

بازاري متعادل را پيش بيني كرد.



گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه وضعيت بازار مسكن وخيم است و سايه 
عوامل كلان و كليدي اقتص��اد همچون جهش هاي 
تورمي مكرر و نوسان هاي پي در پي نرخ ارز بر سر آن 
سايه افكنده، ماليات ستاني از خانه هاي خالي به ترجيع 
بند اظهارات مسوولان مسكن كشور بدل شده است. 
نشانه اي كه شكاف ميان واقعيت و ذهنيت مديران را 
نشان مي دهد. اين در حالي اس��ت كه آمارهاي ارايه 
شده از سوي مسوولان كشور نيز به قدري ناچيز، مبهم 
و غيرموثر در روند كلي بازار مسكن كشور است كه هر 
ناظر بيروني به راحتي مي تواند هزينه- فايده اين حجم 
از تبليغات روي خانه هاي خالي و ماليات ستاني از آنها 
را تشخيص دهد. به نظر مي رس��د، برخي از مديران 
دولتي تمايل دارند با طرح اعداد بزرگ براي اشخاص 
حقيقي يا حقوقي مانند شناسايي 3 هزار نفر كه هر يك 
دارنده بيش از 100 خانه خالي هستند، افكارعمومي 
را از عمق بحران مس��كن و تقليل اين بحران به چند 
ش��خص حقيقي و حقوقي منحرف كنند. حال آنكه 
مساله در سياست هاي كلان دولت نهفته است و راه حل 
آن نيز در تغيير حكمراني است. شهروندان ايراني در 
سال هاي گذشته مشاهده كردند كه با سلطان سازي 
از برخي دلالان بازارهاي ارز و سكه، مشكل اين بازارها 
حل نشد چون اساسا قدرت و نفوذ اشخاص حقيقي و 
حقوقي كمتر از قدرت كليت بازار و كمتر از اثرگذاري 
سياست هاي دولت اس��ت. از اين رو، به نظر مي رسد، 
اينك زمان آن فرارسيده است كه مديران دولتي از ارايه 
آمارهاي مبالغه آميز، غير مستند و شبه تبليغاتي پرهيز 
كنند و به جاي آن، داده هاي رسمي به دست آمده از 
تحولات بازار مسكن در تهران و كشور را در دسترس 

مردم قرار دهند.
با اين حال، در تازه ترين آمارهاي ارايه ش��ده از سوي 
يكي از مس��وولان وزارت راه و شهرسازي، ابهامات و 
تناقضاتي درباره تعداد خانه هاي خالي ديده مي شود 
كه حاكي از عدم توفيق دولت در شناسايي خانه هاي 
خالي است يا اينكه اساسا تعداد خانه هاي خالي از سال 
1395 )آخرين سرشماري نفوس و مسكن( تاكنوني، با 
توجه به افت شديد عرضه مسكن، به شدت كاهش يافته 
است. به عبارت ديگر، طي اين سال ها، به دليل كمبود 

عرضه، بخش قابل توجهي از خانه هاي خالي به بازار 
عرضه شده اند و در نتيجه، در حال حاضر، به اندازه اي 
تعداد اين دسته از واحدها كاهش يافته كه »خانه هاي 

خالي« ديگر موضوعيت ندارد.
آنگونه كه ابوالفضل نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد 
مس��كن گفته، يك ميليون ملك خالي شناس��ايي و 
براي تمامي مالكان آنها پيامكي ارسال شده است. از 
اين تعداد، مالكان حدود 500 هزار واحد مس��كوني 
خوداظهاري كردن��د و مالكان حدود 570 هزار واحد 
ني��ز اطلاعات ملكي خود را در س��امانه ملي املاك و 
اس��كان وارد نكردند كه مش��خصات آنها به سازمان 
امور مالياتي ارسال شده است. همچنين بعد از ارسال 
پيامك از سوي سازمان امور مالياتي به 570 هزار واحد 
مسكوني حدود 200 هزار نفر خوداظهاري انجام داده و 
مشخصات خود را در سامانه ملي املاك و اسكان ثبت 
كردند.  بر اساس اين داده ها، مي توان نتيجه گرفت كه 
بي��ش از 700 هزار مالك از مالكان يك ميليون ملك 
شناسايي شده، خوداظهاري كرده اند. به گفته نوروزي، 
300 ه��زار واحد مس��كوني از ]ي��ك ميليون ملك[ 
واحدهاي شناسايي شده خالي بودند كه با هماهنگي 
س��تاد اقتصادي دولت با اولويت مالكاني كه در ابتدا 

بيش از يكصد واحد خالي، در مرحله بعدي 50 خانه 
خالي، 20 خانه خالي، 10 خانه خالي و 2 خانه خالي 
بودند در مسير اخذ ماليات قرار گرفتند. سرپرست دفتر 
اقتصاد مسكن گفت: هم اينك حدود 60 هزار ملك در 
اولويت اخذ ماليات قرار دارند. صاحبان حدود 3 هزار 
ملك هر كدام بالاي يكصد ملك خالي دارند. 3 بانك 
نيز بيشتر از يكصد خانه خالي در اختيار دارند. بر اساس 
اين گزارش، در حالي سرپرست دفتر اقتصاد مسكن از 
خالي بودن 300 هزار ملك خبر داده كه با يك حساب 
سرانگش��تي مي توان فهميد كه تعداد املاك متعلق 
ب��ه 3 هزار نفر مالك دانه درش��ت و س��ه بانك داراي 
خانه هاي خالي، دستكم 330 هزار خانه است. و اين 
عدد حداقلي، دستكم 30 هزار واحد مسكوني بيشتر 
از 300 هزار ملك خالي مورد نظر نوروزي اس��ت. اگر 
از اين اختلاف يا تناقض آماري بگذريم و بپذيريم كه 
ماحصل تلاش هاي دولت براي شناس��ايي خانه هاي 
خالي، صرفا شناسايي 300 هزار واحد مسكوني بوده، 
بايد اعتراف كنيم كه وجود اين تعداد خانه خالي براي 
بازار مسكن ايران كه بيش از 23 ميليون واحد مسكوني 
دارد، رقم قابل توجهي نيست و بلكه بسيار طبيعي نيز 
هس��ت. طبق نتايج سرشماري نفوس و مسكن سال 

1395، بيش از 2.5 ميليون واحد خالي در كشور احصا 
شده بود. همچنين به همين ميزان، اقامتگاه دوم براي 
گروهي از خانوارهاي كشور شناسايي شده بود. حالا 
اما اين چند ميليون واحد مسكوني خالي به 300 هزار 
واحد تقليل يافته است كه در صورت صحت، مي تواند 
نشانه اي از عرضه خانه هاي خالي به بازار مسكن طي 7 
سال گذشته باشد و به همين دليل اساس اين موضوع 
را باي��د مختومه اعلام كرد. البت��ه نبايد مفاد آخرين 
اصلاحيه قانون ماليات از خانه هاي خالي را نيز در اين 
زمينه بي اثر دانست، قانوني كه داشتن اقامتگاه سوم را 

نيز تحت شرايطي براي اشخاص مجاز دانسته است.
اين همه در حالي است كه به تازگي، هادي سبحانيان 
رييس سازمان امور مالياتي از جلسه مشترك با وزير 
راه و شهرسازي و تفاهم مهم در راستاي اجراي قانون 

ماليات بر خانه هاي خالي خبر داد.
او در صفحه شخصي خود نوشت: تفاهم هاي مهمي 
براي اجراي هر چه بهتر و قوي تر ماليات بر خانه هاي 
خالي انجام داديم. تاكنون براي بيش از 63 هزار واحد 
مسكوني معرفي شده از سوي وزارت راه وشهرسازي 
برگ مطالبه مالياتي بالغ بر 1400 ميليارد تومان صادر 
شده است. لازم به ذكر است، تا سال گذشته در مجموع 
حدود 500 هزار رك��ورد مربوط به خانه هاي خالي از 
س��وي وزارت راه و شهرسازي در اختيار سازمان امور 
مالياتي قرار گرفته بود اما ظاهرا اين ركوردها صحت 
كافي را نداش��ت. به گفته رييس وقت س��ازمان امور 
مالياتي تقريبا نيمي از اي��ن ركوردها با اعتراض افراد 
مواجه شد. به اين ترتيب مقرر شده بود تا وزارت راه و 
شهرسازي مجددا نسبت به پالايش داده ها اقدام كند 
و ظاهرا طي ماه هاي جديد ركوردهاي جديدي براي 
سازمان امور مالياتي ارسال شده است. بايد ديد كه در 
نهايت چه ميزان از مطالبه نامه هاي صادر شده وصول 
خواهد شد و در نهايت براس��اس آن نسبت به مسير 
اجراي قانون قضاوت كرد. ام��ا آن چيزي كه در حال 
حاضر مي توان از آن س��خت گفت اين است كه ظرف 
حدود دو سال گذشته عملكرد مطلوبي را در اين زمينه 
شاهد نبوديم و حتي در مواردي عملكرد وصول ماليات 
در حوزه خانه هاي خالي فاصله بسيار زيادي با قانون 

بودجه داشته است.

ايرانشهردر شهر 5 .Thu  راهوشهرسازي Jun 15. 2023    2514   پنجشنبه 25 خرداد 1402     26 ذی القعده 1444    سال دهم      شماره

صدور رايگان پروانه ساخت
در مناطق تاريخي تهران

رييس سازمان نوسازي شهر تهران گفت: پروانه ساخت، 
مقاوم سازي و مرمت را بدون دريافت هزينه اي در بازار و 
براي پلاك هاي تاريخي صادر مي كنيم. مهدي هدايت 
رييس س��ازمان نوسازي ش��هر تهران در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، با اشاره به نوسازي بافت هاي فرسوده گفت: 
در اين حوزه سه موضوع نوسازي، بازسازي و بهسازي 
را با يكديگر پيش مي برديم. وي ادامه داد: در بخشي از 
پلاك هاي تاريخي كه بايد مقاوم سازي شوند به دنبال 
اين هستيم تا از طريق اداره كل معماري و ساختمان در 
اين پلاك ها پروانه مقاوم سازي و مرمت را بدون دريافت 
هزينه اي در بازار و براي پلاك هاي تاريخي صادر كنيم. 
هدايت با اشاره به نوسازي بافت فرسوده گفت: با توجه 
به مشوق ها تلاشمان اين است تا اقدام مشترك ميان 
دولت و شهرداري كه سال گذشته در ستاد بازآفريني 
شهر تهران مصوب شده است را پيش ببريم و به دنبال 
اين هس��تيم تا در بازار تهران با رويكرد ايمني و تأمين 
زيرس��اخت هايي كه در برنامه اقدام مشترك مصوب 
شده اس��ت بتوانيم در اولين قدم بازار تهران را مقاوم و 
ايمن كنيم و سپس مابقي برنامه ها را پيش ببريم. رييس 
سازمان نوسازي ش��هر تهران با بيان اينكه مهم ترين 
برنامه اي كه در شهر تهران داريم اين است كه به كمك 
ميراث توجه ويژه اي به بافت هاي تاريخي داشته باشيم 
اظهار كرد: به دنبال اين هس��تيم تا در شناس��ايي اين 
محدوده ها اقدام كنيم زيرا در بسياري از مناطق اثري 
از تاريخ وجود ندارد اما محدوديت هايي در آنجا اعمال 
مي ش��ود همچنين موضوع انتقال حق توسعه را نيز 
پيش مي برديم تا اين محركي براي نوسازي و بهسازي 

محدوده هاي تاريخي باشد.

اثر مثبت تغيير ساعات اداري
بر ترافيك تهران

رييس پليس راهور تهران بزرگ با اش��اره به تغيير 
س��اعات اداري گفت: اين مس��اله س��بب شده بار 
ترافيكي در محورهاي مختلف شهر كه معمولا شاهد 
ترافيك هاي س��نگيني در آن بوده ايم، به س��اعات 
ابتدايي روز تقسيم ش��ده و شاهد آغاز شيب ملايم 
تردد از س��اعت 5 صبح باش��يم. به گزارش تسنيم، 
سردار محمد حسين حميدي؛ رييس پليس راهور 
تهران بزرگ اظهار كرد: تغيير ساعات كاري ادارات 
باعث تغيير در الگوي ترافيكي شهر تهران و در نتيجه 
توزيع ترافيك در طول ساعات روز و البته كم حجم 
شدن تردد در ساعات پيك معمول ترافيك پايتخت 
شده است. رييس پليس راهور تهران بزرگ تصريح 
كرد: بررسي كارشناس��ان ما در پليس راهور تهران 
در تحليل وضعيت تردد شهروندان تهراني در طول 
هفته گذشته نش��ان از اين دارد كه با كاهش تردد 
دانش آم��وزان و اولياء مدارس به دليل پايان س��ال 
تحصيلي و روزهاي پاياني امتحان��ات و البته تردد 
كاركنان و كارمندان ادارات مختلف در ساعات ابتدايي 
روز مدل ترافيك تهران شكلي جديد به خود گرفته 
است و اين مساله نشان از توزيع ترافيك در زمان هاي 
مختلف به خصوص س��اعات ابتدايي و انتهايي روز 
كه معمولا شاهد ترافيك هاي سنگين بوده ايم شده 
است. حميدي با اشاره به ساعات حضور كارمندان در 
محل كار يادآور شد: طبيعي است وقتي كه كاركنان 
بايد ساعت 6 صبح در محل كار خود حضور داشته 
باشند عملًا خروج از منزل و مسير مقصد مديريتي 
متفاوت خواهد داش��ت و پرواضح اس��ت كه زمان 
آغاز س��فر، تغيير كرده و اين مس��اله سبب شده بار 
ترافيكي در محورهاي مختلف شهر كه معمولا شاهد 
ترافيك هاي س��نگيني در آن بوده ايم )محورهاي 
غربي و شرقي پايتخت به خصوص بزرگراه همت ، 
علامه ، لشگري و همچنين محورهاي جنوبي مانند 
امام علي )ع( و نواب و ......( به س��اعات ابتدايي روز 
تقسيم شده و شاهد آغاز شيب ملايم تردد از حوالي 
ساعت 5 صبح باش��يم. وي گفت: تحقيقات نشان 
مي دهد در شرايط فعلي با توجه به انعطاف ساعت 
كاري ادارات توزيع سفر بين ساعت 05:30 تا 08:30 
رخ مي دهد و اين موضوع باعث شده است شهروندان 
زمان كمتري را در معابر تهران س��پري كنند و به 
همين ترتيب، تغيير ساعات پايان ساعت كار مشاغل 
مختلف را نيز تغيير داده است كه عملًا توزيع ترافيك 
در ساعات عصرگاهي و شامگاهي نيز اتفاق مي افتد. 

مساحت تحت خشكسالي تهران 
به ۹۹،۸ درصد رسيد

سازمان هواشناسي از گستردگي خشكسالي در دوره 
10 س��اله خبر داد و اعلام كرد: ته��ران از نظر درصد 
وسعت تحت تاثير خشكسالي با 99.84 درصد مساحت 
درگير، در رتبه دوم اس��تان هاي درگير خشكسالي 
كشور قرار دارد. به گزارش ايرنا، سازمان هواشناسي 
ديروز اعلام كرد كه ش��اخص بارش، تبخير و تعرق 
استاندارد شده موسوم به SPEI در دوره 10 ساله نشان 
مي دهد كه مساحت زيادي از تمام استان هاي كشور 
درگير درجات مختلف خشكسالي است. در اين بين 
100 درصد مساحت استان هاي البرز، يزد و سمنان با 
خشكسالي مواجه اند به طوري كه وضعيت خشكسالي 
در 97 درصد از مس��احت س��منان، 87.6 درصد از 
مس��احت البرز و 67.9 درصد از مساحت استان يزد 
»شديد« تا »بسيار شديد« است. تهران از نظر درصد 
وسعت تحت تاثير خشكسالي با 99.84 درصد مساحت 
درگير، در رتبه دوم استان هاي درگير خشكسالي كشور 
ق��رار دارد. هم اكنون 86 درصد از مس��احت تهران با 

خشكسالي شديد تا بسيار شديد مواجه است.

كاهش ۱۶ درصدي
ترانزيت ريلي در فروردين ۱۴۰۲

آمار عملك��رد حمل ونقل ريلي نش��ان مي دهد طي 
فروردين امسال ترانزيت ريلي در مقايسه با ماه مشابه 
س��ال 1400 بالغ بر 16 درصد كاهش يافته اس��ت. 
به گزارش تسنيم، بر اس��اس آمار راه آهن جمهوري 
اسلامي ايران ميزان بار حمل شده توسط بخش ريلي 
در فروردين ماه امسال 4 ميليون تن بوده است. بررسي 
روند 10 س��اله حمل بار نشان مي دهد كه بيشترين 
حمل بار در يك ماهه نخست سال مربوط به سال 99 
به ميزان 4.3 ميليون تن ثبت شده است. ترانزيت ريلي 
نيز در مدت ياد شده 136 هزار تن بوده كه در مقايسه 
با 162 هزار تن فروردين ماه س��ال 1400 بيش از 16 
درصد كاهش را نشان مي دهد. از سوي ديگر بررسي 
عملكرد حمل ونقل ريلي در بخش مسافري حاكي از 
آن است كه طي فروردين امسال 2.5 ميليون نفر مسافر 
در اين حوزه جابه جا شده كه در مقايسه با فروردين سال 

قبل حدود 19 درصد افزايش يافته است.

تداوم افت قيمت هاي 
پيشنهادي در پرديس و پرند

امروز قيمت آپارتمان در پرديس نس��بت به ديروز 
كمتر بود، ديروز هم از پريروز ارزان تر بود؛ اين جمله 
يكي از مشاوران املاك شهر جديد پرديس است كه 
از ركود عميق معاملات خبر مي دهد. همين وضعيت 
در شهر جديد پرند نيز قابل مشاهده است. به گزارش 
ايسنا، روند ريزش بازار مسكن در شهر جديد پرديس 
كه از اوايل ماه جاري آغاز شده ادامه پيدا كرده است. 
آن طور كه واسطه هاي ملكي مي گويند همين ديروز 
قيمت ها حدود 100 ميليون تومان نسبت به پريروز 
كاهش يافته است. برخي معتقدند اين روند كاهشي 
مي تواند نرخ هاي پيشنهادي را به قبل از گراني ها در 
آذرماه سال قبل برس��اند. بازار مسكن در شهرهاي 
جديد اطراف تهران به شدت از نرخ ارز تبعيت مي كند. 
بورس بازي و سفته بازي، مشخصه ديگر بازار مسكن 
در شهرهاي پرديس و پرند است؛ بنابراين با هر نوع 
تغيير در شاخص هاي كلان اقتصادي، بازار مسكن در 
شهرهاي مذكور دچار تلاطم مي شود. در حال حاضر 
بخت با دلالان يار نيست و مرتبا شاهد كاهش نرخ هاي 
اعلامي هستند. بررسي ها نشان مي دهد پس از ريزش 
تا 800 ميليون توماني قيمت آپارتمان در پرديس كه 
از اوايل ماه جاري رقم خورده، نرخ ها بين 200 تا 300 
ميليون تومان ديگر كاهش يافته است. اين كاهش 
قيمت ها پس از آن اتفاق افتاد كه نرخ ها در بازارهاي 
ارز، طلا، خودرو و البته بازار مسكن شهر تهران افت 
كرد و اميدواري ها نس��بت به ش��رايط اقتصاد كلان 
افزايش يافت. در روزهاي اخير نيز شركت عمران شهر 
جديد پرديس هزينه نقل و انتقال مسكن مهر را كه تا 
حدود 42 ميليون تومان رسيده بود را حذف كرد. اين 
موضوع نيز در افت قيمت آپارتمان تاثيرگذار بوده اما 
مشاوران املاك، عامل اصلي ركود و كاهش قيمت ها 

را اثرپذيري از شرايط اقتصادي مي دانند. 

نتيجه شناسايي خانه هاي خالي؛ فقط 300 هزار واحد مسكوني

پروندهخانههايخاليبستهميشود

كميسيون دايمي حمل و نقل، مسكن و عمران شهري و روستايي دولت تشكيل مي شود

خيز ايران و روسيه براي افزايش پروازهاي مستقيم
گروه راه و شهرسازي|

وزير راه از افزايش پروازهاي مستقيم بين ايران و روسيه 
خبر داد و گفت: زيرس��اخت هاي حمل ونقل و ترانزيت 
براي ارتقاي مبادلات تجاري 2 كش��ور در حال تقويت 
است. او همچنين اعلام كرد، با توجه ويژه رييس جمهور، 
مع��اون اول و اعضاي دولت به امور مس��كن، ترانزيت و 
توسعه روستاها، تشكيل كميسيون دايمي حمل و نقل، 
مسكن و عمران شهري و روستايي دولت به تصويب هيات 
وزيران رسيد. اين در حالي است كه به گواه كارشناسان، 
مسائل مربوط به حمل و نقل و مسكن بيش از اينكه نياز 
به نهادسازي موازي در دولت داشته باشد، نيازمند تغيير 
سياست هاي كلان اقتصادي كشور وتلاش براي حفظ 
منافع ملي در روابط بين الملل و توجه دس��تگاه هاي به 
ماموريت هاي ويژه خود است. مهرداد بذرپاش در مراسم 
روز ملي روسيه با بيان اينكه روابط دو كشور در بخش هاي 
مختلف سياسي، اقتصادي، فرهنگي و علمي روند رو به 
رشدي در پيش گرفته است، اظهار كرد: سفرهاي متقابل 
هيات هاي عاليرتبه دولت��ي و بخش خصوصي، افزايش 
حجم مبادلات بازرگاني، افزايش سرمايه گذاري متقابل، 
تنوع در سبد كالاهاي صادراتي و وارداتي، افزايش حجم 
ترانزيت و طرح هاي اقتصادي مشترك و افزايش تعداد 
پروازهاي مستقيم بين شهرهاي مختلف دو كشور از جمله 
موارد قابل ذكر در اين راستا است.به گزارش تسنيم، وي 
افزود: براي تقويت زيرساخت هاي حمل ونقل و ترانزيت 

جاده اي، ريلي، دريايي و هوايي و ايجاد ارتباطات مالي و 
بانكي آينده رو به رشدي را متصور هستيم.وي اضافه كرد: 
هماهنگ سازي استانداردها، تسهيل و افزايش تجارت 
كالا و خدم��ات، بهره گي��ري از تج��ارب و ظرفيت هاي 
اقتصادي دو كشور براي تأمين بازارهاي يكديگر و حضور 
در بازارهاي ثالث و همچنين در حوزه كسب كارهاي نوپا 
مبتني بر فناوري هاي نوين اقدامات موثري نيز در جريان 
است و اين روابط، چشم انداز مثبت و روشني دارند. رييس 
كميسيون مشترك اقتصادي ايران و روسيه بيان كرد: 
جمهوري اسلامي ايران و فدراسيون روسيه علاوه بر روابط 
دوجانبه در بسياري از مسائل منطقه اي و بين المللي نيز 
مواضع همسو و همكاري نزديكي دارند.اقدام براي تأمين 
منافع ملي در پرتو نگرش بلندمدت به تحولات بين المللي 
و تلاش براي برقراري نظام بين المللي عادلانه مبتني بر 
چند جانبه گرايي به عنوان مهم ترين اقدامات دو كشور 
در اين راستا قابل ذكر است. بذرپاش گفت: دو كشور در 
سازمان همكاري هاي شانگهاي، اتحاديه اقتصادي اوراسيا 
و همچنين در مناطق آسياي مركزي درياي خزر و قفقاز 
جنوبي با هدف برقراري صلح و ثبات و توسعه اقتصادي 
در منطقه با يكديگر همكاري نزديكي دارند. وي تصريح 
كرد: موافقتنامه تجارت آزاد بين جمهوري اسلامي ايران 
و اتحاديه اقتصادي اوراس��يايي از عوامل تسهيل كننده 
روابط اقتصادي دو كشور است كه اميدواريم با بهره گيري 
از ظرفيت هاي آن، زمينه هاي توسعه مبادلات بازرگاني و 

همچنين سرمايه گذاري براي توليدات مشترك افزايش 
يابد. وي با تأكيد بر اهتمام جمهوري اسلامي ايران براي 
توسعه مناسبات دوستانه با كشورهاي دوست و همسايه، 
براي مردم و دولت كشور دوست و همسايه روسيه، صلح، 
آرامش، رفاه و توس��عه آرزو كرد. در اين مراسم، الكسي 
ددف سفير فدراسيون روسيه در ايران نيز گفت: روسيه 
روابط خود را با همه كشورها بر اساس اصول متقابل برقرار 
كرده كه نمونه برجسته آن روابط دوستانه با ايران است. 
با وجود تحريم ها عليه ايران و روسيه، تعاملات ما با تهران 
در همه عرصه ها توسعه مي يايد.  وي اظهار كرد: در سال 
جاري روساي دولت ايران و روسيه 4 بار مكالمه داشتند و 
در همه مجامع بين المللي از يكديگر حمايت كردند. سفير 
روسيه در تهران در ادامه به اهميت كريدور بزرگ شمال_ 
جنوب در ايران اشاره و استقبال روسيه براي همكاري با 

ايران در اين پروژه را يادآور شد.

   كميسيون حمل و نقل و مسكن دولت 
تشكيل مي شود

در تحولي ديگ��ر، بنا به اعلام وزير راه و شهرس��ازي، 
كميسيون دايمي حمل و نقل، مسكن و عمران شهري 
و روستايي در دولت تشكيل مي شود. به گزارش ايسنا، 
بذرپاش با انتشار پيامي در توييتر اعلام كرد: با توجه 
ويژه رييس جمهور، معاون اول و اعضاي دولت به امور 
مسكن، ترانزيت و توسعه روستاها، تشكيل كميسيون 

دايمي حمل و نقل، مسكن و عمران شهري و روستايي 
دولت به تصويب هيات وزيران رسيد. اين در حالي است 
كه به گواه كارشناسان، مسائل مربوط به حمل و نقل و 
مسكن بيش از اينكه نياز به نهادسازي موازي در دولت 
داشته باشد، نيازمند تغيير سياست هاي كلان اقتصادي 
كشور وتلاش براي حفظ منافع ملي در روابط بين الملل 
و توجه دستگاه هاي به ماموريت هاي ويژه خود است. 
چه آنكه بحران مسكن ريشه در سياست هاي تورم زاي 
دولت از طريق خلق پول و اعتبار بدون پشتوانه با هدف 
پوشش كسري بودجه هاي سالانه دارد. در صورتي كه 
اين مساله رفع شود يا كاهش يابد، نوسان ارزش پول 
ملي به شدت تقليل مي يابد و آرامش به كالاها از جمله 
مسكن بازخواهد گشت و سپس مكانيسم پس انداز 
خانوار براي خريد خانه دوباره فعال خواهد شد. به باور 
كارشناسان اقتصادي تا اين مساله حل نشود، هرگونه 
نهادسازي هاي جديد مثمر ثمر نخواهد بود. كما اينكه 
يكي از انتقادات دولتمردان كنوني به همتايان سابق 
خود عدم تش��كيل شوراي عالي مس��كن به رياست 
رييس جمهور بود. اين اشكال و انتقاد در دولت جديد با 
برگزاري جلسات شوراي عالي مسكن در هشت نوبت 
اما هيچ گونه اثر ملموسي روي بازار مسكن نگذاشته 
است و از سوي ديگر، مكانيسم تورم زا در طي 20 ماهه 
گذش��ته، به گفته ش��هردار تهران، 70 درصد قيمت 

مسكن را دچار جهش كرده است.

اداره كل آموزش و پرورش اس�تان بوش�هر در نظر دارد واگذاري شش فضاي )آموزشگاه هدف- علم و زندگي- استثنايي 
رازي- ابن يمين- زمين كريمي و سالن شهداء )تعاوني فعلي( را از طريق مزايده عمومي با بهره گيري از سامانه الكترونيكي 

دولت )ستاد( به صورت الكترونيكي به متقاضيان واجد شرايط اجاره دهد.
مهلت دريافت اسناد مزايده: مورخ 1۴0۲/۳/۲۷ ساعت: 19:00

مهلت ارايه پيشنهاد: تا تاريخ 1۴0۲/۴/۷ ساعت 9:00 صبح
زمان بازگشايي: مورخ 1۴0۲/۴/۷ ساعت 10:00

نشاني تحويل اسناد: بوشهر خيابان شهيد عاشوري- خيابان شهيد آويني اداره كل آموزش و پرورش استان بوشهر.
در ضمن متذكر مي گردد كليه مراحل مزايده در بستر سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( انجام مي گيرد.

هزينه درج آگهي و كارشناس رسمي دادگستري فراخوان به عهده برنده مزايده مي باشد.
در صورت هر گونه سوال به اداره كل آموزش و پرورش استان بوشهر)واحد خدمات( مراجعه فرماييد.

اداره اطلاع رساني و روابط عمومي اداره كل آموزش و پرورش  استان بوشهر

آگهي فراخوان عمومي
 مزايده اجاره شش فضاي شهرستان دشتستان

شناسه آگهي: 1512817

نوبت دوم

اداره كل آموزش و پرورش استان بوشهر

مفقودی
بدينوسيله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصيلی اينجانب مسعود يوسفيان 
کلاره فرزند عظيم به شماره  شناسنامه 500۷۴  صادره از کرمانشاه و شماره 
ملی ۳۲51۲090۲۷   در مقطع کارشناس�ی رش�ته عمران ص�ادره از واحد 
دانشگاهی آزاد اسلامی واحد کرمانشاه به ش�ماره مدرک 8119۲110۷۴8  
مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. از يابنده تقاضا می شود اصل 
مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحدکرمانشاه به نشانی : کرمانشاه شهرک 

ژاندارمری  ارسال نمايند.

سامانهپيامكيروزنامهتعادل
بهشماره30005320دردسترسشماست

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه 

پيامك نمايند. 

آگهي فقدان سند مالكيت 
پلاك ۱۲۸5/3۱

آقاي محمد منصوري طي درخواست وارده شماره 6۲۷۴ مورخ 1۴0۲/۳/۲۴ منضم به دو برگ استشهاديه محلي 
كه به تاييد دفتر اسناد رسمي شماره 6۲ ايلام رسيده مدعي است سند مالكيت 6 سهم از ۳0 سهم ششدانگ 
يك قطعه زمين پلاك 1۲85/۳1 اصلي واقع در ايلام به علت جابه جايي مفقود گرديده اس�ت كه برابر پرونده 
ثبتي سند مالكيت ششدانگ پلاك مذكور ذيل ثبت 1۳99۲0۳1500100۳۷۳9 صادر و تسليم گرديده است. 
لذا مراتب در اجراي تبصره ذيل ماده 1۲0 آيين نامه قانون ثبت اعلام تا هر كس كه سند مالكيت نزد وي بوده و يا 
مدعي انجام معامله مي باشد ظرف مدت ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اصل سند مالكيت و يا سند معامله را 
به اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام ارائه نمايد در غير اين صورت پس از انقضاي مهلت قانوني نسبت 

به صدور سند مالكيت المثني اقدام قانوني به عمل خواهد آمد.

شناسه آگهي: 1513573

رستمي- رييس ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك کشور

اداره کل ثبت اسناد و املاك استان ايلام



در ش��رايطي كه وضعيت اينترنت ثابت و همراه، در 
بسياري از مناطق كش��ور چندان مناسب نيست و 
بس��ياري از كاربران از اين موض��وع گله مي كنند و 
در عين حال بس��ياري از پيام رسان ها و شبكه هاي 
اجتماعي هم فيلتر اس��ت كه با نصب فيلترشكن ها، 
از كيفيتي كه در حالت عادي هم چندان مناس��ب 
نيس��ت، مي كاهد؛ ح��الا وزير ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات كه در اين مدت چندان به موضوع كيفيت 
اينترنت نپرداخته و البته از سوي نمايندگان مجلس 
هم درباره وضعيت اينترنت مورد سوال قرار نگرفته، 
ب��راي چندمين بار تاكي��د كرده كه طبق دس��تور 
رييس جمهور در ايام برگ��زاري كنكور به هيچ وجه 

اينترنت قطع نخواهد شد.
عيس��ي زارع پور در حاشيه جلس��ه هيات دولت در 
پاس��خ به س��والي مبني بر اينكه آي��ا در ايام كنكور 
اينترنت ح��وزه امتحاني قطع خواهد ش��د؟ گفت: 
»رييس جمهور در جلس��ه روز يكشنبه دولت تاكيد 
كردند سلامت آزمون براي ما مهم است و همه تدابير 
را بايد متوليان امر براي ارتقاء سلامت كنكور به عمل 
آورند، ولي اينترنت به هيچ وجه قطع نخواهد شد، اين 
در واقع دستوري است كه آقاي رييس جمهور صادر 
كردند و مطابق آن نيز ما عم��ل خواهيم كرد.« اين 
موضوع به دنبال آن مطرح مي شود كه چندي پيش 
در ارديبهشت س��ال جاري، رييس مركز ارزشيابي 
و تضمي��ن كيفيت نظام آم��وزش و پرورش، در يك 
نشس��ت خبري، از بررسي درخواس��تي براي قطع 
اينترنت هنگام برگزاري امتحانات نهايي دانش آموزان 
خبر داد. اگرچه پس از انتشار اين خبر وزارت آموزش 
و پرورش با صدور اطلاعي��ه اي اعلام كرد كه قطعي 
اينترنت بين الملل در زمان برگزاري امتحانات نهايي 
و در اطراف اين حوزه ها به صورت پيشنهاد بوده كه 
مصوب نشده است؛ رييس مركز اطلاع رساني و روابط 
عمومي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، درباره 
قطع اينترنت اظهار كرد: همان گونه كه سال قبل هم 
اعلام شد، وزارت ارتباطات براي هيچ آزموني حتي 

يك دقيقه هم اينترنت را قطع نخواهد كرد.

    شكايت ها به رگولاتوري
چه مواردي  را شامل مي شود؟

البته در اين ميان سازمان تنظيم مقررات به اعتراض 
و شكايات كاربران از وضعيت اينترنت هم مي  پردازد. 

در اين راستا پيمان قره داغي، مديركل دفتر حفاظت 
از حقوق مصرف كننده رگولاتوري درباره آخرين آمار 
رگولاتوري از وضعيت شكايت كاربران در حوزه هاي 
مختلف ارتباطي در س��امانه ثبت و پاس��خگويي به 
شكايات )۱۹۵( توضيح داد: »در خصوص اپراتورهايي 
كه بيشترين شكايات را به خود اختصاص داده اند، بايد 
گفت بخشي از افزايش شكايت در س��امانه ۱۹۵ در 
سال ۱۴۰۱ مربوط به ش��ركت مخابرات ايران است. 
شركت مخابرات ايران در سال ۱۴۰۰، تعداد ۹۱ هزار 
و ۸۰۱ ش��كايت و در س��ال ۱۴۰۱، ۱۰۷ هزار و ۹۹۵ 
شكايت داشته است. حجم زيادي از شكايات مخابرات، 
مربوط به بحث سرقت ها است، چراكه سرقت تجهيزات 
مخابراتي افزايش يافت��ه و گزارش هاي متعددي در 
شركت مخابرات ايران در رابطه با موضوع سرقت داريم. 
متاسفانه در برخي مسيرها، چندين بار سرقت انجام 
شده است. البته به تدريج و با تغيير بستر سيم مسي به 
فيبر نوري، كمتر شاهد سرقت خواهيم بود. در مجموع 
سهم مخابرات ايران از كل شكايات ثبت شده در سال 
۱۴۰۰ حدود ۵۰ درصد بوده كه در سال ۱۴۰۱، اين 
رقم به ۵۴ درصد رسيده است. سهم ساير اپراتورها از 
ميزان شكايات در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ 
 FCP كمتر شده است. همچنين شكايت از شركت هاي
كه بيشتر فعاليت شان بر روي اينترنت ثابت است نيز 
ب��ا كاهش روبرو بود. در حوزه خدمات پس��تي نيز در 

سال ۱۴۰۱ در مقايسه با سال ۱۴۰۰ تعداد شكايات 
كمتر شده اما در بخش دفاتر پيشخوان خدمات دولت 
و اپراتورهاي مجازي )MVNO( ش��كايت در سال 

۱۴۰۱ افزايش داشته است.«

    بسته هايي كه زود تمام مي شود
يكي از مهم ترين مواردي كه كاربران از آن ناراضي اند، 
تمام ش��دن زود به زود بس��ته هاي اينترنتي است؛ 
موضوعي كه به گفته مديركل دفتر حفاظت از حقوق 
مصرف كننده رگولاتوري مي تواند به دليل استفاده 
از فيلترش��كن ها باش��د. در اين خصوص قره داغي 
مي گويد: »درخصوص شكايت كاربران از تمام شدن 
بسته هاي اينترنتي بايد عنوان كنم كه نحوه محاسبه 
حجم مصرفي مش��تركين به صورت مستمر پايش 
مي شود و تا به حال مصداقي براي كم فروشي مشاهده 
نشده است. به روزرساني خودكار نرم افزارهاي نصب 
شده در گوش��ي و كامپيوتر و به روزرساني خودكار 
سيستم عامل اين تجهيزات، عدم مديريت ترافيك 
در بازي هاي آنلاين، استفاده از فيلترشكن ها از جمله 
دلايل مه��م اتمام ناگهاني حج��م اينترنت كاربران 

هستند.«

    شكايت از سرعت هاي پايين اينترنت
در عي��ن حال برخي مش��تركان معتقدند س��رعت 

اينترنت خريداري شده با سرعتي كه در سايت هاي 
سرعت سنج ارايه مي شود يكسان نيست. قره داغي در 
اين خصوص توضيح داد: »درباره عدم تناسب سرعت 
خريداري ش��ده با س��رعتي كه توس��ط سايت هاي 
ارزيابي و تست س��رعت به كاربر نشان داده مي شود 
نيز بايد گفت كه اين عدم تناس��ب، بيشتر به حوزه 
ارتباط��ات ثابت برمي گ��ردد. رگولات��وري به تمام 
اپراتورها )مخابرات و ساير شركت هايي كه خدمات 
اينترنت ثاب��ت ارايه مي دهند( اب��لاغ و تاكيد كرده 
اس��ت كه متناس��ب با كشش خط، س��رويس ارايه 
 ،ADSL دهند. چراكه حداكثر س��رعت در فناوري
۱۶ مگابيت بر ثانيه اس��ت كه اين سرعت نيز تحت 
تاثير عواملي چون فاصله تا مركز و كيفيت فيزيكي 
سيم هاي مسي تغيير مي كند. يعني هر چقدر فاصله 
مش��ترك از مركز بيش��تر باشد، س��رعت اينترنت 
مشترك نيز كمتر مي شود. توصيه مي كنم مشتركان 
براي انجام تس��ت س��رعت، لپ تاپ را با كابل شبكه 
به مودم وصل كنند و همه دسترس��ي ها را به مودم 
قطع و سپس تست سرعت بگيرند. اگر تست كردند 
و متوجه كم فروش��ي ش��دند، در ابتدا شكايت شان 
را در پنل كاربري خودش��ان در پش��تيباني اپراتور 
مربوطه به صورت مس��تند ثبت كنند و اگر جوابي از 
شكايت شان نگرفتند مستندات آن را به رگولاتوري 
اط��لاع دهند ت��ا آن را پيگي��ري و بررس��ي كنيم. 
مش��تركين بدانن��د در صورتي كه پس از بررس��ي 
متوجه شويم حق با مش��ترك است، اپراتور ملزم به 
جبران خسارت براساس سطح سرويس در قرارداد 

با مشترك است.« 
همچنين در حال حاضر در اغلب كشورهاي پيشرفته 
در حدود ۳۰ درص��د بار ترافيك ديتا روي ش��بكه 
موبايل و ۷۰ درصد روي شبكه ثابت ست اما در كشور 
ما اين اتف��اق برعكس بوده و همي��ن موضوع باعث 
افت كيفيت سرويس س��يار شده است. در حالي كه 
با تحقق پوشش فيبرنوري، بار ترافيكي شبكه سيار 
كمتر و كيفيت و س��رعت آن نيز ارتقا پيدا مي كند. 
در اين راستا قراه داغي در پاسخ به اينكه آيا در زمينه 
پروژه فيبر نوري نيز ش��كايتي در سامانه ۱۹۵ ثبت 
شده است؟ اظهار كرد: با توجه به اينكه ارايه سرويس 
اينترنت در بستر فيبر به تازگي از سوي رگولاتوري 
الزامي شده، تعداد شكايات اين مورد كم است، در اين 

پروژه بحث ارتقاي كيفيت مطرح است.

دنياي فناورياخبار

ويژه
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دفع حجم بالايي از حملات 
سايبري توسط سامانه بومي

مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت گفت: روزانه 
حجم بالايي از حملات DDOS توسط سامانه بومي 
با دقت بالا و عملكرد بس��يار مناسب دفع مي شود. به 
گزارش ايسنا، حملات DDos يكي از خطرناك ترين 
حملاتي است كه در بس��تر اينترنت انجام مي شود. 
 Distributed Denial مخفف عب��ارت DDoS
of Service  اس��ت و هدف از اي��ن حملات خراب 
كردن سرويس مورد نظر نيست، بلكه شبكه و سرور 
مورد نظ��ر را وادار به ناتواني در ارايه س��رويس عادي 
با هدف قرار دادن پهناي باند ش��بكه يا اتصال پذيري 
مي كند. اين حملات با ارسال بسته هاي داده به قرباني 
انجام مي شود كه شبكه يا ظرفيت پردازشي قرباني را 
غرق در بسته هاي اطلاعاتي مي كند و مانع دستيابي 
كاربران و مشتريان به سرويس مي شود. به صورت كلي 
زماني يك حمله ديداس به س��ايت اتفاق مي افتد كه 
دسترسي به يك رايانه يا منبع شبكه عمداً در نتيجه 
كار مخ��رب به كاربر ديگري مس��دود يا كاهش داده 
شود. اين حملات لزوماً داده ها را مستقيماً يا هميشگي 
تخريب نمي كنند، اما عمداً دسترس پذيري منابع را 
به خط��ر مي اندازند؛ در همين رابطه به تازگي محمد 
جعفرپور- معاون وزير ارتباطات و مديرعامل شركت 
ارتباطات زيرساخت- گفته است: ثمره باور و اعتماد به 
 DDOS دانش ايراني، امروز تهديد حملات گسترده
را به اقتدار جامعه ارتباطات و فناوري اطلاعات كشور 
تبديل كرده اس��ت. وي افزود: روزانه حجم بالايي از 
حملات DDOS توسط س��امانه بومي با دقت بالا و 

عملكرد بسيار مناسب دفع مي شود.

حذف هزينه هاي ميليوني استعلام
همه دستگاه هاي اجرايي كش��ور موظف شده اند 
امكان تبادل الكترونيكي اطلاعات و پاس��خگويي 
الكترونيك��ي ب��ه اس��تعلام هاي مورد نياز س��اير 
دستگاه هاي اجرايي را حسب شرح وظايف آنان در 
چارچوب قوانين خاص و موضوعي، به صورت رايگان 
فراهم كنند. به گزارش ايس��نا، اج��راي پروژه هاي 
دولت الكترونيكي يكي از مهم ترين اقدامات براي 
اجراي شعار سال ۱۴۰۱ به نام »توليد دانش بنيان 
و اش��تغال آفرين« عينيت يافت. سازمان حفاظت 
محيط زيست نيز همگام با ديگر دستگاه هاي دولتي 
و غيردولتي در راس��تاي تحقق اين هدف و اجراي 
شعار محيط زيستي سال با عنوان »محيط زيست 
مردم پايه، هوش��مند و فناوران��ه«، موضوع دولت 
الكترونيك را در س��رلوحه برنامه ه��اي خود قرار 
داد و بر اين اس��اس، س��امانه پنجره واحد مديريت 
زمين، يكي از ۲۳ پروژه اولويت دار دولت الكترونيك 
است كه به منظور ايجاد س��هولت در ارايه خدمات 
و مجوزهاي زمي��ن محور و مديريت و پايش بهينه 
اراضي ايجاد و راه اندازي ش��ده است. ثبت و صدور 
مجوزهاي مرتبط با ساخت و ساز در اراضي و املاك 
خصوصي و اس��تعلامات مربوطه، ثبت و واگذاري 
بهره برداري از اراضي و املاك ملي، دولتي و وقفي، 
ثبت و پيگيري گزارش هاي مردمي زمين خواري 
و نظ��ارت بر اجراي قوانين مرتبط ب��ا حوزه زمين، 
اهداف چهارگانه  س��امانه اس��ت. به عب��ارت ديگر 
زمين، سامانه اي اس��ت كه امكان ثبت درخواست 
و پيگي��ري به صورت الكتروني��ك و بدون مراجعه 
حضوري را براي متقاضياني فراهم مي كند كه قصد 
اقدامات��ي نظير تغيير كارب��ري، تفكيك، تجميع، 
واگذاري و ساخت و س��از در اراضي و املاك كشور 
را دارند. سامانه زمين داراي دو زيرسامانه با عنوان 
درگاه متقاضيان و پايش اراضي است و هم اكنون به 
نشاني https: //iraneland.ir قابل دسترس و 
استفاده براي كاربران است. در همين رابطه به تازگي 
سازمان فناوري اطلاعات ايران اعلام كرده است كليه 
دستگاه هاي اجرايي كشور موظف اند، امكان تبادل 
الكترونيكي اطلاعات و پاسخگويي الكترونيكي به 
استعلام هاي مورد نياز ساير دستگاه هاي اجرايي را 
حسب شرح وظايف آنان در چارچوب قوانين خاص 
و موضوعي، به صورت راي��گان فراهم كنند. انجام 
رايگان استعلامات در سامانه زمين، هنگامي مورد 
پيگيري جدي قرار گرفت كه گزارش شد، برخي از 
دستگاه هاي كشور براي استعلامات بين دستگاهي 
اقدام ب��ه اخذ وجه از مردم مي كنن��د كه در برخي 
موارد تا حدود دو تا سه ميليون تومان هزينه را نيز 
شامل شده اس��ت. در حال حاضر ۱۳ دستگاه مهم 
كه در زمينه اس��تعلامات و صدور مجوزهاي حوزه 
زمين نقش دارند، به سامانه پنجره واحد مديريت 
زمين متصل هستند و ۱۹ عنوان استعلام و مجوز 
را از طريق اين سامانه ارايه مي كنند. ارايه خدمات 
اين دس��تگاه ها در زمينه انجام اس��تعلامات بين 
دستگاهي رايگان اس��ت و جهت ارايه مجوزها نيز 
فقط در مواردي كه طبق قوانين بالادستي و مصوبات 
هيات مقررات زدايي و تسهيل كسب و كار تعرفه يا 
هزينه ارايه خدمت تعريف شده است، مجازند براي 
صدور مجوز بر اس��اس تعرفه هاي مصوب اقدام به 
دريافت وج��ه كنند. از جمله دس��تگاه هاي اصلي 
متصل به سامانه زمين مي توان به سازمان ثبت اسناد 
و املاك كشور، سازمان امور اراضي كشور، سازمان 
حفاظت محيط  زيست، سازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي، س��ازمان منابع طبيعي و آبخيزداري 
كشور، سازمان ملي زمين و مسكن، سازمان صنايع 
كوچك و شهرك هاي صنعتي بنياد مسكن انقلاب 
اسلامي، شركت مديريت منابع آب ايران، شركت 
مهندس��ي آب و فاضلاب كشور، ش��ركت راه آهن 
جمهوري اس��لامي، ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران و ش��ركت توانير اشاره كرد. همچنين 
تعاملات لازم براي برقراري ارتباط ساير دستگاه هاي 
اجرايي نظير وزارت ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري، وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت 
كشور، سازمان اوقاف و امور خيريه و شركت عمران 

شهرهاي جديد نيز در جريان قرار دارد.

امريكا ادغام اكتيويژن در 
مايكروسافت را موقتا مسدود كرد

يك قاضي دادگاه در امريكا درخواست كميسيون فدرال 
تجارت اين كش��ور مبني بر توقف موقت ادغام شركت 
اكتيويژن بليزارد در مايكروسافت را قبول و يك جلسه 
استماع در هفته آينده تعيين كرد. به گزارش مهر به نقل 
از رويترز، ادوارد داوليا قاضي منطقه اي امريكا يك جلسه 
استماع ش��واهد دو روزه درباره درخواست كميسيون 
فدرال تجارت امريكا )FTC( براي صدور حكم اوليه در 
تاريخ هاي ۲۲ تا ۲۳ ژوئن در سانفرانسيسكو برنامه ريزي 
كرد. بدون حكم دادگاه، مايكروسافت مي توانست اين 
قرارداد ۶۹ ميلي��ارد دلاري را روز جمعه تكميل كند. 
كميسيون فدرال تجارت امريكا كه قانون آنتي تراست را 
اجرا مي كند در اوايل دسامبر ۲۰۲۲ ميلادي از دادگاه 
خواسته بود اين عمليات ادغام را متوقف كند. در همين 
راس��تا قرار است يك جلسه استماع شواهد قبل از آغاز 
دادگاه در ۲ آگوست انجام شود. با توجه به جلسه استماع 
در اواخر ژوئن، دادگاه فدرال تصميم مي گيرد كه آيا يك 
دستور مقدماتي )كه در طول بررسي اداري پرونده ادامه 

خواهد داشت( ضروري است يا خير. 

تفاهم همراه اول و سازمان انتقال 
خون براي ارايه خدمات ديجيتال

مراس��م روز جهاني اهداكنندگان خ��ون با حمايت و 
همراهي همراه اول برگزار و براي راه اندازي اپليكيشن 
اهداي خون تفاهم ش��د. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات س��يار ايران، آيين گراميداشت روز 
جهاني اهداكنندگان خون با شعار »ما هستيم، چون 
شما خون اهدا مي كنيد« و با حمايت همراه اول صبح 
امروز چهارشنبه ۲۴ خرداد ۱۴۰۲ در مركز همايش هاي 
بين المللي صداوسيما برگزار شد. در اين مراسم كه معاون 
فرهنگي و اجتماعي معاون اول رييس جمهور، تعدادي از 
نمايندگان مجلس، نماينده سازمان جهاني بهداشت در 
ايران و نمايندگان اصناف حضور داشتند، »سازمان انتقال 
خون« و »همراه اول« در برابر جمع كثيري از خيرين و 
اهداكنندگان خون تفاهم نامه همكاري تبادل كردند. 
اين تفاهم نامه كه در راستاي مسووليت هاي اجتماعي 
همراه اول منعقد شد به دنبال توسعه زيرساخت هاي 
س��خت افزاري و نرم افزاري اس��ت؛ طراحي و اجراي 
پلتفرم خاص منظوره سازمان انتقال خون و تحليل داده 
بر مبناي اپليكيشن طراحي شده نيز در آن ديده شده 
است. بهره گيري از منابع، ظرفيت ها و امكانات طرفين 
با رعايت قوانين و مقررات جهت افزايش آگاهي جامعه 
نسبت به مسائل بهداشتي و اهداي خون داوطلبانه و نيز 
مسائل اجتماعي و ارتباطي از ديگر موارد مطرح در اين 

تفاهم نامه است.

   همراه اول به دنبال ارايه 
سرويس هاي بيشتر با رويكرد ديجيتال است

حميد به��روزي، قائم مقام مديرعامل هم��راه اول در 
اين مراس��م با تأكيد بر اينكه همواره در كنار سازمان 
انتقال خ��ون بوده ايم، اظهار كرد: پي��ش از اين نيز در 
راستاي مسووليت هاي اجتماعي خود با سازمان انتقال 
خون همكاري هايي داش��ته ايم و با تفاهم نامه امروز، 
مسووليت هاي بيشتري را عهده دار مي شويم. وي افزود: 
هدف ما از اين همكاري ها به هيچ عنوان تبليغ برند نيست 
و تنها به دنبال فرهنگ سازي هستيم. مسير پيش رو را 
نيز همسو با زندگي ديجيتال مردم طرح ريزي كرده ايم 
و با توسعه اپليكيشن و سامانه هايي كه در تمامي نقاط 
كشور قابل دس��ترس باشد، به سمت اين هدف گام بر 
مي داريم. بهروزي اين همكاري را باعث مسرت دانست 
و ابراز كرد: مي توانيم در مسير همكاري ها، سرويس هاي 
ديجيتال ديگري كه در گروه همراه اول نيز وجود دارد را 
نيز به صلاحديد سازمان، در اختيار تمامي اهداكنندگان 
خون در كشور قرار دهيم تا بتوانيم حداقل خدماتي را به 
اين قشر داشته باشيم و سرويس هاي جديدي را براي 

مردم كشورمان تعريف كنيم.

   وضعيت درخشان ايران
 در حوزه اهداي خون

مصطفي جمالي، مديرعامل سازمان انتقال خون هم 
در اين مراسم با اشاره به حدود ۵۰ ميليون واحد خون 
اهدا ش��ده در سال هاي گذش��ته و وضعيت درخشان 
اهداي خون ايران در ميان كشورهاي مديترانه شرقي 
اظهار كرد: از سال ۲۰۰۷ ميلادي، اهداي ۱۰۰ درصد 
داوطلبانه در كشور داشتيم و س��ال گذشته نيز براي 
نخستين بار، با خون هاي اهدايي همه نياز مراكز درماني 

را به صورت ۱۰۰ درصدي تأمين كرديم.

   اهداكنندگان خون، مدافعان حيات
مل��ك زاده، مع��اون فرهنگي و اجتماعي مع��اون اول 
رييس جمهور هم كه ديگر س��خنران اين مراسم بود، 
اهدا كنندگان خون را مصداق مدافعان حيات دانست و 
اقدام آنان براي همنوعان خود را داراي جنبه هاي مادي 
و معنوي بيان كرد كه در حكمراني هم نقش موثر دارند.

   سازمان جهاني بهداشت
 به دنبال گسترش همكاري ها با ايران

سيدجعفر حسين، نماينده سازمان جهاني بهداشت در 
ايران نيز كه به سخنراني در اين مراسم پرداخت، با ابراز 
اميدواري نسبت به گسترش همكاري ها با سازمان انتقال 
خون ايران، تصريح كرد: تلاش هاي ارزنده سازمان انتقال 
خون ايران اين كشور را به يكي از قوي ترين كشورهاي 
منطقه مديترانه شرقي از نظر دانش و تجربيات اهداي 
خون تبديل كرده است. قرائت پيام وزير بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي نيز بخش ديگري از اين مراسم بود كه 
به دنبال آن »اپليكيشن اهداي خون« كه توسط همراه 
اول توسعه خواهد يافت نيز معرفي شد. گفتني است در 
ادامه اين مراسم نيز از برخي اهداكنندگان خون با اهداي 

لوح، تقدير شد.

وزير ارتباطات: در ايام كنكور اينترنت به هيچ وجه قطع نخواهد شد 

از كيفيت اينترنت، به موجوديت آن!

شتاب كشورهاي جهان براي ساماندهي هوش مصنوعي

ماجراي ۲ برابر شدن هزينه رجيستري آيفون چيست؟

پيشرفت سريع در هوش مصنوعي نظير برنامه چت 
جي پي تي ش��ركت OpenAI كه م��ورد حمايت 
مايكروس��افت قرار دارد، تلاش ه��اي دولت ها براي 
موافق��ت درباره قواني��ن مربوط به اس��تفاده از اين 
فناوري را پيچيده و دش��وار كرده اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، رويترز در گزارش��ي، جديدتري��ن اقدامات 
نهادهاي حاكميتي ملي و بين المللي براي ساماندهي 
و نظارت بر ابزارهاي هوش مصنوعي را بررسي كرده 

است.
استراليا: استراليا قصد دارد مقرراتي را در اين زمينه 
معرفي كند. سخنگوي وزارت صنعت و علوم در آوريل 
گفته بود: دولت استراليا با نهاد مشاورتي علوم اصلي 
اين كشور، سرگرم مش��ورت بوده و در حال بررسي 

اقدام بعدي است.
انگليس: انگليس سرگرم برنامه ريزي مقررات است. 
يك سخنگو به رويترز گفت: »سازمان رفتار مالي« 
كه يك��ي از چند رگولاتور دولتي مس��وول طراحي 
دس��تورالعمل مربوط به هوش مصنوعي اس��ت، با 
موسسه آلن تورينگ و موسسات قانوني و آكادميك 
ديگر س��رگرم مشورت اس��ت تا درك بهتري از اين 
فن��اوري پي��دا كند. رگولات��ور رقاب��ت انگليس در 
مه اعلام كرد بررس��ي تاثير ه��وش مصنوعي روي 
مصرف كنندگان، ش��ركت ها و اقتص��اد و ضرورت 
اس��تفاده از كنترل هاي جديد را آغ��از خواهد كرد. 
انگليس در مارس اعلام كرده بود قصد دارد به جاي 
ايجاد يك نهاد جديد، مس��ووليت نظارت بر هوش 
مصنوعي را بين رگولاتورهاي حقوق بشر، سلامت، 

ايمني و رقابت تقسيم كند.
چين: چين سرگرم برنامه ريزي مقررات است. ايلان 
ماسك، ميلياردر كارآفرين پنجم ژوئن پس از سفر 
به چين و ديدار با مقامات اين كشور، اظهار كرده بود: 
دولت چين به دنبال ايجاد مقررات هوش مصنوعي 
در اين كشور اس��ت. رگولاتور فضاي سايبري چين 
در آوري��ل، تدابيري را رونمايي كرد كه هدف از آنها، 

مديريت خدمات هوش مصنوعي مولد است و اعلام 
كرد مي خواهد ش��ركت ها، پيش از عرضه عمومي، 
ارزيابي هاي امنيتي خود را به مقامات ارايه كنند. اداره 
اقتصاد و فناوري اطلاعات چين در فوريه اعلام كرده 
بود: پكن از شركت هاي پيشتاز در ساخت مدل هاي 
هوش مصنوعي كه مي توانن��د چت جي پي تي را به 

چالش بكشند، حمايت خواهد كرد.
اتحادي��ه اروپ��ا: اتحاديه اروپا س��رگرم برنامه ريزي 
مقررات است. مارگارت وستاگر، كميسيونر فناوري 
اتحادي��ه اروپا ۳۱ مه گفت: امري��كا و اتحاديه اروپا، 
صنعت هوش مصنوعي را براي اس��تفاده از يك كد 
رفتاري داوطلبانه ظرف مدت چند ماه و فراهم كردن 
تدابير ايمني تا زمان طراحي قوانين جديد، تحت فشار 
قرار داده اند. وس��تاگر گفت: بر اين باور است كه اين 
تدابير، ظرف مدت چند هفته آينده طراحي خواهند 
شد. قانونگذاران اتحاديه اروپا در ماه مه در خصوص 
طراحي مقررات سخت گيرانه تر براي كنترل هوش 
مصنوعي مولد موافقت كرده و ممنوعيت نظارت با 
استفاده از فناوري تشخيص چهره را پيشنهاد كرده 
بودند. پارلمان اروپا در ژوئن، در خصوص لايحه قانون 
هوش مصنوعي اتحاديه اروپا، راي گيري خواهد كرد. 
س��ازمان مصرف كننده اروپا ب��ه نگراني درباره چت 
جي پي تي و ساير ابزارهاي هوش مصنوعي پيوسته و 
از آژانس هاي حمايت از مصرف كننده اتحاديه اروپا 
خواسته است درباره اين فناوري و مضرات احتمالي 

آن براي افراد تحقيق كنند.
فرانس��ه: فرانس��ه س��رگرم تحقيقات درباره موارد 
احتمالي نقض مقررات اس��ت. پ��س از آنكه برنامه 
چت جي پي تي بر س��ر احتمال نقض مقررات حريم 
خصوص��ي، موقت��ا در ايتاليا ممنوع ش��د، ديده بان 
حريم خصوصي فرانس��ه )CNIL( در آوريل اعلام 
كرد س��رگرم تحقيقات متعدد درباره احتمال نقض 
شدن مقررات است. مجلس ملي فرانسه در مارس، 
به هشدارهاي گروه هاي مدافع حقوق مدني توجهي 

نكرد و استفاده از نظارت ويدئويي هوش مصنوعي در 
زمان بازي هاي المپيك ۲۰۲۴ پاريس را اعلام كرد. 
گروه هفت: گ��روه هفت به دنب��ال دريافت نظرات 
براي مقررات در زمينه هوش مصنوعي است. سران 
گروه هفت در نشس��ت ۲۰ مه كه در هيروش��يماي 
ژاپن داشتند، بر ضرورت مديريت هوش مصنوعي و 
فناوري هاي ايمرس��يو اذعان كرده و موافقت كردند 
وزيران اي��ن گروه درباره اين فن��اوري در چارچوب 
“پروسه هوش مصنوعي هيروشيما “ گفت وگو كرده 
و نتاج مذاكراتش��ان را تا پايان سال ۲۰۲۳ گزارش 
كنند. وزيران ديجيتالي گروه هفت پس از ديداري كه 
در آوريل در ژاپن برگزار شد، اعلام كردند كشورهاي 
گروه هفت بايد مقررات مبتني بر ريسك در خصوص 

هوش مصنوعي اتخاذ كنند.
ايرلند: ايرلند به دنبال دريافت نظرات براي مقررات 
در زمينه ه��وش مصنوعي اس��ت. رييس حفاظت 
از ديت��اي ايرلن��د در آوريل اعلام ك��رده بود هوش 
مصنوعي بايد ساماندهي شود اما نهادهاي نظارتي 
پيش از شتاب براي ممنوعيت هايي كه واقعا معتبر 
نمي مانند، بايد برنامه ريزي كنند كه چطور اين كار را 
به شكل مناسب انجام دهند. ايتاليا: يك مقام ارشد در 
ماه مه گفته بودايتاليا سرگرم تحقيقات درباره نقض 
احتمالي مقررات است. س��ازمان حفاظت از ديتاي 
ايتاليا قصد دارد پلتفرم هاي هوش مصنوعي ديگر را 
مرور كرده و كارشناسان هوش مصنوعي را استخدام 
كند. برنامه چ��ت جي پي تي پس از اينكه در مارس، 
به دليل وجود نگراني هايي از سوي سازمان حفاظت 
از داده ملي موقتا ممنوع شد، در آوريل براي كاربران 

قابل دسترس شد. 
ژاپن: ژاپن س��رگرم تحقيقات درباره نقض احتمالي 
مقررات اس��ت. ديده بان حريم خصوصي ژاپن دوم 
ژوئن اعلام كرده بود هش��دار داده است كه شركت 
OpenAI اطلاعات حس��اس را بدون اجازه مردم 
جمع آوري نكند و اطلاعات حساسي كه جمع آوري 

مي كند را به حداقل برس��اند و اگر نگراني بيشتري 
وجود داش��ته باش��د، ممكن اس��ت اقدام بيشتري 
انجام دهد. اسپانيا: اسپانيا سرگرم تحقيقات درباره 
نقض احتمالي مقررات است. آژانس حفاظت از داده 
اسپانيا در آوريل اعلام كرد يك تحقيقات مقدماتي 
را در خصوص نقض احتمالي داده توسط برنامه چت 
جي پي تي آغاز ك��رده و از ديده بان حريم خصوصي 
اتحاديه اروپا خواس��ته اس��ت نگراني ه��اي حريم 
خصوصي پيرامون چت جي پي ت��ي را ارزيابي كند. 
سازمان ملل متحد: آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان 
ملل متح��د ۱۲ ژوئن از پيش��نهاد بعضي از مديران 
ه��وش مصنوعي ب��راي ايجاد ي��ك ديده بان هوش 
مصنوعي مش��ابه آژانس بين المللي انرژي هسته اي 
حمايت كرد اما خاطرنشان كرد تنها كشورهاي عضو 
مي توانند چنين نه��ادي را ايجاد كنند نه دبيرخانه 
سازمان ملل متحد. گوترش همچنين برنامه هايي را 
اعلام كرده تا تا پايان سال، كار روي يك نهاد مشورتي 
ه��وش مصنوعي رده بالا آغاز ش��ود ك��ه توافقهاي 
مديريت هوش مصنوعي را به طور مرتب مرور كرده و 

توصيه هايي را ارايه مي كند.
امريكا: امريكا به دنب��ال دريافت نظرات در خصوص 
مقررات مربوطه اس��ت. كميس��يون تجارت فدرال 
امريكا در ماه مه اعلام كرد اين سازمان متعدد است 
از قوانين فعلي براي كنترل بعضي از خطرات هوش 
مصنوع��ي مانند افزايش قدرت ش��ركت هاي برتر و 
كمك به كلاهبرداري، اس��تفاده كند. مايكل بنت، 
سناتور امريكايي در آوريل، لايحه اي را معرفي كرد كه 
بر اساس آن، نيروي ويژه اي براي بررسي سياست هاي 
امري��كا در زمينه هوش مصنوعي ايجاد مي ش��ود و 
راه هايي را براي تهديدهاي متوجه حريم خصوصي، 
آزاديهاي مدني و روند قانوني را شناس��ايي مي كند. 
دولت بايدن در آوريل اعلام ك��رد به دنبال دريافت 
نظرات عمومي درباره تدابيري براي مسووليت پذيري 

براي سيستم هاي هوش مصنوعي است.

دبير انجمن واردكنن��دگان تلفن همراه با بيان اينكه 
افزايش قيمت آيفون مطرح نيست و در قانون چيزي 
به عنوان هزينه رجيستري وجود ندارد، گفت: آنچه 
مطرح ش��ده اين اس��ت كه س��ود بازرگاني واردات 
تجاري هم��ه كالاها از جمله موبايل در س��ال جاري 
دو برابر س��ود بازرگاني واردات تجاري تعيين ش��ده 
ك��ه تاثيري بر قيمت ها در بازار ندارد، چرا كه اساس��ا 
خريد و فروش كالاي مسافري مجاز نيست. عبقري 
در گفت وگو با ايسنا، درباره برخي اخبار منتشر شده 
از دو برابر شدن هزينه رجيستري آيفون توضيح داد: 
چند مس��اله درباره واردات موبايل تداخل پيدا كرد، 
مجلس براي سال جاري مصوب كرد همه رويه هاي 
واردات، خارج از رويه تجاري، مشمول دو برابر هزينه 

واردات شود و اين موضوع فقط مختص موبايل نيست. 
پس اين موضوع جديدي نيست  و فقط بعد از انتشار 
كتاب قانون تعرفه ها، اجرا ش��د. اين قانون مربوط به 
سود بازرگاني كليه كالاهاي مس��افري است و فقط 
مربوط به آيفون نيس��ت. ضمن اينكه از ابتدا در طرح 
رجيستري مقرر شده بود هزينه رجيستري مسافري 
دو برابر هزينه تجاري باش��د. وي اف��زود: در اصل در 
رويه تجاري علاوه بر زمان بر بودن تامين ارز، ماليات 
بر ارزش افزوده و هزينه اي ديگر پرداخت مي شود، اما 
موبايل مسافري به راحتي با هزينه و قيمت كمتر وارد 
مي شد. همچنين با وجود گذشت هفت سال از طرح 
رجيستري شاهد هس��تيم كه موبايل هاي مسافري 
عملًا مس��افري واقعي نيس��تند و بيش از ۷۰ درصد 

موبايل هاي مس��افري، به صورت قاچاق وارد كشور 
مي ش��ود و با بهره مندي از معافيت هاي مسافري از 
سامانه اس��تفاده مي كند. تاكنون پرونده هاي تخلف 
بسياري در حوزه پاس��پورت، آژانس هاي هواپيمايي 
كه كد در اختيار افراد قرار مي دادند و غيره وجود داشته 
است. رييس انجمن موبايل با بيان اينكه طبق قانون 
كالاي مس��افري، كالاي تجاري نيست و نبايد خريد 
و فروش ش��ود، تصريح كرد: با توج��ه به اينكه كالاي 
مس��افري در اصل كالاي قاچاق اس��ت، اما با پوشش 
كالاي مس��افري در مغازه ها عرضه مي ش��ود. وي با 
تاكيد بر اينكه دو برابر بودن سود بازرگاني براي كالاي 
مسافري به معني افزايش قيمت آيفون نيست، تصريح 
كرد: در حال حاضر تا مدل ۱۳ آيفون به صورت تجاري 

به كشور وارد مي شود كه سود بازرگاني آن ۱۵ درصد 
بوده و هست و بازرگان هم هيچ افزايش قيمتي براي 
آن ندارد. به طور كلي واردات مسافري آيفون ۱۳ كم 
است و كمتر هم مي ش��ود، چرا كه با اين قانون صرفه 
اقتصادي ندارد. بنابراين تا امروز بحث افزايش قيمت 
آيفون مطرح نيس��ت. به گفته رييس انجمن موبايل 
در كتاب تعرفه امسال سود بازرگاني در رويه تجاري 
براي موبايل زير ۱۰۰ دلار معادل شش درصد، ۱۰۰ 
تا ۶۰۰ دلار چهار درصد و ب��راي موبايل ۶۰۰ دلار به 
بالاي ۱۵ درصد است. به طور كلي ما در قانون چيزي 
به عنوان هزينه رجيستري نداريم، بلكه بازرگان بايد 
تعرفه گمركي، سود بازرگاني و ماليات بر ارزش افزوده 

پرداخت كند تا موبايل رجيستر شود.



تعادل|
خودروسازان به دنبال اين بودند تا عرضه محصولات خود 
از مسير بورس كالا را بار ديگر در دستور كار قرار دهند. اما 
مخالفت شوراي رقابت ابهاماتي را در ارتباط ايجاد كرده بود. 
حال وزارت صمت نيز به صف مخالفان عرضه بورسي خودرو 
پيوسته تا اميد خودروس��ازان براي بازگشت روي تابلوي 
بورس كالا نااميد شود. معاون حمل و نقل وزارت صمت با 
انتشار نامه اي تكليف بازگشت خودروسازان به بورس كالا 
را مشخص كرد. منوچهر منطقي در نامه اي به مديرعامل 
بهمن موتوردس��تور داد تا عرضه 600 دستگاه ديگنيتي 
پرستيژ كه در دستور كار اين خودروساز قرار داشت،متوقف 
ش��ود. البته اين عرضه در حالي صورت مي گيرد كه اعلام 
شده بود خودروسازي نظير بهمن موتور،  به علت تكميل  
ظرفيت ش��ان در مرحله اول عرضه در س��امانه يكپارچه 
خودرو، در دور دوم عرضه يكپارچه خودرو حضور ندارد. بااين 
حال، اين رفت و برگشت ها سبب سرگيجه بازار شده است. 

اولتيماتومصمتبهبهمنموتور
روند عرضه خودروي سواري در بورس كالا، بهمن ماه سال 
گذشته و بعد از چند عرضه منظم و متوقف شد. دليل اين 
توقف هيچگاه به صورت رسمي از سوي مسوولان اعلام 
نشد و حتي شوراي عالي بورس بر اين موضوع تاكيد داشت 
كه مانعي براي عرضه خودرو در بورس كالا وجود ندارد؛ اما 
سوي ديگر اين ماجرا شوراي رقابت بود كه بر اين موضوع 
تاكيد داشت كه بازار خودرو انحصاري است و اعلام كرد كه 
فعاليت سامانه يكپارچه فروش خودرو بايد ادامه پيدا كند.

در اين ميان مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار هفته گذش��ته بر اين موض��وع تاكيد كرد كه هيچ 
مانعي براي عرضه خودرو در بورس وجود ندارد. از همين 
رو، بهمن موتور قصد داشت تا در روز 29 خرداد سال جاري 
عرضه 600 دس��تگاه ديگنيتي پرستيژ را از مسير بورس 
كالا عملياتي كند اما نامه معاون حمل و نقل وزارت صمت 
واطلاعيه جديد شوراي رقابت ورق را برگرداند تا اين عرضه 
در تاريخ ياد ش��ده، اتفاق نيفتد.  منوچهر منطقي در نامه  
خود به مديرعامل بهمن اعلام كرد: پ��س از اتمام اعتبار 
مصوبه شصت و سومين نشست شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا، از تاريخ 10 آبان 1401 تصميم گيري 
درباره قيمت گذاري خودرو توس��ط شوراي رقابت انجام 
مي شود كه آن شورا نيز در اين راستا »دستورالعمل تنظيم 
بازار خودروي سواري« را در نشست شماره 543 مورخ 11 

بهمن 1401 مصوب و ابلاغ كرده است.
اين معاون وزارت صمت ادامه داد سياست هاي دستورالعمل 
ابلاغي در راستاي عرضه خودرو به مصرف كنندگان واقعي 
بوده و همه شركت هاي صنايع خودروسازي موظفند مفاد 

دستورالعمل مذكور را اجرا كنند.
منطقي يادآور ش��د با توجه به بند 5 ماده 5 شرايط طرف 
عرضه اين دستورالعمل، عرضه كنندگان خودرو مكلفند 
محصولات توليدي خود را فقط از طريق سامانه يكپارچه 

فروش خودرو عرضه كنن��د. فروش خودرو با قيمت هاي 
خارج از ميزان تعيين شده توسط شوراي رقابت نيز مشمول 
تعزيرات بوده و چنانچه محصول جديدي نيز عرضه شود، 

بايد توسط شوراي رقابت تعيين قيمت شود.
در نامه معاون وزير صمت بر مخالفت دستگاه هاي نظارتي 
و تنظيم گر اقتصادي با عرضه خودرو در بورس كالا تاكيد 
شده است. اشاره منطقي به مخالفت سازمان بازرسي كل 
كشور، شوراي رقابت، سازمان حمايت مصرف كنندگان و 

توليدكنندگان با عرضه بورسي خودرو است.
اين مدير صمت در پايان تاكيد كرده بازار خودرو پس از فراز 
و نش��يب هاي چند ماهه اخير در مدار كاهش قرار گرفته 
است؛ بر اين اساس هرگونه تحرك خارج از چارچوب هاي 
قانوني كه منجر به اختلال در بازار و افزايش قيمت شود، 
توسط مراجع ذيربط تحت پيگرد قانوني قرار خواهد گرفت.

شورايرقابت:
عرضهخودرودربورسمتوقفشود

صبح ديروز هم ش��وراي رقابت در اطلاعيه اي اعلام کرد 
كه عرضه خودرو از هر طريقي به غير از س��امانه يكپارچه 
فروش خودرو تخلف اس��ت و عرضه خودرو در بورس كالا 
بايد متوقف شود. البته ايسنا خبر داده كه عرضه خودروي 
س��واري در بورس كالا متوقف نخواهد شد. حذف نشدن 
اطلاعيه عرضه از سايت بورس كالا و همچنين تاكيد يكي 

از اعضاي شوراي عالي بورس نيز مهر تاييدي بر اين موضوع 
است. بر اين اساس، احسان دشتيانه، عوض شوراي عالي 
بورس اعلام كرده اس��ت كه آخرين مصوبه شوراي عالي 
بورس براي عرضه خودرو در بورس كالا پابرجاست و طبق 
ماده 1۸ قانون توسعه ابزارهاي مالي، هر كالايي در بورس 
كالا عرضه مي شود، از شمول قيمت گذاري خارج مي شود. 
بنابراين يكشنبه، 29 خرداد ماه 600 دستگاه ديگنيتي 
پرستيژ سفيد رنگ از سوي بهمن موتور در تالار خودروي 

بورس كالا عرضه می شود.
مخالفت ش��وراي رقابت و وزارت صمت با فروش بورسي 
خودرو در حالي است كه مديران بورسي با اين مساله موافق 
هستند و شوراي عالي بورس به نوعي پشت خودروسازان در 
آمده بود و از عرضه محصولات توليدي آنها در بورس كالا به 
نوعي حمايت كرده بود. حال بايد منتظر ماند و ديد واكنش 
مديران بهمن به نامه معاون وزير صمت چيست آيا آنها از 
فروش ديگنيتي پرستيژ در بورس كالا منصرف مي شوند 
يا اينكه با توجه به حمايت اعضاي شوراي عالي بورس به 
عرضه محصول منتخب خود در تاريخ 29 خرداد از مسير 

بورس كالا اصرار مي ورزند.
خودروسازان به خصوص خودروسازان خصوصي با شيوه 
قيمت گذاري شوراي رقابت به شدت مخالف هستند و 
تلاش مي كنند تا از مسير بورس كالا خودروهاي خود را 
با قيمت هاي به مراتب بالاتر فروخته و نقدينگي بيشتري 

جذب كنند، اما مخالفت صمت به نوعي كورسوي اميد 
آنها را كور كرده است.  ناگفته نماند كه برنامه ريزي عرضه 
600 دس��تگاه ديگنيتي در بورس كالا در حالي انجام 
شده، كه اعلام شده بود خودروسازي نظير بهمن موتور، 
 به علت تكميل  ظرفيتش��ان در مرحله اول عرضه در 
س��امانه يكپارچه خودرو، در دور دوم عرضه يكپارچه 
خودرو حضور ندارد و در دور دوم فقط چهار خودروساز و 
مونتاژكار محصولاتش را به مشتريان در سامانه يكپارچه 

عرضه كردند. 
شنيده ها حاكي از آن است كه برخي ديگر از خودروسازان 
داخلي هم قصد دارند محصولات پرتقاضاي خود را كه در 
دور دوم س��امانه يكپارچه عرضه نكرده اند، به بورس كالا 

بياورند و زيان انباشته خود را از اين طريق جبران كنند.
با اين حال، بازار خودرو و متقاضيان نيز به نوعي سر در گم 
مي شوند و نمي دانند قرار است مسير عرضه خودرو به بازار 
چگونه تنظيم شود آيا قرار است متقاضيان از جاده سامانه 
يكپارچه به محصولات توليدي خودروسازان دسترسي پيدا 
كنند يا اينكه بورس كالا بار ديگر به مدار عرضه باز خواهد 
گشت. هر چه هست اين رفت و برگشت ها سبب سرگيجه 
بازار شد و اين امكان وجود دارد كه بازار خودرو اعتماد خود 
را به سياست گذار از دست دهد. بي اعتماد دو طرف عرضه 
و تقاضا در بازار خودرو مي تواند نمودار قيمت خودرو را بار 

ديگر در مسير صعودي قرار دهد.
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اثرافزايشسودبازرگاني
برقيمتخودرو

دبير انجمن واردكنندگان خودرو با بيان اينكه وضعيت 
فعلي واردات خودرو رضايت بخش نيست، توضيحاتي در 
مورد تاثير افزايش دو برابري سود بازرگاني خودروهاي 
وارداتي ب��ر قيمت نهايي محصول اراي��ه كرد. مهدي 
دادفر در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد افزايش سود 
بازرگاني واردات خودرو، اظهار داشت: افزايش دو برابري 
سود بازرگاني به طور مستقيم بر قيمت خودروها اثرگذار 
نخواهد بود، امابا توجه به نوس��ان ن��رخ ارز و اينكه قرار 
است چه نوع ارزي ملاك محاسبه اين تعرفه قرار گيرد، 
قيمت خودرو را تحت تأثير قرار مي دهد. دبير انجمن 
واردكنندگان خودرو افزود: وضعيت فعلي واردات خودرو 
رضايت بخش نيست؛ از زماني كه اعلام شد واردات آزاد 
شده حدود 1240 دستگاه به كشور رسيده است بنابراين 
با توجه به اين شرايط و افزايش سود بازرگاني نمي توان 
انتظار كاهش قيمت خودرو را داشت. وي ادامه داد: اگر 
آزادي عمل مردم در واردات خودرو اعم از نو و كاركرده 
به رسميت شناخته شود، حتي با وجود افزايش حقوق 
و عوارض واردات، قيمت خودرو كاهش��ي خواهد شد؛ 
ولو اينكه نرخ محاسبات عوارض، افزايشي باشد. دادفر 
تصريح كرد: در اين صورت است كه زخم قديمي بازار 
خودرو التيام مي يابد اما اگر اين ش��رايط پياده نش��ود 
نمي توان انتظار شكسته شدن قيمت ها را داشت. وي با 
بيان اينكه واردات خودورهاي كاركرده به شدت به نفع 
مردم و بازار خودرو است، گفت: مجلس با كليات واردات 
خودروهاي كاركرده موافقت كرده اما به نظر نمي رسد 

كه در جزييات به تواق برسند.

وارداتگوشتقرمزازهفتهآينده
 قيمت هر كيلو شقه گوسفندي در ميدان بهمن كيلويي 
350 تا 355 هزار تومان، در مغاز هاي سطح شهر نزديك 
به 400 هزار تومان و در ميادين ميوه و تره بار نيز كيلويي 
2۸2 هزار تومان اس��ت. بنابر اعلام مديركل نظارت بر 
كالا هاي اساسي وزارت جهاد كشاورزي، گوشت قرمز از 
هفته آينده با نظارت سازمان دامپزشكي وارد كشور شده 
و بازار اين محصول به ثبات مي رسد. به گزارش ايسنا، 
مسعود امراللهي با اشاره به واردات گوشت قرمز گفت: 
هفته گذشته ثبت سفارش ها انجام شده است. مديركل 
نظارت بر كالا هاي اساس��ي وزارت جهادكشاورزي كه 
در ي��ك برنامه تلويزيوني صحبت مي ك��رد ادامه داد: 
اميدوارم در هفته آينده با ورود گوشت وارداتي به بازار 
قيمت گوشت قرمز به ثبات برسد. قيمت هر كيلو شقه 
گوسفندي در ميدان بهمن كيلويي 350 تا 355 هزار 
تومان، در مغاز هاي سطح ش��هر نزديك به 400 هزار 
تومان و در ميادين ميوه و تره بار نيز كيلويي 2۸2 هزار 

تومان است.

وضعيتنامشخص
مدترفعتعهدارزي

در اين روز ها كه پس از مدت ها اقتصاد ايران فضاي با 
ثباتي را تجربه مي كند و كم كم شاهد كاهش قيمت ها 
هستيم، وضعيت رفع تعهدات ارزي هنوز سر و سامان 
نگرفته و مصوبه رف��ع 45 روزه تعهدات ارزي اجرايي 
نشده است كه شفاف سازي بانك مركزي را مي طلبد.

به گزارش خبرگزاري تسنيم، يكي از زمينه هايي كه 
سودهاي فراواني را براي برخي وارد كنندگان خصوصا 
در زمان جهش هاي ارزي فراهم مي كند، مدت زماني 
است كه آنها مي توانند نسبت به رفع تعهد هاي ارزي 
خود اقدام كنند. گفتني است اخيرا، طبق مصوبه اخير 
كميته ارزي زمان رفع تعهدات ارزي كه سابقا در سامانه 

جامع تجارت 9 ماه بود به 45 روز تقليل پيدا كرد.
به عنوان مثال تاكنون اگر تاريخ ايجاد تعهد وارد كننده 
تلفن همراه و تبلت و تجهيزات رايانه اي يكم فروردين 
بود، تا تاريخ يكم دي ماه همان سال، مهلت داشت تا 
نسبت به رفع تعهد ارزي خود اقدام كند. اين فرصت 
زياد به يكي از عواملي تبديل شده بود كه در برهه هايي 
كه ش��اهد افزايش نرخ ارز و التهابات ارزي هس��تيم، 
وارد كننده تا جايي كه ممكن است ورود كالاي خود 
به كش��ور را به تعويق بي اندازد و علاوه بر اينكه بازار را 
دچار التهاب كند، به دليل ما به تفاوت معنا دار نرخ ارز 
نيما و بازار آزاد، سود هاي قابل توجهي از اين محل به 

دست آورد.
لازم به ذكر است، اخيرا كميته ارزي براي جلوگيري 
از چنين اقدامات، در مصوبه اي بازه رفع تعهدات ارزي 
براي وارد كنندگان را از 9 ماه به 45 روز كاهش داد تا 
تقريبا امكان سوءاستفاده از فاصله  اي كه ممكن است 
بين نرخ نيما و نرخ ارز در ب��ازار آزاد به وجود بيايد به 
حداقل برسد. گفتني است، اخيرا يك مديركل وزارت 
صمت با تاكيد بر لزوم رفع تعهد ارزي واردكنندگان 
موبايل اعلام كرده است: با توجه به تاخيرهايي كه در 
خصوص رفع تعه��د ارزي وجود دارد از بانك مركزي 
خواس��ته ايم از افرادي كه براي واردات موبايل ارز در 
اختيار دارند اما نس��بت ب��ه واردات آن اقدامي انجام 
نداده ان��د مابه التف��اوت دريافت كن��د و همچنين از 
بانك مركزي خواس��ته ايم تا بررسي شود كه از ميان 
دريافت كنندگان ارز براي واردات موبايل چه افرادي 
در بازار شفاف عمل كرده اند و چه افرادي هنوز نسبت 

به رفع تعهد ارزي اقدام نكرده اند.
مشخص نيس��ت چرا در اين روز ها كه پس از مدت ها 
اقتصاد ايران فضاي با ثباتي را تجربه مي كند و كم كم 
شاهد كاهش قيمت ها هستيم، وضعيت رفع تعهدات 
ارزي هنوز س��ر و س��امان نگرفته و نامشخص است؟ 
مش��خصا اجراي چنين مصوب��ه اي مي تواند انگيزه 
واردكنندگان را براي عقب انداخت��ن واردات كالاي 
خود به منظور انتفاع از افزاي��ش نرخ ارز در بازار آزاد و 
استفاده از مابه التفاوت نرخ نيما با نرخ آزاد كاهش دهد 
كه همين امر در نهايت موجب مي شود تا شاهد كمبود 
كالا در بازار ه��ا و به دنب��ال آن افزايش قيمت كالاها 
نباشيم. بنابراين لازم است بانك مركزي در خصوص 
دلايل و مشكلاتي كه سبب شده تا اين مصوبه درستي 

انجام نشود شفاف سازي كند.

مجوزوارداتبرايخودروهاي
خارجيباعمركمتراز۵سال

نماينده مردم اه��واز در مجلس گفت: در صورت تاييد 
نهايي لايحه »واردات خودرو« توسط شوراي نگهبان، 
خودروهاي خارجي با عمر كمتر از پنج سال مي توانند 
مجوز واردات دريافت كنند. س��يد كريم حسيني در 
گفت وگ��و با خبرنگار مهر بيان كرد: در جلس��ه علني 
امروز مجلس، نمايندگان با قاطعيت به لايحه واردات 
خودروه��اي كار ك��رده رأي مواف��ق دادن��د و در اين 
رأي گيري 212 نماينده رأي موافق دادند و تنها چهار 
رأي مخالف به اين لايحه داده ش��د. عضو كميسيون 
اجتماعي مجلس اظهار كرد: بر اين اساس خودروهاي 
با عمر كمتر از پنج سال مي توانند مجوز واردات دريافت 
كنند. وي ادامه داد: اين طرح كه بنا بود در بودجه 1402 
قرار بگيرد اما عملي نشده بود، پس به صورت لايحه به 
مجلس فرستاده شد كه با رأي قاطع نمايندگان و پس 
از تصويب به شوراي نگهبان ارسال شد. حسيني گفت: 
واردات خودرو يكي از مطالبات اصلي مردم در سال هاي 
اخير بوده كه اميدواريم با تأييد شوراي نگهبان هرچه 

سريع تر عملي شود.

چراآيفونهايامريكايي
ارزاننميشود؟

قيمت تلفن هاي گرانقيمت مانند آيفون هاي امريكايي 
رفرش و ريپك مستقيما به نرخ بازار آزاد وابسته است 
اما قيمت اين دسته از تلفن ها كه براساس رويه واردات 
در برابر صادرات خود وارد كش��ور مي ش��ود، كمتر از 
رق��م كاهش نرخ دلار دچار كاهش قيمت مي ش��ود. 
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، ط��ي روزهاي اخير 
ش��اهد بوديم كه با افت قيمت دلار قيمت تلفن هاي 
همراه بالاي 600 دلار نيز كاهش يافت. اين در حالي 
بود ك��ه قيمت تلفن هاي همراه كمتر از 600 دلار كه 
ارز بازار مبادله اي دريافت مي كنند تغيير محسوسي 
نداش��ت و صرفا به دليل كاهش سود فروش از جانب 
فروشندگان ش��اهد كاهش قيمت تلفن هاي همراه 
كمتر از 600 دلار بوديم. اين موضوع به خوبي نش��ان 
داد كه قيمت تلفن هاي گرانقيمت مانند آيفون هاي 
امريكايي رفرش و ريپك مس��تقيما به نرخ بازار آزاد 
وابسته است. با اين وجود شاهد هستيم كه قيمت اين 
دسته از تلفن هاي همراه كه براساس رويه واردات در 
برابر صادرات خود وارد كش��ور مي شود، كمتر از رقم 
كاه��ش نرخ دلار دچار كاهش قيمت مي ش��ود اما از 
سويي ديگر هنگام افزايش نرخ ارز، با نرخي گران تر از 
نرخ ارز در بازار آزاد قيمت گذاري مي شوند. علت اين 
مساله اين اس��ت كه در رويه واردات در برابر صادرات 
خود، صادركننده به جاي آنكه از ارز خود براي واردات 
مواد اوليه و ماشين آلات مورد نياز توليد خود استفاده 
كند، با اس��تفاده از آن كالاي آم��اده به مصرف مانند 
آيفون هاي رفرش و ريپك وارد كشور مي كند تا سود 
بيشتري كسب كند. در اين شرايط صادركننده كالاي 
مصرفي و غيرضرور وارد شده را براساس نرخي بالاتر 
از نرخ ارز در بازار آزاد قيمت گذاري مي كند چرا كه ارز 
خودش را ارزشمند تر مي داند. علت اصلي اين اتفاق اين 
است كه بانك مركزي در اين رويه امكان قيمت گذاري 
را ندارد و عملا شاهد انحصار در قيمت گذاري توسط 
صادركنندگان يا دارندگان رانت ارز حاصل از صادرات 
هستيم. اين مساله سبب ضايع شدن حقوق خريداران 
و شكل گيري فضاي منفي در خصوص رويه واردات در 

برابر صادرات خود شده است.

تاسيس۵مركزتجاريدرعراق
مديركل دفتر بازرگاني، عربي و آفريقايي سازمان توسعه 
تجارت ايران گفت: بر اساس پتانسيل سنجي هاي انجام 
شده در سازمان توسعه تجارت ايران ظرفيت 20 ميليارد 
دلاري براي روابط تجاري بين ايران و عراق شناسايي 
شده و رويكرد سازمان، حركت به سمت توسعه صادرات 
كالاهاي با ارزش افزوده بالاتر به عراق است،  فرزاد پيلتن 
در دومين جلسه شوراي سياست گذاري توسعه روابط 
دوجانبه ايران و عراق، اظهار كرد: براي توس��عه روابط 
تجاري با عراق در بخش هاي مختلف از جمله صادرات 
خدمات فني و مهندسي، ترانزيت صادرات گاز و برق و 
غيره، برنامه ريزي شده است.  به گفته وي در سال 1401 
صادرات ايران به عراق 15 درصد رشد داشت. صادرات 
ايران به عراق در سال 1400 به ميزان ۸.9 ميليارد دلار 
بود و در س��ال 1401 اين رقم ب��ه 10.2 ميليارد دلار 
افزايش يافت. پيلتن با بيان اينكه بر اساس برنامه ريزي  
سازمان توسعه تجارت، قرار است  صادرات خدمات فني 
و مهندسي به عراق در سال 1404 به 15 ميليارد دلار 
برسد، تصريح كرد: قرار است از ابزارهاي جديدي براي 
كمك به توسعه صادرات به عراق استفاده شود كه يكي 
از اين ابزارها، مراكز تجاري در كشور عراق براي كمك 
بخش خصوصي است. بر اين اساس پنج مجوز تأسيس 
مركز تجاري به بخش خصوصي در شهرهايي از جمله 
بغداد، بصره، كربلا و كلار داده ش��ده است. وي با بيان 
اينكه رويكرد ديگر سازمان توسعه تجارت، حركت به 
سمت توس��عه صادرات كالاهاي با ارزش افزوده بالاتر 
به عراق است، گفت: با اس��تفاده از ابزارهاي مختلف از 
جمله مشوق هاي صادراتي، اولويت به كالاهاي با ارزش 
افزوده بالاتر داده ش��ده تا از بازار عراق بهره بيش��تري 
ببريم. مديركل دفتر بازرگاني، عربي و آفريقايي سازمان 
توس��عه تجارت ايران همچنين با بيان اينكه رويكرد 
ديگر سازمان افزايش كيفيت،  استاندارد و بسته بندي 
كالاهاي صادراتي به عراق است تا حضور ايران در بازار 
اين كشور ثبات بيشتري داش��ته باشد، اظهار كرد: در 
سفر اخير رييس جمهور سوريه مقرر شد كه ترانزيت 
ايران به عراق از طريق سوريه محقق شود كه اميدواريم 
بتوانيم از اين مساله نيز براي توسعه روابط تجاري با عراق 
بهره بگيريم. پيلتن درباره مشكلات تجارت با عراق نيز 
گفت: در ارتباط با كشور عراق سه دسته مشكلات وجود 
دارد كه برخي مشكلات در دولت و كشور عراق است، 
يك سري از مشكلات داخلي و برخي از مشكلات نيز بين 

دو كشور مشترك است.

شوراي رقابت: عرضه خودرو در بورس كالا متوقف شود/ صمت به بهمن موتور اولتيماتوم داد

سرگيجه خودرو در تابلوي بورس

مديركل شرق آسياي سازمان توسعه تجارت: 

فرصتصادراتيجديدبراينفوذدربازارچين
مديركل شرق آسياي سازمان توسعه تجارت مي گويد: با 
توجه به گستردگي حضور چين در اقتصاد دنيا و همكاري 
كشورهاي مختلف منطقه با چيني ها ايران نيز براي حفظ 

اين بازار بايد برنامه ريزي دقيق داشته باشد.
مديركل شرق آسياي سازمان توسعه تجارت در نشست 
معرفي فرصت هاي صادراتي در نمايشگاه چين بيان كرد: 
همانطور كه در آمارهاي سال هاي گذشته مشخص است، 
چين همواره به عنوان شريك اصلي تجاري ايران مطرح 
بوده و اصلي ترين مقصد كالاه��اي صادراتي ايران نيز به 

حساب مي آيد.
كاوه دليري با بيان اينكه براي حفظ و توسعه اين بازار بايد 
برنامه ريزي دقيقي داشت، اظهار كرد: ما در ماه هاي گذشته 
به خوبي ديده ايم كه بخش مهم از كش��ورهاي منطقه و 
رقباي ما براي همكاري با چين برنامه هايي مشخص دارند 
و توافقات جديدي را نيز در همين زمينه نهايي كرده اند. از 
اين رو ما بايد به اين سوال پاسخ دهيم كه اگر قصد توسعه 
همكاري ه��ا با چين را داريم چ��ه برنامه هايي را پيگيري 

خواهيم كرد.
مديركل شرق آسياي سازمان توسعه تجارت اضافه كرد: در 

ماه هاي گذشته مذاكرات و توافقات خوبي ميان دولت هاي 
دو كشور انجام شده و در س��فر اخير رييس جمهوري به 
چين نيز مشخص شد كه دو طرف مي توانند براي بهبود 
سطح همكاري ها برنامه ريزي هاي دقيقي را در دستور كار 
قرار دهند. البته اين موضوع تنها در سطح دولت ها نيست 
و بايد تلاش كرد كه بخش خصوصي دو كشور با يكديگر 

همكاري هاي ويژه اي را دنبال كند.
وي با بيان اينكه نمايش��گاه بين الملل��ي چين مي تواند 
فرصت مهمي براي توسعه اين همكاري ها باشد، تشريح 
كرد: با توجه به مقدمات فراهم ش��ده شركت هاي ايراني 
مي توانند چه ب��ه صورت انفرادي و مج��زا و چه با حضور 
ش��ركت هاي ايراني در نمايشگاه بين المللي چين حاضر 
شوند و به معرفي دستاوردها، امكانات و ظرفيت هاي خود 
بپردازند. در اين نمايشگاه چه فرصت هاي صادراتي و چه 
ظرفيت هاي همكاري با شركت هاي چيني قابليت پيگيري 

خواهد داشت.
دليري اضافه كرد: يك��ي ديگر از موضوعات مهمي كه در 
رابطه با چين امكان پيگيري دارد فرصت جذب سرمايه گذار 
از اين كش��ور در حوزه هاي مختلفي مانند انرژي، معدن، 

صنعت، زيرساخت هاي حمل و نقل و مواد اوليه و توليدي 
است. در اين نمايش��گاه تلاش مي كنيم مقدمات ارتباط 

شركت هاي ايراني با چيني ها در اين حوزه نيز دنبال شود.
مديركل شرق آسياي سازمان توسعه تجارت خاطرنشان 
كرد: چيزي كه براي ما بايد بيش��ترين اهميت را داشته 
باشد توسعه روابط اقتصادي با يكي از بزرگ ترين غول هاي 
اقتصادي دنيا و اصلي ترين ش��ريك تجاري ايران است. از 
اين رو اهميت دارد كه به دور از تحليل هاي سياست زده به 
فكر گسترش همكاري هاي اقتصادي ميان دو كشور باشيم.

برگزاريرويدادتجاريوارداتچين
همچنين در اين نشس��ت »حامد ب��ي آزار« معاون امور 
نمايشگاهي شركت نمايشگاه هاي بين المللي ايران با بيان 
اينكه چين يك كشور پيشرو است، تصريح كرد: هدف ايران 
گسترش صادرات است و اين كشور به عنوان قطب صادراتي 
جهان است كه از 6 سال گذشته بر اساس تدبيري نمايشگاه 

وارداتي را راه اندازي كرده است.
وي با تاكيد ب��ر اينكه چين علاوه بر صادرات، كش��وري 
واردكننده نيز محس��وب مي ش��ود، خاطرنش��ان كرد: 

ش��ركت هاي ايراني با مزي��ت رقابتي مي توانن��د در اين 
نمايشگاه حضور پيدا كنند كه براي كسب و كارها بسيار 

منفعت به همراه دارد.
بي آزار با بيان اينكه يك پاويون ملي دراين نمايشگاه براي 
ايران در نظر گرفته شده است، تصريح كرد: در پنجمين 
دوره نمايش��گاه واردات چين دو هزار و ۸00 هزار شركت 
خارج��ي در ۸00 هزار مترمربع حضور داش��تند كه ۷3 

ميليارد دلار گردش مالي نيز داشته است. 
وي با بيان اينكه اين نمايشگاه در 6 گروه كالايي پيش بيني 
ش��ده اس��ت، گفت: مواد غذايي و محصولات كشاورزي، 
صنعت خودرو، هوش مصنوعي، لوازم آرايشي و بهداشتي، 
كالاي مصرفي و خدمات فني و مهندس��ي مجموع اين 

نمايشگاه را تشكيل مي دهد.
بي آزار با بيان اينكه س��هم ايران از كل تجارت چين يك 
درصد است، بيان كرد: مي توانيم با همدلي و هم افزايي با 
توجه به روابط دوستانه و دراز مدت دو كشور سهم خود را 
افزايش دهيم. به گفته معاون امور نمايشگاه شركت سهامي 
نمايشگاه هاي ايران، ششمين نمايشگاه واردات چين 14 تا 

19 آبان ماه به مدت شش روز برگزار مي شود.

يك نماينده پيش بيني كرد 
سقوط قيمت ها در بازار خودرو 

جلال رش��يدي كوچي نماينده مجلس معتقد است: اگر 
خودرو هاي كاركرده وارد كش��ور شود، قيمت ها به شدت 
ريزشي مي شود. او در گفت وگوي خود با خبرآنلاين گفته 
است: هم اكنون طرح خودرو هاي كاركرده در دستور كار 
مجلس است و همه منتظر هستند كه ببينند چه اتفاقي 
مي افتد. در كل، با تصويب و نهايي شدن طرح خودرو هاي 
كاركرده و اجراي آن، من فكر مي كنم س��ال آينده تعداد 
خودروي نويي كه وارد كشور شود، بيشتر خواهد بود، چون 
در حال حاضر ثبت سفارش ها انجام شده است. رشيدي 
درباره اثر واردات خودرو ه��اي كاركرده روي قيمت ها در 
بازار، بيان كرده: اگر خودرو هاي كاركرده وارد كشور شود، 
قيمت ها به شدت ريزشي مي شود، چون فردي كه امروز 
ب ام و سوار است و خودرو او 20 ميليارد تومان باشد، وقتي 
ببيند قرار اس��ت يك ب ام و مدل 2022 با قيمت يكي دو 
ميليارد تومان وارد كشور شود، 1۸ ميليارد تومان قطعا به 
ضرر اين فرد خواهد بود، بنابراين اين فرد هم خودرو را وارد 
بازار مي كند. آخرين مدل خودرو هاي وارداتي كه وارد كشور 
شد، مربوط به 201۷ بود. او در پاسخ به اين پرسش كه چه 

تضميمي وجود دارد كه اتفاقي كه تاكنون در رابطه با قيمت 
خودرو هاي خارجي افتاده كه قيمت شان 10 برابر هم شده، 
در رابطه با قيمت خودرو هاي كاركرده نيفتد، اينطور گفته: 
اگر آيين نامه اي كه دولت مي نويس��د، انحصار ايجاد كند 
يا اگر محدوديت بگ��ذارد و براي مثال، بگويد هزار خودرو 
بيشتر وارد نشود و اين محدوديت با نياز بازار منطبق نباشد، 
حتما افزايش قيمت خواهيم داشت. نگراني ما همين جا 
است كه دولت مجددا در آيين نامه واردات خودرو به جاي 
اينكه نفع مردم را در نظر بگيرد، نفع خودروسازان را ببيند. 
اين خودرو هايي كه در ايران براي ما آرزو ش��ده، آن طرف 
خليج فارس از دم قسط به مردم مي فروشند. يعني در آن جا 

خودرو را قسطي برمي داريد مي آوريد. 
ما بايد به اين س��مت برويم. هر مس��يري، هر رفتاري و 
هر حركتي غير از اين باش��د، حتما باعث افزايش قيمت 
مي شود. رشيدي كوچي همچنين درباره اينكه واردات 
خودرو هاي دست دوم به دليل اينكه تقاضاي بالايي را وارد 
بازار مي كند، مي تواند منجر به افزايش قيمت ارز ش��ود، 
نيز عنوان كرد:  به نظر من، اينك��ه مي گويند اگر واردات 

خودرو هاي كاركرده اتفاق بيفتد، تقاضاي ارز را افزايش 
مي دهد، درس��ت نيس��ت. اول اينكه اگر كسي بخواهد 
خودرويي بي��اورد، ارز را كه از ك��ف بازار جمع نمي كند، 
ولي خيلي ها فكر مي كنند اين اتفاق مي افتد. ش��ما اگر 
بخواهيد خودرو بخريد، به صرافي مي رويد. ريال مي دهيد 
و صراف در كشور مقصد، ريال را تبديل به دلار مي كند و 
به عامل شما در آن كش��ور مي دهد؛ آن هم با دلار هايي 
كه در آن كش��ور براي ما اس��ت. يعني اگر شما بخواهيد 
يك خودرو بخريد، مي رويد مع��ادل دلاري اش را پول به 
صراف مي دهيد، صراف اين پول را به دلار تبديل مي كند 
و به عامل شما مي دهد. او درادامه افزوده: اين دلار ها براي 
كيست؟ براي همين مردم است؛ براي شركت هاي دولتي 
يا صادركنندگان است كه دلارهايشان را به ايران نمي آورند. 
اين شركت ها محصولاتشان را صادر مي كنند، اما دلار را در 
كشور مقصد نگه مي دارند. چرا دلار را به ايران نمي آورند؟ 
چون اگر ارز را به ايران بياورند، بايد نس��بت به بازار آزاد به 
قيمت كمتري بفروشد. براي مثال، بايد به دولت 2۸ هزار 
تومان بدهد، اين در حالي است كه قيمت ارز در بازار 50 

هزار تومان است. اين نماينده مجلس متذكر شده: وقتي 
واردات خودرو هاي كاركرده آزاد شود، اين دلار ها تبديل به 
خودرو مي شود؛ چراكه خودرو در ايران متقاضي زياد دارد و 
سود بيشتري عايدشان مي شود تا پس انداز كردن دلار در 
خارج از كشور. به اين، تجارت مي گويند. ضمن اينكه چرا 
ما دائما همه كالا ها را با دلار محاسبه مي كنيم؛ مگر درهم 
نداريم؟ مگر ارتباط ما چين خوب نيست و نمي خواهيم 
دلار را در مب��ادلات حذف كنيم؟ ما يوان ك��ه داريم. در 
كشور چين، هم خودرو چيني است و هم خودروي كره اي، 
ژاپني، آلماني و ... ما مي توانيم خودرو چيني بياوريم، خودرو 
آلماني و كره اي هم از اين كشور وارد كنيم. او اظهار كرده: 
باز هم تاكيد مي كنم كه ما خيلي از ايراني هايي داريم كه 
در كشور هاي حوزه خليج فارس، نمايندگي واردات خودرو 
به امارات را دارند. خيلي از اين افراد اعلام آمادگي كردند 
كه اگر شرايط آماده باشد و براي ما دردسر درست نشود، 
حاضريم تعدادي خودرو وارد ايران كنيم. اينها كار هايي 
است كه مي شود كرد، اما چرا نمي كنند، چون نمي خواهند 

بازار خودرو از انحصار خارج شود.
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خبرروز

روند افزايشي بيماران قلبي و عروقي در كشور
معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: ۳۰ درصد افراد جامعه به فشار خون بالا و ۱۲ درصد به ديابت مبتلا 
هس��تند كه ارتباط مستقيمي با بيماري هاي قلبي و عروقي دارد و شمار مبتلايان به اين بيماري ها در كشور روند افزايشي دارد. 
حسين فرشيدي افزود: زندگي شهري، كم تحركي، چاقي، مصرف زياد نمك، پرفشاري خون، مصرف سيگار و قليان از بيشترين 
عوامل ابتلا به بيماري هاي قلبي و عروقي است و بر اساس آمار سال ۱۴۰۰ بيش از ۵۱ درصد افراد بالاي ۱۸ سال دچار كم تحركي 
هستند كه باعث مي شود به شمار مبتلايان به اين بيماري ها افزوده شود. او تاكيد كرد: پيگيري طرح هاي ارايه شده در نظام سلامت 

موجب كاهش مرگ و مير ناشي از بيماري هاي قلبي و عروقي و شناسايي و درمان به موقع مبتلايان مي شود.

رويخطخبر

معافيت جديد سربازي براي خانواده هاي داراي معلول
س��ازمان وظيف��ه عموم��ي فراج��ا 
دراطلاعي��ه اي اعلام ك��رد: تنها فرزند 
ذكور س��الم خانواده ه��اي داراي فرزند 
معلول ش��ديد از خدمت سربازي معاف 
مي شوند. سازمان وظيفه عمومي فراجا 
در اطلاعي��ه اي اعلام كرد: درراس��تاي 
حماي��ت از خانواده ه��اي داراي فرزند 
معلول و برابر ابلاغيه ستاد كل نيروهاي 

مس��لح، معافيت تنها فرزند ذكور سالم خانواده هاي 
داراي فرزند معلول ش��ديد، به م��اده ۶ قانون جامع 
حمايت از معلولان افزوده شد. به گزارش پايگاه خبري 
پليس، درماده ۶ قانون خدمت وظيفه عمومي، يكي از 
فرزندان ذكور بواسطه معلوليت پدر يا مادر يا دو فرزند 

معلول خان��واده از خدمت دوره ضرورت 
معاف مي ش��وند كه معافيت فوق نيز به 
اين ماده افزوده ش��ده و واجدين شرايط 
مي توانند با تاييديه سازمان بهزيستي از 
طريق يكي از دفاتر خدمات الكترونيك 
انتظامي )پليس+۱۰( محل س��كونت 
براي ثبت درخواست خود اقدام و از رده 
وظيفه عمومي شهرستان محل سكونت 
خود پيگيري كنند. به عنوان مثال، در خانواده داراي 
يك فرزند ذكور س��الم و يك فرزند معلول، در صورت 
تاييد معلوليت شديد فرزند از سوي سازمان بهزيستي 
و شوراي پزشكي وظيفه عمومي، تنها فرزند ذكور سالم 

خانواده از خدمت دوره ضرورت معاف مي شود.

پيگيري حقابه هيرمند از مسير ديپلماتيك
رييس سازمان محيط زيست درباره 
پيگيري وضعيت حقابه هيرمند گفت: 
در اي��ن زمينه مباح��ث ديپلماتيك 
مطرح اس��ت و اميدواري��م به نتيجه 
برس��د. علي س��لاجقه اظه��ار كرد: 
بايد موارد مربوط ب��ه آبخيزداري در 
ارتفاعات رعايت شود تا شاهد مسائل 
فعلي نباشيم. لايحه جامع آبخيزداري 

از سوي رييس جمهوري مطرح شده كه اميدوارم 
هرچ��ه زودتر در دس��تور كار دولت ق��رار گيرد و 
مجلس هم در اين زمينه همكاري كند. او در پاسخ 
به پرسش��ي درباره تهيه طرح گردشگري پايدار 
تالاب ش��ادگان گفت: طبق همان قولي كه داده 
بوديم اين ط��رح را هفته قبل به رييس جمهوري 

ارايه كرديم. سلاجقه درباره پيگيري 
وضعيت حقابه هيرمند هم تاكيد كرد: 
در اي��ن زمينه مباح��ث ديپلماتيك 
مطرح اس��ت و اميدواري��م به نتيجه 
برسد. رييس سازمان محيط زيست 
در پاس��خ به پرسشي درباره وضعيت 
س��دها در پي بارندگي ه��اي اخير و 
جاري ش��دن س��يلاب ها اظهار كرد: 
شرايط اقليمي كشور به شكلي است كه اين موارد 
دور از انتظار نيس��ت و در تابستان هم بايد شاهد 
وقوع سيلاب هاي مهيب باشيم و مديريت جامع 
ح��وزه آبخيزداري كش��ور اگر انجام ش��ود، همه 
دس��تگاه ها مكلف مي ش��وند در قالب يك برنامه 

مشخص وظايف خود را انجام دهند. 

آخرين وضعيت سلامت حجاج ايراني
رييس مركز پزش��كي ح��ج و زيارت 
جمعيت هلال احم��ر از ارايه بيش از 
۶۲ هزار خدم��ت درماني و امدادي به 
حجاج ايراني در مكه و مدينه طي ۲۱ 
روز گذشته خبر داد. بنابر اعلام پايگاه 
اطلاع رساني جمعيت هلال احمر؛ دكتر 
سيد علي مرعشي با اشاره به حضور و 
خدمات رساني كادر بهداشت و درمان 

هلال احمر ايران در مراس��م حج تمتع در كش��ور 
عربستان گفت: از روز سوم خرداد ماه و همزمان با 
اعزام حجاج به عربستان تا پايان روز ۲۳ خردادماه، 
۶۲ ه��زار و ۹۵۴ خدمت بهداش��تي و درماني در 
مراكز هلال احمر ايران به حجاج ارايه ش��ده است. 
او افزود: در اين م��دت در مجموع، ۱۵ هزار و ۵۲۷ 
مورد ويزيت عمومي در مجموعه هتل هاي محل 
اقامت زائران ايراني و ۲۳۹۹ نيز ويزيت پزش��كان 
متخصص به حجاج ارايه شده است. همچنين ۳۲۵ 

مورد بس��تري اورژانس، ۴۰۶۷ مورد 
خدمات پاراكلينيكي، ۱۰۶۵۸ مورد 
خدم��ات نوار قلب، فش��ار خون و قند 
خون، تزريقات، پانسمان و سرم تراپي 
در مراكز درماني ايران در مكه و مدينه 
به حجاج كش��ورمان ارايه شده است. 
مرعش��ي تع��داد نس��خ درمانگاه ها و 
داروخانه بيمارس��تان براي حجاج را 
۲۸ هزار و ۶۷۱ مورد اعلام كرد و افزود: ۱۱۳۵ مورد 
امدادرساني و انتقال بيماران به مراكز درماني نيز از 

خدمات ارايه شده در اين مدت بوده است.
مرعشي در همين خصوص اظهار كرد: تا عصر روز 
۲۳ خ��رداد، تعداد ۴۶۹ نفر از حجاج ايراني در حج 
تمتع ۱۴۰۲ از خدمات بستري و درمان بهره برده اند 
كه در اين مدت ۸۷ نفر در بخش CCU بس��تري 
شده و تعداد ۳۲۵ نفر نيز در بخش اورژانس بستري 

موقت و تحت نظر پزشكان ايراني بوده اند.

ادامهازصفحهاول

 جرايمي كه
بي مجازات مي مانند

به هر حال خيلي چيزها در كش��ور ما ج��رم انگاري 
مي شود اما اينكه قانون تا چه ميزان مي تواند پشتوانه 
اجرايي داش��ته باشد مساله اي است كه بارها و بارها از 
سوي بسياري از كنشگران و كارشناسان مورد بحث 
قرار گرفته است. نبود ضمانت اجرايي براي بسياري از 
قوانين كشور خود يكي از معضلاتي است كه باعث بروز نا 
به ساماني هاي اجتماعي و اقتصادي و... شده است. وقتي 
قانون ضمانت اجرايي نداشته باشد، وقتي مجريان قانون 
براي اجراي آن پشتوانه نداشته باشند، وقتي مردم به 
دليل فراواني مشكلات حتي فرصت دفاع از حقوق خود 
را پيدا نكنند اين اتفاق رخ مي دهد كه فروشنده مي تواند 
كالاي خود را به هر قيمتي كه مي خواهد بفروشد، مدير 
مدرسه مي تواند هر ميزان كه دلش مي خواهد اوليای 
دانش آم��وزان را براي دريافت وجه نقد تحت فش��ار 
قرار ده��د، صاحبخانه مي تواند با توجه به هزينه هاي 
زندگي اش و بدون تبعيت از هي��چ قانون اجاره بهای 
مسكن، مغازه و... خود را تعيين كند و اطمينان داشته 
باشد كه كسي او را وادار به پاسخگويي نمي كند و البته 
كه مردم هم به اين س��رگرداني خود ادامه مي دهند و 
يادشان مي رود كه حقوقي دارند و بايد از آن دفاع كنند.

ضرورت بازنگري در حقوق 
و دستمزدها

۴( ش��رايط نرخ تورمي و اقلام و قيمت كالاها ايجاب 
مي كند كه دستمزدها مورد بازنگري قرار بگيرد. فقر 
هر روز در حال گسترش است و دولت به عنوان نماينده 
حاكميت نمي تواند به اين موضوع بي تفاوت باشد. اين 
روش ها خلاف منافع ملي است، دولت بايد شرايطي را 
فراهم سازد كه دستمزدها تطابق بيشتري به واقعيت ها 
داشته باشد.دولت بايد قبول كند، وقتي قيمت كالا و 
خدمات در كشور تغيير مي كند،  درآمدها هم بايد تغيير 
كند. در كشور تركيه كه سال قبل با تكانه هاي تورمي، 
مواجه بود، دولت تركيه و اردوغان رييس جمهور تركيه، 
بارها دس��تمزدها را افزايش دادند. اما در ايران به اين 
ضرورت ها توجه نمي ش��ود. ايران يكي از كشورهايي 
است كه پايين ترين دس��تمزدها را مي دهد؛ نه فقط 
نيروي كار كشور دچار مشكل شده و در مسير مهاجرت، 
گسترش آسيب هاي اجتماعي، افزايش اعتراضات و... 
قرار گرفته اند، بلكه عموم حقوق بگيران شامل كارگران، 
كارمندان و بازنشستگان هم آسيب ديده اند. بنابراين 
دولت بايد هر چه زودتر زمينه بازنگري دستمزدها را 
فراهم س��ازد. اين خواسته عموم مردم و نيروي كار در 

كشور است نه فقط در خواست نمايندگان كارگري.
۵( متاسفانه نمايندگان كارگري، نماينده واقعي نيروي 
كار كشور نيستند، آنها نشان دادند كه در چارچوب يك 
حركت مديريت شده از طرف دولت و برخي نهادهاي 
خاص عمل مي كنند، بدون اينك��ه منافع كارگران را 
دنبال كنند. اين خواسته عموم مردم بايد از سوي دولت 
اجابت شود تا پرداخت حقوق ها و دستمزدها در ايران 
تطابق بيشتري با واقعيت هاي اقتصادي داشته باشند.

رويداد

عضو ش��وراي عالي نظام پزش��كي با بي��ان اينكه 
داروخانه داران براي كسب درآمد بيشتر به مناطق 
مرفه نش��ين كوچ كرده اند و بيماران در مناطق كم 
برخوردار براي تهيه دارو بايد يك سفر نيم روزي را 
تجربه كنند، بررسي مجدد و اصلاح اجراي آيين نامه 
تاس��يس داروخانه ها را از وزارت بهداشت و سازمان 
غذا و دارو خواستار شد. دكتر يدالله سهرابي - عضو 
ش���وراي عال�ي نظ��ام پزش���كي و ريي�س نظ�ام 
پزش�كي نوش�هر درباره آيين نامه تاسيس داروخانه ها 
با گذشت دو س��ال از ابلاغ آن، گفت: بايد در حوزه 
داروخانه ها تمركز زدايي اتفاق افتد و عدالت رخ دهد؛ 
چراكه تجمع داروخانه ها در مناطق مرفه و به نسبت 
مرفه نشين اس��ت و تعداد داروخانه ها در محلات به 
نس��بت فقير و كم برخودار كمرنگ شده است. او با 
تاكيد بر اينكه آيين نامه تاسيس و اداره داروخانه ها 
در دو س��ال گذشته منجر به كوچ داروخانه داران به 
مناطق مرفه نشين شهرها شده است، اظهار داشت: 
س��طح بندي خدمات درماني و دسترسي و توزيع 
عادلانه داروخانه در آيين نامه مربوط به تاس��يس و 
اداره داروخانه ها رعايت نشد؛ براي همين نيز كلوني 
از داروخانه ها را در نقاط بالاي ش��هر مي بينيم؛ اين 
در حالي اس��ت كه طبق خروجي كه اين آيين نامه 
داشت نه تنها تمركززدايي اتفاق نيفتاده است بلكه 
دسترسي مردم به دارو را در سطح داروخانه ها دچار 

چالش كرده است.

   آيين نامه هايي كه
باعث بي نظمي شده است

او ضمن انتقاد از نگاه تجاري به مقوله سلامت به ويژه 
در حوزه دارو عنوان كرد: به طور كلي تدوين و ابلاغ هر 
نوع آيين نامه و شيوه نامه اي بايد در جهت نظم دهي 
بهتر موضوع باش��د اما آنچه كه ابلاغ اين آيين نامه 
رقم زده به نوعي بي نظمي ايجاد كرده است؛ در واقع 

ما بي نظمي بيش��تري را در توزيع داروخانه ها و نيز 
دسترسي عادلانه به خدمات درماني و دارويي شاهد 
هس��تيم. تجمع داروخانه ها در نق��اط برخوردار به 
دليل نگاه اقتصادي و بنگاه محور در دو سال گذشته 

افزايش چشمگيري داشته است.
اين عضو شوراي عالي سازمان نظام پزشكي در ادامه 
به عدم رعايت س��طح بندي خدم��ات پيرو اجراي 
آيي��ن نامه تاس��يس و اداره داروخانه ها در طول دو 
سال گذشته اشاره كرده و گفت: هدف ما دسترسي 
و توزيع عادلانه داروخانه در سطح شهر است؛ با اين 
وجود ما به سمتي پيش رفته ايم كه نه تنها اين هدف 
محقق نش��د، بلكه به اس��تناد مطالعات جامع نگر، 
داروخانه داران در تهران نقاط سرمايه داري شهر را 
هدف قرار داده اند و داروخانه تاسيس مي كنند؛ براي 
همين نيز افراد در مناطق كم برخودار و ضعيف براي 
دريافت دارو مجبور به يك سفر درون شهري هستند. 
همه اينها نشان مي دهد كه اين آيين نامه نتوانسته 

است ضريب دسترسي عادلانه را به ارمغان آورد.

   درخواست توقف و بررسي
آيين نامه تاسيس داروخانه ها

سهرابي درباره موضع رسمي سازمان نظام پزشكي 
در خص��وص آيين نام��ه تاس��يس داروخانه ها نيز 
خاطرنش��ان كرد: موضع رس��مي نظام پزشكي و 
اعضاي انجمن داروسازان توقف و بررسي آيين نامه 
با حضور نمايندگان سازمان نظام پزشكي و انجمن 
داروسازان است. ما مي دانيم در دو سال گذشته چه 
اتفاقاتي افتاده اس��ت براي همين تقاضاي جلسات 
كارشناسي را با وزارت بهداشت كرده ايم تا آثار مثبت 
و منفي آيين نامه را احصا كنند و سپس در راستاي 

بهبود مسير پيش برويم.
بنابر اعلام روابط عمومي سازمان نظام پزشكي، او در 
ادامه افزود: همه تلاش سازمان نظام پزشكي متوجه 

آن است كه محتواي آيين نامه را بررسي كارشناسي 
كنيم و آيين نامه پيوست علمي داشته باشد. بررسي 
كارشناسي در جمع متشكل از اعضاي سازمان نظام 
پزشكي، اعضاي سه گروه انجمن داروسازان، سازمان 
غذا و دارو و پس از جلسات مكرر انجام شد و به نتايج 
خوبي نيز رسيديم تا بتوانيم آثار سوء آيين نامه را كم 
كنيم؛ ضمن آنكه در مراسم افطاري وزير بهداشت 
درخواس��ت كرديم ك��ه اين موض��وع را در مراجع 
بالادس��تي از جمله وزير بهداشت و رييس سازمان 
غذا و دارو بررس��ي كنيم، لذا درخواست ما بررسي 
مجدد يا توقف و اصلاح اجراي آيين نامه اس��ت. او 
گفت: روح آيين نامه تاس��يس و اداره داروخانه ها با 
مباني تجاري و اقتصادي گره خورده اس��ت؛ اين در 
حالي است كه ايجاد بازار رقابتي و تجاري در حوزه 
سلامت تبعات متعددي را در پي دارد. براي مثال اين 
آيين نامه در تضاد با مصرف منطقي دارو اس��ت و از 
طرفي ضريب دارو را افزايش مي دهد؛ در حال حاضر 
ضريب دارو در دنيا ۲ است و اين عدد در كشور ما به 
۳.۲ درصد مي رسد. س��هرابي در پاسخ به اينكه آيا 
مي توان گفت يكي از آثار مثبت اين آيين نامه افزايش 
اشتغال داروسازان بوده است، اظهار داشت: اگر قرار 
بر اشتغال زايي داروس��ازان فارغ التحصيل است، ما 
چندين هزار رديف دارويي در كشور داريم كه خالي 
است و وزارت بهداشت مي تواند اين افراد را استخدام 
كند. براي مثال داروس��ازان عموم��ي مي توانند با 
گذراندن دوره ه��اي كوتاه در حوزه هاي داروس��از 
بيمارستاني و داروساز خانواده فعاليت كنند و به ازاي 
تعداد مشخصي تخت، يك داروساز بيمارستاني در 
بيمارستان حضور داشته باش��د؛ با اين كار عوارض 
جانب��ي دارو در بيمارس��تان ها و نيز مص��رف دارو 
كاهش يافته و كنترل مي شود و به طوركلي شاخص 
چنددارويي نيز بهبود مي يابد. هدف گذاري ها بايد به 

سمتي باشد كه شاخص سلامت مردم را ارتقا دهد.

كوچ داروخانه داران به مناطق مرفه نشين 

از تقلب در امتحانات نهايي و كنكور تا فروش پايان نامه

دانشجويان چشم انداز مناسبي از زندگي اجتماعي خود ندارند

اميد به آينده رمز تلاش هاي فردي است

تعادل|
تقلب در امتحانات نهايي، تقلب در كنكور، 
خريد و فروش پايان نامه و فروش مدارك 
تحصيلي تقلبي همه و همه چالش هايي اس��ت كه در 
ح��وزه آموزش و پ��رورش و وزارت علوم وج��ود دارد و 
هيچ كس نمي تواند منكر آن شود. سال هاست كه غول 
كنكور باعث مي شود تا بسياري از جوانان براي گذشتن 
از آن دس��ت به هر كاري بزنن��د، از تقلب تا خريد كليد 
سوال ها با قيمت هاي گزاف. افراد سودجو هم هميشه 
از اين نياز جوانان اس��تفاده مي كنند، اين ماجرا تنها به 
خريد و فروش س��وال هاي كنكور ختم نمي شود، شما 
مي توانيد چند س��الي در دانش��گاه تحصيل كنيد و در 
 نهايت ب��راي گرفتن مدرك تحصيل��ي بدون زحمت 
پايان نامه اي را خريداري كنيد و به اس��تاد راهنما ارايه 
دهي��د و تمام. حت��ي از اين هم راحت تر، كافي اس��ت 
به دلالان و فروش��ندگان مدرك تحصيلي دسترس��ي 
داشته باشيد تا هر مدركي مي خواهيد با ريز نمرات قابل 
استعلام را به دست بياوريد. مساله اينجاست كه چنين 
چالش هايي سال هاست وجود دارند. در واقع اين بين حق 
كساني ضايع مي شود كه روزها و هفته ها و ماه ها تفريح 
و زندگي عادي را به خود حرام مي كنند تا درس بخوانند 
و بدون تقلب در كنكور قبول شوند، كساني كه روزها و 
ماه ها وقت صرف مي كنند تا پايان نامه اي درست و دقيق 
به استادان ارايه دهند و افرادي كه چندين سال زحمت 
مي كشند هزينه مي كنند و در دانشگاه درس مي خوانند 
و مدرك مي گيرند اما هستند كساني كه بدون تحمل 
هيچ ك��دام از اين زحمت ها خيلي راح��ت با پرداخت 
چند ده ميليون پول هر مدركي را مي خواهند دريافت 
مي كنند و حتي به واسطه آن به كشورهاي ديگر مهاجرت 
مي كنند و آينده اي بهتر را براي خود رقم مي زنند. مساله 
اينجاست كه چرا با وجود چنين چالش هايي هنوز هيچ 
كس نتوانسته مانع از بروز اين اتفاقات شود. چرا همچنان 
در خيابان انقلاب پايان نامه ها به فروش مي رسند و كسي 
هم مانع اين كار نمي ش��ود، چرا با اينكه تدابير ش��ديد 
امنيتي و قطعي اينترنت در مورد كنكور اجرا مي ش��ود 
باز هم تنها چند دقيقه بعد از آغاز سوالات آن لو مي رود. 

چرا همچنان دلالان مدارك تحصيلي بدون هيچ ترس و 
واهمه اي اقدام به فروش مدرك از ديپلم تا دكترا مي كنند 
و البته ريز نمرات هم به فرد متقاضي مي دهند. مساله 
اينجاست كه هزارتوي اين مافيا را هيچ كس نمي تواند 
پي��دا كند و در نهايت باز هم حق كس��اني كه س��ال ها 
زحمت كشيده و هزينه كرده اند، از بين مي رود. مساله 
اينجاست كه وقتي اخباري از جعلي بودن مدارك برخي 
افرادي كه مسووليت مهمي در دارند به گوش مي رسد 
يا مقالاتي غير واقعي به اسم آنها در سايت هاي مختلف 
منتشر مي شود، ريشه كن كردن چنين تخلفاتي سخت 

به نظر مي رسد.

   مقالات دانشگاهي
بايد نياز هاي علمي را برطرف كنند

فاطمه شاهمرادي كارشناس جامعه شناسي در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: مقابله با ريش��ه هاي پديدآورنده 
تقلب و تخلف هاي علمي، با وجود تصويب لايحه در اين 
خصوص هنوز اولويت و در صدر برنامه هاي مس��وولان 
كشور نيست، زيرا اگر غير از اين بود، برخوردي جدي با 
آن مي شد. از اين رو مي شود گفت راه پر پيچ و خم مقابله 
با تقلب علمي و پايان نامه نويس��ي نياز به يك جراحي 
اساسي دارد. از سوي ديگر پژوهش يكي از عوامل مهم 
در پيشرفت و توسعه پايدار كش��ور است. تاريخ نشان 
مي دهد كه پيشرفت علوم، نتيجه رويكرد پژوهشي افراد 
تلاشگري است كه ذهن پرسشگر آنها همواره محركي 

براي فعاليت هاي علمي بوده است. 
او مي افزايد: در كش��ورهاي توس��عه يافته بخش قابل 
توجهي از توليد ناخالص كه حدود پنج درصد است به 
س��رمايه گذاري در امور علمي اختصاص داده مي شود. 
آنچه مسلم است مقالات دانش��گاهي و پژوهشي بايد 
نيازهاي علمي و فناوري كشور را برطرف كنند و انتظار 
مي رود با شناس��ايي نيازهاي روز جامعه، دانشجويان و 
علم آموزان علم نافع را مبناي كار خود قرار دهند و از علم 
تكراري و تبليغي پرهيز كنند اما آيا اين اتفاقي است كه 

در كشور ما مي افتد؟ 
اين كارش��ناس جامعه شناس��ي در بخ��ش ديگري از 

س��خنان خود مي گويد: مس��اله اينجاس��ت ك��ه ما با 
همين مقالات علمي مي توانيم جايگاه علمي كشور را 
 در صحنه هاي بين المللي بالا ببريم، وقتي قرار باش��د 
پايان نامه ها كپي برداري و فروشي باشند، مقالات علمي 
كپي برداري باشند و دانشجويان به جاي پرسشگري به 
تقلب روي بياورند، قطعا نمي توانيم توقع داشته باشيم 
جايگاه علمي كشور در دنيا بالا برود. چنين رفتارهايي 
در جامعه باعث سرخوردگي قشر فعال جامعه مي شود. 
كساني كه زحمت مي كشند، درس مي خوانند و تلاش 
مي كنند سطح علمي خود را افزايش دهند وقتي با چنين 
پديده هايي مواجه مي شوند، ديگر اميدي به آينده ندارند.

   نااميدي دانشجويان
آنها را به سمت بي انگيزگي مي كشاند

فاطمه شاهمرادي درباره اينكه چرا دانشجويان به جاي 
اينكه تلاش كنند و پايان نامه هايشان را به صورت علمي 
و تخصصي ارايه دهند به خريد پايان نامه روي مي آورند 
مي گويد: مساله اينجاست كه تب دانشگاه رفتن باعث 
شده تا افراد ديگر به دنبال علايق شخصي و تحصيل در 
رشته اي كه دوس��ت دارند نروند به همين خاطر ماجرا 
وقتي هر چه پيش  آيد خوش  آيد باشد، دانشجو هم تنها 
براي دريافت مدرك وارد دانشگاه شده باشد و از سوي 
ديگر چشم انداز روش��ني از آينده شغلي خود در رشته 
تحصيلي اش نداش��ته باشد، در نتيجه تلاشي هم براي 
يادگيري بيشتر نمي كند. متاسفانه بسياري از افرادي 
كه در رشته هاي مختلف دانشگاهي تحصيل ي كنند، 
يا علاقه اي به رشته تحصيلي خود ندارند يا مي دانند كه 
در نهايت بازار كاري براي استفاده از اين رشته در جامعه 
وجود ندارد. اينها عوامل سرخوردگي دانشجويان است.

 
   تنزل جايگاه علمي كشور

در پي فروش و كپي پايان نامه ها
حس��ن رحيمي استاد دانش��گاه با بيان اينكه تعداد 
مقالات محقق��ان ايراني يكي از راه ه��اي حضور در 
صحنه بين الملل اس��ت، گفت: بي ترديد رشد چاپ 
مقالات علمي در ۱۰ سال اخير بسيار چشمگير بوده 

اس��ت اما در كنار آن بروز تقلب ها در اين آثار و اعلام 
از سوي س��ايت ها و مراكز دانشگاهي موجب نگراني 
 از اصالت آث��ار علمي مي ش��ود. در خصوص فروش 
پايان نامه ها عوامل زيادي دخيل هستند اما نخستين 
عامل را مي توان استاد راهنماي دانشجو دانست زيرا 
او وظيفه دارد تا دانش��جو را تا پايان مراحل كنترل و 
راهنمايي كند. اينكه يك استادي موارد مطرح شده 
را به دليل صرف وقت زياد گذرا برخورد كند س��بب 
مي شود كه دانشجو هم ترجيح بدهد آسان ترين مسير 

يعني خريد پايان نامه را انتخاب كند.
او در ادامه بيان داش��ت: دانش��جو بايد بداند با ارايه 
پايان نامه و تحقيق��ات خود فنون تحقي��ق و را ياد 
مي گيرد و با مباني علمي آش��نا شده و اينگونه براي 
خود و جامعه دستاوردي دارد. در مقطع ارشد استاد 
راهنما و مشاور در مسير شكل گيري و ۲ استاد داور 
در پايان كار، پايان  نامه را ارزيابي مي كنند اما در رساله 
دكتري بايد بر اين تعداد افزوده   شود. به نظر بنده اگر با 
دانشجو و استادي كه با كوتاهي در انجام وظيفه خود 
اجازه دفاع به او داده شده برخورد شود ديگر كسي به 

چنين كاري روي نمي آورد.

    تهديد نظام علمي و دانشگاهي كشور
با تقلب

اين استاد دانش��گاه، با اشاره به اينكه رواج تقلب و كپي 
مقالات علمي و دانش��گاه به اعتبار نظام و مراكز علمي 
خدشه وارد مي كند، توضيح داد: پرورش افراد بي سواد 
يكي از مهم تري��ن اثرات منفي تقل��ب در پايان نامه يا 
مقالات دانشگاهي اس��ت جامعه علمي وقتي بي سواد 
باشد ديگر چه چيز از جامعه مي ماند. آموزش عالي مركز 
توليد علم است و با رواج تقلب هاي بي حد و مرز دانشگاه 
به بنگاه توليد مدرك تبديل مي شود؛ بنگاهي كه توليد 

علم ندارد و مدرك كاغذي درست مي كند.

   وقتي كپي برداري
جاي خلاقيت فردي را مي گيرد

آرزو نظ��ري روانش��ناس درب��اره دلاي��ل بي توجهي 
دانش��جويان به بالا بردن سطح علمي خود در دانشگاه 
به »تعادل« مي گويد: مس��اله اينجاست كه بسياري از 
دانشجويان نشاط و شادابي لازم را از نظر روحي و رواني 
ندارند، فشارهاي اقتصادي از يك طرف و ديدن افرادي 
كه تحصيل كرده اند و شغل مناسبي ندارند از سوي ديگر 

و نااميدي از آينده باعث ش��ده تا بسياري از آنها تنها به 
اين دليل كه بتوانند براي ادامه تحصيل مهاجرت كنند 
وارد دانشگاه ش��ده اند و به اين ترتيب خريد پايان نامه 
يعني جلو انداختن مراحل ترسيم شده براي رسيدن به 

آرزوهاي شخصي شان. 
او مي افزايد: وقتي دانش��جو در محيط دانشگاه نشاط و 
شادابي را كه انتظار دارد نمي بيند، ترجيح مي دهد بيش 
از حد تلاش نكند، كپي برداري باعث مي شود تا خلاقيت 
فردي در افراد از بين برود، مساله اينجاست كه بسياري 
از همين افرادي ك��ه پايان نامه هايش��ان را خريداري 
مي كنند وقتي در كشور ديگري وارد دانشگاه مي شوند 
به موفقيت هاي بسياري دس��ت پيدا مي كنند چرا كه 
انگيزه و ش��ادابي را كه نياز دارن��د در محيط تحصيلي 
كشور ديگري به دست مي آورند و اين يعني مسوولان 
ما بايد در اين زمينه تجديدنظر كنند. اين روانش��ناس 
مي گويد: اميد به آينده يكي از مهم ترين اركاني است كه 
باعث مي شود جامعه رو به پيشرفت برود، وقتي جوانان 
در جامعه اي اميد به آينده نداشته باشند و هر چه هست 
دغدغه معيشت باشد، نمي توانيم انتظار داشته باشيم كه 

براي طي كردن مدارج بالاي علمي تلاش كنند.

گزارش


